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Uvodnik

Danijel Devetak

Kakšno prihodnost 
ima Gorica?

Nekaj sto ljudi - med njimi so bili tudi zagreti 
protestniki nekaterih levičarskih in de
sničarskih strank ter drugih gibanj s tran

sparenti - pa tudi številni zaskrbljeni meščani - 
med njimi nekaj mamic z vozički in nosečnic - 
so prejšnji petek popoldne pred občinsko pa
lačo v Gorici enotno manifestirali proti zaprtju 
goriške porodnišnice. Kolikor jih je moglo, se 
jih je udeležilo izrednega občinskega sveta, na 
katerem sta bili prisotni tudi deželna odbornica 
za zdravstvo Maria Sandra Telesca in predsed
nica deželne vlade Debora Serracchiani. Ko je 
guvernerka hotela stopiti v občinsko palačo, so 
jo morali do dvorane občinskega sveta pospre
miti predstavniki sil javnega reda, da bi je fi
zično ne napadla množica, ki je rjovela, naj se 
sramuje in naj odstopi.
Dvorana je bila prenatrpana kot malokdaj do
slej. Sredi publike so bili prisotni tudi taki, ki 
ne samo, da niso kazali spoštovanja do instu- 
tucij, pač pa tudi niso sposobni omikanega ob
našanja in govorjenja, saj so na predsednico le
tele tudi grobe žaljivke. Svoje misli, mestoma 
prekvašene z desničarsko oz. levičarsko retori
ko, so razpredali župan Romoli in načelniki 
svetniških skupin. Eni so bili v svojem ogorčen
ju bolj napadalni, drugi so skušali ohranjati dia
log z vrhom deželnih oblasti v upanju, da vsaj 
zamrzne, če že ne ukine odlok, s katerim je skle
nil zaprtje porodnišnice. Pa je prišla do besede 
odbornica za zdravstvo, naposled pa še "carica" 
Serracchiani, ki je jasno povedala, da ne name
rava odstopiti od svojih namer. Dejala je, da je 
reforma deželnega zdravstva nujna in smotrna 
ter da gotovo nima političnega predznaka, saj 
ona "izredno spoštuje Gorico". Po državni za
konodaji je potrebnih vsaj 500 rojstev letno, da 
se lahko opraviči obstoj porodnišnice, v Gorici 
pa jih je bilo v zadnjem letu manj kot 300. Da 
Gorica - v več smislih - umira, se ve. Očitno pa 
tudi vedno manj ljudi zaupa krajevnemu zdrav
stvu, saj vedno več nosečnic hodi rojevat v Trst, 
Tržič, Palmanovo in drugam; tja, kjer imajo let
no več porodov in zato tudi več izkušenj. V zelo 
napetem vzdušju je predsednica, ki so ji glasno 
oporekali, navedla razloge, zaradi katerih so 
odredili zaprtje oddelka. Prvi je varnostne na
rave. V zadnjih dvajsetih letih se je korenito 
spremenila medicina, "spremenili smo se tudi 
mi in naše potrebe". Zato je treba obstoječe 
strukture prilagoditi novim zahtevam, zlasti 
bolnikom s kroničnimi patologijami, rehabili
taciji itd. Zagotovila je, da bo še v tem tednu 
podpisan sporazum s šempetrsko bolnišnico, 
tako da bodo goriške mamice lahko brezplačno 
rojevale v bližjem Šempetru, otroke pa bodo 
starši vpisali na m atičnem  uradu goriške 
občine.
Serracchianijeva je med drugim večkrat 
podčrtala, da porodnišnica sama ne bo rešila 
Gorice. Mestni upravitelji naj na novo zarišejo 
obrise "teritorialne poklicanosti" Gorice. To je 
pravi izziv! "Jasni predlogi o tem, kaj je treba 
narediti v tem mestu in kakšno prihodnost 
hočete, do mene še niso prišli"! je zatrdila pred
sednica in se tako obregnila ob mestne upravi
telje. Obljubila je, da bo prihajala v Gorico en
krat mesečno razlagat posamične faze reforme: 
"Prepričana sem, da bodo ljudje razumeli". 
Kljub vsem njenim zagotovilom se navzoči le 
niso mogli znebiti dejstva, da konec koncev gre 
za politično odločitev.

/  dalje na str. 2

Slovenija že spet na volitvah

Je "že videno" lahko tudi novo?
Slovenija je v nedeljo bila priča novemu pre

tresu. Se tretjič v šestih letih in na skupno treh 
volitvah (od tega dveh predčasnih) so na plan 

prišle čisto nove stranke, ki so prevzele oblast. Leta 
2008 so bile za Pahorjevo zmago ključnega pomena 
nova politična stranka Zares (Gregor Golobič) in 
prenovljena LDS pod vodstvom Katarine Kresal. Na 
predčasnih volitvah 2011 je Zoran Jankovič v le ne
kaj mesecih svojo stranko postavil na noge in po
tem na volitvah zmagal. Janševo SDS je premagal 
za tri odstotke. Da bi se ne izneverili tradiciji, je to
krat podoben oziroma še večji uspeh požel pravnik 
Miro Cerar, ki doslej še ni imel izkušenj v politiki: 
od nastanka njegove stranke do volitev je poteklo 
samo šest tednov. Uspeh pa je bil še večji. Volivci 
so Cerarja nagradili s 35 odstotki: tako popularnost 
in tolikšno podporo je zbrala samo še LDS v naj
boljših Drnovškovih časih (leta 2000 s 36,26 od
stotka). Neverjetno, na prvi pogled...
Fenomen Mira Cerarja
Najprej skušajmo obrazložiti fenomen Mira Cerarja 
in njegove stranke (SMC). Gre za pravnika, ki še ni 
bil aktivno soudeležen v politiki. V času, ko sta bila 
v ospredju primera sodnega pregona Janeza Janše 
in skorajda vsakodnevne preiskave proti Zoranu 
Jankoviču, je Cerar nastopal z gesli o moralnosti v 
politiki in o pravni državi, ki da je njegova prva 
vrednota. S tem je zadel v polno: ker sam še ni bil 
v politiki in ker za medije in za javnost s tega vidika 
doslej še ni bil zanimiv, je njegova "kartoteka" v 
bistvu neomadeževana. To mu je omogočalo, da je 
celotno volilno kampanjo vodil na visokih geslih 
"politične čistosti in nepodkupljivosti". Kljub temu 
da je politični novinec, pa je Cerar v Sloveniji eden 
od najbolj znanih pravnikov, ki se kot strokovnjak 
na televiziji in po medijih veliko pojavlja. In ta dvoj
na kombinacija je bila prvi ključ do uspeha: Cerar 
je hkrati "neomadeževan" novinec v politiki (torej 
ni vpleten v spletke, ki so pripeljale Slovenije v kri-

Miro Cerar

zo), a je hkrati ugleden in spoštovan strokovnjak. 
Medijsko obravnavanje Mira Cerarja
Drugi ključ razumevanja fenomena Mira Cerarja je 
njegova medijska podoba med volilno kampanjo: 
mediji so ga sprejeli pozitivno in oddajali ljudem

(volivcem) tako podobo, torej pozitivno. V ospred
ju je bil predvsem on sam, manj se je govorilo na 
primer o tem, kako bo lahko njegova stranka, ki je 
nastala pred mesecem in pol, kos tako zahtevni na
logi, kakršna je sestava vlade in vodenje države. Ka
ko in kje bo Cerar našel za to primerne kadre? Jav
nost in mediji so se le malo spraševali, kdo bo sedel 
v parlamentu in kdo bo zastopal Cerarjevo stranko. 
Gesla in programska načela, ki jih ponuja Cerar, so 
seveda v marsičem povsem razumna in splošno 
sprejeta: kdo bi se ne zavzemal za pravno državo in 
za izkoreninjenje korupcije? Cerar pa je ponujal 
načelne programske postavke in gesla, pogloblje
nih rešitev za težave pa še ni predstavil. Tukaj (že 
spet) lahko izpostavimo vprašanje privatizacije: Ce
rar v programu govori o nadzorovani privatizaciji 
podjetij in bank. Ampak, kaj to natančno pomeni? 
Odgovora na to nismo dobili. Slovenija bi morala 
v letošnjem letu privatizirati NKBM: kako bo to po
tekalo? Slovenija bi morala nadaljevati s procesom 
privatizacije Telekoma (k prodaji Telekoma se je 
pred Brusljem zavezala vlada Alenke Bratušek), a je 
Cerar pred volitvami že izjavil, da ima do tega velike 
pomisleke. Ko je šlo za reševanje težav javnih fi
nanc, se je Cerar seveda izogibal pojmom varčevan
ja (zelo nepopularna tema) in govoril o večjih pri
hodkih v državno blagajno, ki bi bili posledica iz
boljšanja upravljanja z državnim premoženjem.
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Andrej Čemic

Cerkev
S r e b r n o m a š n ik  

g.  Karel Bolčina 
je vodil 

s o m a š e v a n j e  ob 
C i r i lm e to dov em  

s lav ju  n a  Vejni 
pri Trstu

Pogovor
Dr. Urban Vehovar, 

eden izmed 
letošnjih 

predavateljev 
Drage, o delitvah 

v slovenskem 
narodu
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Reforma krajevnih uprav /  Predlog deželnega svetnika Gabrovca

Nujno je soočenje med 
izvoljenimi upravitelji

Svet okrog nas N O V I

GLAS

Gabrovec: “Preizkusni kamen bo deželna reforma krajevnih uprav”

Paritetni odbor naj se loti 
številnih odprtih vprašanj

T ^ r v i  osnutek deželne 
I  - 'r e fo rm e  krajevnih 

J .  uprav, ki po ukinitvi 
Pokrajin posega v področje poli- 
tično-upravne avtonomije zlasti 
m ajhnih Občin, nas zaskrblja in 
nujno je, da se že v tej sorazmer
no zgodnji fazi soočimo še naj
prej med izvoljenimi javnimi 
upravitelji slovenske narodno
sti", predlaga deželni svetnik SSk 
in podpredsednik Deželnega 
sveta FJk Igor Gabrovec, ki je 
pred dnevi prvi opozoril, da tako 
zasnovana reforma grobo trči v 
zajamčene pravice Slovencev na 
naselitvenem območju dvaintri
desetih občin od Milj do Trbiža. 
"Združevanje Občin v nove eno
te neizogibno trešči v specifiko 
obmejnega pasu naše dežele, 
kjer je zgodovinsko prisotna slo
venska manjšina. Spet moramo 
glasno opozarjati, da nas ščitijo 
državni zakoni in tudi m edna
rodni sporazumi, evropske listi
ne in sama ustava. Dvojezične 
občine so v povojnih desetletjih 
uspešno razvijale svojo 'poseb
nost' in tudi z zagotavljanjem 
enakopravnosti slovenskega jezi
ka v birokratskem in političnem 
vsakdanu jamčile osnovne pra
vice do dostojanstva naših ljudi, 
njihove kulture in občutka pri
padnosti v prostoru, ki ga nasel
jujemo poldrugo tisočletje. Zato

Upravna avtonom ija na 
lastnem  teritoriju  je za 
slovensko n a ro d n o  
skupnost v FJK eden od tem el

jev njene zaščite. M ožnost, da 
sm o si lahko Slovenci av to
n o m n o  določali načrtovanje 
posegov vsaj v občinah , kjer 
sm o v večini in  to  predvsem  
n a  podlagi lastn ih  naro d n ih  
in  gospodarskih potreb, je b i
stveno pripom ogla k uspešne
m u ohran jan ju  naše av toh to
ne p riso tnosti. Isto velja za 
službe in  storitve, ki so na vol
jo občanov na podlagi n jih o 
vih  potreb. Ne nazadnje je tu 
kaj p o m em b n a  tud i pom oč 
dom ačim  gospodarsk im  de
javnostim . V tem  sm islu je b i
lo pričakovati, da bodo še zla
sti občine, kjer se izvaja zaščit
na zakonodaja, ob načrtovan
ju reform e krajevnih uprav s 
strani Serracchianijeve, p red
sednice deželnega odbora 
FJK, deležne posebnega pri-

je danes na nas naloga in odgo
vornost, da z vsemi sredstvi tudi 
v času velikih sprememb vendar
le ohranimo in pravzaprav še do
datno utrdimo upravno avtono
mijo narodno-jezikovne skup
nosti, ki s svojo posebnostjo ple
meniti in bogati ves prostor", 
posebej poudarja Gabrovec, ki ta 
načela povezuje s samim smi
slom obstoja Evropske skupno
sti. Slednja je namreč nastala tu
di na vlogi manjšin, saj te pri
bližujejo sosednje si narode, ki 
so se med seboj spopadali več 
stoletij.
"Sam statut naše dežele"- nadal
juje Gabrovec -  "v 3. členu na
vaja načelo, da so vsem prebival
cem, ne glede na njihovo jezi
kovno pripadnost, priznane iste 
pravice in zagotovljeno spošto
vanje specifičnih kulturnih in 
jezikovnih karakteristik. Ne gre 
tudi nikdar pozabiti Osimskega 
sporazuma, ki izhajajoč iz Lon
donskega m em orandum a do
loča, da na območju, ki je nasel
jeno z narodnimi in jezikovnimi 
manjšinami, ne sme priti do 
upravnih sprememb (kakršno je 
npr. združevanje občinskih 
uprav), ki bi škodile narodno
stnemu obstoju obmejnih skup
nosti med Italijo in takratno Ju
goslavijo, danes Slovenijo". 
Podobna obveza je vključena tu-

stopa in  občutljivosti. 
D eželno tajn ištvo  Slovenske 
skupnosti, ki je zasedalo 
prejšnji četrtek, je zato z veli
ko zaskrbljenostjo analiziralo 
pred log  reform e k rajevn ih  
uprav, ki ga pripravlja deželna 
uprava. Predlagane sprem em 
be, ki v bistvu  predvidevajo 
izvotlitev p risto jnosti občin  
in  prenos glavnih kom petenc 
na širša obm očja, sestavljena 
tud i iz največjih občin in  celo 
tak ih , kjer se zaščitn i zakon 
ne izvaja, je še posebej 
vprašljivo, saj se s tem  odvze
m a slovenski n a ro d n i skup
nosti upravljanje lastnega te 
ritorija. Zm anjšanje ali odv
zem  upravne av tonom ije  
predstavlja h u d  poseg v kako
vost zaščite, ki ne m ore pred
stavljati sprejem ljivega p o li
tičnega dejanja za neko levo
sredinsko deželno  upravo. 
D odatn i p rob lem  je tud i v 
tem , da se reform a občinske

di v Evropski konvenciji o zaščiti 
manjšin, iz leta 1995; s tem do
kumentom se države obvezujejo, 
da ne bodo sprožile nobenega 
postopka, ki bi lahko na kakršen
koli način spreminjal razmerja 
oz. ravnotežja manjšinskih na
rodnih skupnosti. Ne nazadnje 
velja v tem smislu ponoviti tudi 
21. člen zaščitnega zakona št. 38 
iz leta 2001, ki določa, da "na ob
močju, ki ga določa 4. člen, mo
rajo upravna ureditev, raba teri
torija, gospodarsko, družbeno in 
urbanistično načrtovanje ter nji
hovo izvajanje tudi v primeru ra
zlaščanj težiti k zaščiti zgodovin- 
sko-kulturnih značilnosti".
Več ali manj vsiljeno združevan
je malih občin, v katerih veljajo 
zaščitne norme, z drugimi, večji
mi enotami, ki nimajo speci
fičnih potreb (in obveznosti) v 
odnosu do pripadnikov narod
nostne manjšine, bi torej neizo
gibno privedlo do znižanja ravni 
zaščite. Do istega negativnega 
učinka bi privedel tudi odvzem 
pomembnih pristojnosti, ki jih 
izvajajo občinske uprave na svo
jem ozemlju (npr. prostorsko 
načrtovanje in finance). Sploh 
pa bi se pod tako zasnovano re
formo postavljala pod vprašaj 
dvojezična uprava in javno po
slovanje v slovenskem jeziku. 
"Zato je Slovenska skupnost že 
takoj zaprosila za nujno soočenje 
s predsednico dežele Serracchia- 
nijevo, njenim odbornikom Pa- 
nontinom  in z vodstvom Demo
kratske stranke, s katero ima vo
lilni dogovor, ki reforme vseka
kor povezuje na spoštovanje te
meljnih pravic slovenske narod
ne skupnosti!" zaključuje 
podpredsednik Deželnega sveta 
Igor Gabrovec, ki medtem že 
sklicuje zborovanje slovenskih 
javnih upraviteljev, ne glede na 
strankarsko pripadnost ali poli
tično prepričanje.

sam ouprave piše 
brez upoštevanja  
m ednarodn ih  p o 
godb, ki s tem  tve
gajo, da postanejo 
vse bolj neke n e 
p o m em b n e  in  le 
zgodovini zapisa

ne listine, brez konkretnega 
učinka  na  zaščito naro d n e  
skupnosti Slovencev v FJK. 
Slovenska skupnost v tem  
sm islu ocenjuje kot nujno, da 
v sklopu m anjšinske politike 
nem udom a pride do resnega 
soočenja s predlagano refor
m o, predvsem  pa bi m orali 
b iti o tem  osveščeni vsi naši 
župan i in  občinski svetniki. 
Skupaj z njim i pa se m orajo z 
n ačrtovano  refo rm o soočiti 
tu d i vse k o m p o n en te  v 
m anjšini.
Slovenska skupnost ni načel
no  p ro ti reform am , ki so za 
našo deželo in  celotno državo 
po trebne , vendar vse to  ne 
m ore m im o  osnovn ih  načel 
dem okracije , kjer je zaščita 
n a ro d n ih  m an jšin  tem elj. 
Zaščita pa, brez upravne avto
nom ije na  lastem  teritoriju, je 
lahko sam o prazna škatla.

Damijan Terpin 
Deželni tajnik SSk

Z im enovanjem  štirih  
članov, za katere je bil 
p ristojen m inistrski 
svet, je Instituc ionaln i 

parite tn i odbor za vprašanja 
slovenske m anjšine v po ln i 
sestavi in  pričakovati je, da 
se bo tu d i sestal že v 
p rihodn jih  ted n ih  in  
vsekakor pred po le tn im  
prem orom . Zaščitni zakon 
nalaga Parite tnem u odboru  
številne pristojnosti, njegova 
teža pa je, poleg zapisanega 
v zakonu, tud i političnega 
značaja, saj ga sestavljajo 
predstavniki institucij in 
civilne družbe, ki so izraz 
tako slovenske kot 
italijanske narodne 
skupnosti.
Več kot desetletna izkušnja 
nas uči, da ritem  dela in  po 
svoje tud i »težo« Paritetnega 
odbora dejansko narekuje 
predsedujoči. Prav tako je 
predsednik  tisti, ki z lastn im  
ugledom  in  poznanstv i 
spodbuja zan im anje in  
pozornost in stituc iona ln ih  
sogovornikov in  drugih  
subjektov, ki so poklicani, da 
se z odborom  soočajo. Med 
institucijam i sta glavna 
sogovornika nedvom no 
deželna in  vsedržavna vlada 
ter razvejana in  m estom a 
neprebojna birokratska 
aparata, ki stojita za njim a.

Živimo v času velikih 
sprem em b in  refo rm nih  
predlogov, ki se neposredno  
dotikajo tud i interesov in 
pravic Slovencev kot 
posam eznikov in  kot 
skupnosti. Reforma 
parlam enta  ne m ore m im o v 
zaščitnem  zakonu zapisane 
pravice, da sm o Slovenci 
zajam čeno zastopani v 
najvišjih državnih 
zakonodajn ih  fo rum ih . Isto 
velja za deželno reform o 
krajevnih uprav, ki m ora 
upoštevati večnarodni pečat 
obm ejnega pasu od Milj do 
Trbiža, kjer je avtonom ija 
tu d i najm anjših  občin 
tem eljn i pogoj za 
zagotavljanje
enakopravnosti slovenskega 
jezika v birokratskem  in 
po litičnem  vsakdanu, pa 
tu d i dostojanstva naših  
ljudi, njihove kulture in  
občutka p ripadnosti tem u 
prostoru . Gre za dve 
poglavji, ki Paritetnem u 
odboru  ne m oreta  ostati tuji. 
Novega predsednika 
Paritetnega odbora bodo 
sam ostojno in  suvereno 
izvolili njegovi člani. Vsem 
pa je jasno, da bi bilo  glede 
na čas, ki ga živim o, in  na 
zgoraj nakazane izzive 
pom em bno  in  pravzaprav 
b istveno, da bi bila za

predsednika izbrana oseba s 
solidno jurid ično  izobrazbo 
in  po m ožnosti tud i s 
po litičn im i izkušnjam i.

Igor Gabrovec, 
deželni svetnik SSk in pod

predsednik Deželnega sveta 
FJk

S 1. strani
Kakšno 

prihodnost •••

Gorica je že spet "žrtve
no jagnje" m očn ih  
oblasti, saj na deželni 
ravni oč itno  n im a dovolj 

m očn ih  zaveznikov, ki bi se 
zavzeli zanjo in branili njene 
interese že vsaj zaradi njene 
zgodovinske vloge ali pa zara
di dejstva, da je glavno mesto 
pokrajine.
Množica se je po bu rn i dveur- 
n i razpravi v občinskem  svetu 
km alu razšla. Brez upanja  in 
po lna  zagrenjenosti. Pa sem 
sedel na svoje kolo in se odpel
jal proti dom u. Dober kilom e
ter. Proti večeru je bilo, Go
ričani so se m irno  sprehajali 
po korzu. M edtem  ko sem 
prem leval vse to, kar sem 
slišal, sem videl m lado m am i
co: v levi roki je držala nekaj
m esečnega dojenčka, v desni 
cigareto... Do dom a d rugih  
otročičkov nisem  videl. Le lju
di s psički... Morda pa le ni za 
vse goriške tegobe kriva dežel
na uprava. Gotovo ne za de
m ografski padec, za beg 
možganov, za visoko brezpo
selnost, za propad  številnih 
trgovin, za zaprtje m estne gla
sbene šole, za po litično  in 
splošno dekadenco mesta, ki 
je nekdaj nekaj pom enilo, zdaj 
pa pom eni vse manj in manj.

Uredništvo RAI ima nov elektronski naslov
Slovensko časn ika rsko  uredništvo  RAI v Trstu je  pred dnevi 
sp rem en ilo  svoj e lektronski naslov. Stari naslov (redazione- 
slovena@rai. it) bo nekaj č a s a  s icer š e  u po raben ,  v end ar  je  
odslej v rabi novi naslov - s lo (Š a i. it-, ki velja tak o  za radijska 
kot za televizijska poročila.
Slovensko uredništvo RAI ob te m  vabi us tanove,  organizacije 
in društva, ki želijo opozoriti javnos t na svoje p obude  oz. objaviti 
napovedi dogodkov v rubriki Prireditve in obvestila, ki je  na 
sp o red u  m ed  radijskimi poročili ob 7., 8. in 14. uri, d a  s e  v ta  
n a m e n  poslužujejo o m e n jen eg a  e lek tronskega  naslova.

Povejmo na glas

Res nemožen slovenski dogovor?
V obdobju predvolilnega boja v  Sloveniji 

je bilo kom aj m ogoče zaslediti misel, 
da bi bilo dobro, ko  bi se po litične  

stranke odločile za strnjeno sodelovanje, ki se 
m u  pravi tudi velika koalicija. Temelj takšne 
koalicije je dogovor dveh največjih nasprotnih 
strank, ki vodita vlado v  novi zakonodajni do
bi. Edino te vrste vlada predstavlja učinkovi
tejše vodenje države v  nelahkih časih, sicer se 
krepi vse večje notranje zaostrovanje, ki zane
sljivo vodi v  vsestransko pešanje družbe. Tu 
seveda n i m ogoče m im o  pripora vodje dose
danje opozicije, dogodek, k i Sloveniji gotovo  
ne bo koristil. Toda dejstvo je, da v  veliko koa
licijo oziroma v  vseslovenski dogovor verjame 
zaskrbljujoče m alo  ljudi. Večini javnega 
mnenja, in  tudi politiki, se zdi celo neprimer
no  spominjati na to m ožnost in tisti, k i vendar 
nanjo spominjajo, naj bi bili neprištevni san
jači, k i so popolnom a prezrli stanje slovenskih 
razmer. In kakšne so, ali naj bi bile te razmere? 
Da sm o Slovenci - ne  samo v  m atični dom o
vini -prelom no različni in  da torej n i mogoče, 
da bi sedli za m izo  z  istim  ciljem, za to sedem o 
skupaj, kadar je to nujno, vendar v  znam enju  
boja: ko t da bi hoteli preobraziti drugo po lo 
vico vase in  bi bili na ta način sam o mi. In 
druga polovica hoče preobraziti vase nas, da 
bi p o tem  obstajala sam o ona. Predvsem pa  
ena stran skrbi le zase, tako tudi druga, za 
skupne stvari pa n i ne pozornosti ne energij. 
To je tako zasidrana in neštetokrat potrjena re
snica, da lahko govorim o najm anj o dvotir-

nosti, pa čeprav gre že za razklanost in  se 
bližamo občutku, ko t da gre za dva slovenska 
naroda in v  Sloveniji za dve Sloveniji. Na dlani 
je, da je naše tukaj navedeno stanje problem a
tično in da bi bilo še kako koristno in nujno, 
ko bi se vsi pričeli z  n jim  resno ukvarjati v  
iskanju kar najhitrejše po ti iz  tega betonskega 
kroga, ki nam  zapira pogled v  prihodnost. Res 
je, naša preteklost n i bila lahka, grobo nas je 
notranje delila, vedno so na nas pritiskale ve
like sile, če ne vojaško pa s svojim i zamislimi, 
ki so vse prevečkrat preprečevale m edsebojno  
zbliževanje. Tudi sm o v  luči tragičnih dogod
kov jem ali vse stvari skrajno zares in  celo pre
več zares, kar je notranjo delitev dodatno p o 
glabljalo. V  kolikor sm o bili navzven v  primeri 
z  drugimi preveč strpni, strpnost sama je sicer 
odlika, toliko sm o bili in sm o notranje preveč  
zamerljivi in v  viharnih trenutkih zgodovine  
celo kruti. Toda sedanjost nam  nud i nepri
m erno  boljše pogoje, im am o  sam ostojno  
državo, sm o del Evrope, ki se želi odm akniti 
od bolečih delitev, gradi m ir zunaj in znotraj 
svojih držav in  se pom ika proti vendar vse sve
tlejšemu obzorju. To dejstvo je velikanska pri
ložnost tudi za naš narod in zakaj ne bi v  tem  
okviru še m i strnili svoje vrste in  se odločili 
za iskren dogovor ter resnično trdno upra
vljanje svoje države. Je to m ogoče? O tem ni 
dvoma, preprosto je treba ubrati tisto pot, po  
kateri sm o tako malokrat hodili in  je gotovo  
neskončno lepša od današnje.

Janez Povše

Slovenija: Serrg«hiani, voščila za trdno vlado
"N aša  želja je , da  bi Slovenija takoj dobila s tabilno vlado, ki 
naj jo  podpira trdna  koalicija". Tako je  komentirala p redsednica  
Furlanije Ju lijske  kra jine , D ebo ra  S e r r a c c h ia n i ,  prve  izide 
p a r l a m e n t a r n i h  vo li tev  v Slovenij i ,  ki d o d e l ju je jo  u s p e h  
outsiderju  Miru Cerarju.
“Veter s p r e m e m b  -  ocenjuje  Serracchianijeva -  je  zapihal tudi 
v Sloveniji, tako  kot s e  že na različne nač ine  dogaja  v večjem 
delu Evrope. In v dem okracijah  imajo volilne žare  vedno  prav”. 
V e r ja m e m o ,  d a  b o m o  tu d i  z novo v la d o  okrepili  o d l ič n e  
m e d s e b o jn e  o d n o se  m ed  svojimi teritoriji: mi s m o  pripravljeni 
-  zaključuje p redsedn ica  -  začeti znova z delom na v sak ršnem  
področju, ki j e  v naši pristojnosti”.

Slovenska skupnost

Zaščita brez upravne 
avtonomije je prazna škatla
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M i l  Dr. Urban Vehovar

Moralna kriza, suverenost, slovenski narod
Dr. Urban Vehovar je so

ciolog, profesor na Peda
goški fakulteti Univerze 

na Primorskem.
Pozornost javnega mnenja je 
usmeril kot nekdanji član Komi
sije za preprečevanje korupcije 
Republike Slovenije, v zadnjem 
času pa se pojavlja kot bister in 
oster opazovalec slovenskega 
družbenega, ekonomskega in po
litičnega stanja. Konec avgusta ga 
je Društvo slovenskih izobražen
cev iz Trsta povabilo k predavan
ju na 49. študijskih dnevih Draga 
na Opčinah. Za naš tednik je 
predstavil svojo družbeno dia
gnozo in možne terapije.

Začnimo pri Vašem akadem
skem in pedagoškem delu na 
področju sociologije. Katera so 
njena znanstvena sredstva pri 
razumevanju družbenih me
hanizmov, katerih vprašanj se 
lahko s sociologijo lotevamo 
in kakšne interpretativne 
ključe nam ponuja?

Najprej se vam želim zahvaliti za 
povabilom poglobljena vprašan
ja, ki m e usmerjajo k  ponovne
m u premisleku o sociologiji kot 
znanstveni vedi ter o družbi, od 
ravni vsakdanjega življenja pa do 
njenih globalnih značilnosti. 
Verjamem, da nam sociologija 
omogoča poglobljeno razume
vanje in razlaganje družbenih 
procesov, brez dvoma pa ima tudi 
napovedovalno vlogo. Vendar je 
pri tem več kot nujno, da mora
m o opustiti ideološko zasleplje
nost, ki vpliva na objektivno in
terpretacijo pridobljenih podat
kov in preveva vse družboslovne 
in humanistične znanosti. Ta za
slepljenost se, na eni strani, kaže 
v obliki zaslepljenosti z  idealom 
enakosti, ki zajema, med drugim, 
socialno ter politično enakost. 
Na tej strani ideološke ločnice so 
ponavadi kritični teoretiki oziro
ma marksisti. Na drugi strani je 
nujno soočenje z  nekritičnimi za
govorniki neenakosti, kamor lah
ko prištejemo zagovornike tiste
ga, čemur marksisti in populisti 
pravijo "neoliberalizem". Obe 
izhodišči sta napačni, zrasli sta iz 
interpretacije procesov, ki so se 
odvijali pred mnogimi desetletji 
in danes težko držijo.
Nujno je poenotenje vseh znano
sti, vse od nevroznanosti, social
ne psihologije, sociologije in, 
končno, filozofije. Premoremo 
vse več znanj, ki nam omogočajo 
vpogled v delovanje človekovih 
možganov, s tem pa tudi razlago 
človekovih ravnanj v  vsakdanjem 
življenju. Kar zadeva sociologijo, 
se prvič v njeni zgodovini naka
zuje možnost, da bi dosegla svoj 
"sveti gral": povezati m ikro in 
makro raven, to je vsakdanje 
življenje z delovanjem velikih si
stemov ter globalnih procesov. S 
tem bo sociologija pridobila tudi 
nekaj teže, ki jo imajo "trde"zna
nosti, obenem pa bo še zmeraj 
ostala interpretativna, torej 
"mehka" znanost. Njena "meh
koba " bo neideološka.
Človek ni mehanizem, ki bi ga v 
delovanju in mišljenju vodili na
goni ali, z  izrazom sodobnih 
neuroznanosti, "mentalni m o
duli", s čimer bi izgubil svobod
no voljo. Ne, človek ostaja spo- 
sobnen razločevati m ed "do
brim" in "zlim" in se zavestno 
odločati, tako za eno kot za dru
go-

Kriza: katera in kakšna?
Morebiti krize ni nikoli. Zmeraj 
znova se moramo soočati z  neiz
bežnim dejstvom, da se družba

spreminja. Družba je reka, ki ne
prestano teče -  kot ni mogoče 
stopiti v isto reko dvakrat zapo
red, tudi družba ni okamenela v 
času in prostoru. Dandanes se 
soočamo s spremembami, s 
kakršnimi se naši predniki niso 
vse od časov prve industrijske re
volucije. 250 let nazaj. Razlika je 
vtem , da moramo danes k inten
zivnim  tehnološkim spremem
bam prišteti procese globalizacije 
ter globalnega segrevanja. Na rav
ni človekovega vsakdana so vsi ti 
procesi dodatno okrepljeni zara
di medmrežja, ki nas stalno in v 
realnem času obvešča o vseh pro
cesih, ki se dogajajo na zemeljski 
obli. V takšnih razmerah je m o
goč le en način soočenja s stvar
nostjo, vedenje o delovanju 
družbe. Znanje zmanjšuje nego
tovost!
Obenem pa se mora sodobni člo
vek notranje umiriti. Nujna je 
sposobnost za um ik iz stalnega 
toka informacij in impulzov, ki 
dobesedno presega človekovo 
biološkost oz. naravo. Človeška 
vrsta ni bila učlovečena v okolju, 
ki je tako nabito z  informacijami 
in ki omogoča skorajda nepresta
no zadovoljevanje svojih potreb. 
Imamo čute, a ti so preobremen
jeni, zato se moramo naučiti 
upravljanja z njimi, s tem pa tudi 
upravljanja z  lastnim življenjem. 
Intenzivne spremembe zmeraj 
vodijo do občutka negotovosti, 
moralne panike. To zadeva po
sebno odnos starejših do novih 
medijev ter njihovih uporabni
kov, mlajše generacije. V kateri
koli družbi pa so zmeraj starejši 
tisti odgovorni nosilci moči in 
privilegijev. To velja tudi za slo
vensko družbo -  na ravni morale 
so tudi pri nas odpovedali starši, 
odpovedala je šola, kot so odpo
vedale naše elite, cerkvena, kul
turniška, znanstvena, upravna, 
politična, gospodarska, sindikal
na ter finančna. Vse te elite so bi
le podvržene najmanj dvajsetlet
nem u procesu negativne selekci
je, ki je na površje naplavil vse 
najbolj umazano in nemoralno, 
na obrobje pa potisnil vse tisto, 
kar je dobro in sočutno. 

Fukuyama je pisal o "koncu 
zgodovine" po padcu Berlin
skega zidu -  liberalna demo
kracija je edini sistem, ki še de
luje. Ali ste za alternativo izven 
nje ali za alternative znotraj 
nje?

Zamisli o koncu tega ali onega se 
pojavljajo zmeraj znova. S hudo
m ušnim  in naklonjenim na
smeškom lahko zatrdim, da je 
vsak dan konec nečesa, vsak dan 
pa se rodi nekaj novega. O koncu 
zgodovine so pisali Friedrich 
Nietzsche, Osvald Spengler, Ray- 
m ond Aron... Zgodovine pač ni 
in ne bo konec, človeška vrsta bo 
obstajala in se razvijala še milijo
ne let. Smo začudo odporna 
vrsta. Povprečna življenjska doba 
posamezne sesalske vrste namreč 
znaša pol milijona let, medtem  
ko je od časa našega učlovečenja 
minilo že vsaj sedemkrat toliko.
V tej luči spodbujam k  zavedanju, 
da smo za naše osebno dobro in 
za dobro skupnosti, kot tudi naše 
vrste ter Zemlje, odgovorni bolj 
kot kadarkoli prej. Zamisel o 
„zvestobi Zemlji "naj bo povabilo 
k  etosu, k  prizadevanju za dobro 
skupnosti, ki biva na tem plane
tu.

Skeptični ste do koncepta de
mokracije, češ da je "lažna". Že 
v Periklejevi Grčiji je bila de
mokracija kot ureditev svobo
de in avtonomije selektivna,

hierarhična in izključevalna: 
stvar odraslih moških atenskih 
aristokratov. Kljub temu je de
mokracija sistem, ki omogoča 
dialoški odnos med politično 
večino in manjšino. Katere so 
prednosti in ključne proble
matike sodobne (evropske) de
mokracije?

Ko mislim o lažni demokraciji, 
mislim na demokracijo v Repu
bliki Sloveniji. Slovenske plenil

ske elite so si polastile politično 
areno, gospodarstvo, finančni si
stem in medije. Te sistematično 
in načrtno izčrpavajo vse družbe
ne podsisteme. Na žalost lahko 
mednje prištejemo tudi elite, ki 
so del civilne družbe, torej kul
turniško, znanstveno in cerkve
no. Danes vem, da se tranzicija v 
Sloveniji nikoli ni zares začela. V 
bistvu so bila razmerja moči in 
m ehanizm i obvladovanja vseh 
družbenih sistemov preneseni iz 
poprejšnje družbene ureditve v  
novo, ne da bi pri tem prišlo do 
večjih sprememb.
Poudarjam, da iz procesov plen
jenja ni mogoče izključiti nobene 
obstoječe politične stranke na 
Slovenskem, zagotovo pa lahko 
največji delež krivde za razpad 
državnega aparata in vse večjo 
revščino prebivalstva pripišemo 
strankam, ki so izšle iz bivše Zve
ze kom unistov in Socialistične 
mladine Slovenije. Sem lahko 
vštejemo tako Socialne demokra
te in Pozitivno Slovenijo, kot tudi 
Slovensko demokratsko stranko. 
Vsi ključni možje iz ospredja in 
ozadja omenjenih strank so bili 
nekdaj pom em bni akterji teh 
dveh Zvez. Kot edino pristno al
ternativo omenjenim strankam 
vidim zgolj krščanske demokrate, 
torej Slovensko ljudsko stranko 
ter Novo Slovenijo. Omeniti m o
ram tudi medije, enega od 
ključnih zagotovil demokratične
ga nadzora političnih ter ostalih 
elit. Danes vem, da slovenski m e
diji niso svobodni, pač pa so po
drejeni raznim političnim velja
kom, interesnim skupinam ter 
vplivnim posameznikom. Ti jih 
uporabljajo za nadzor toka infor
macij, kot tudi za blatenje in ek
sekucijo političnih nasprotnikov. 
Ne nazadnje pa ni nobenega dvo
ma niti o tem, da se zastavlja 
vprašanje o nadzoru finančnih, 
gospodarskih in političnih elit 
tudi na globalni ravni.
Nikakor ne dvomim v potencial 
demokracije, ki je tudi ne ideali
ziram. Zavedati pa se moramo,

da je svet v tem trenutku v ob
dobju izrazitih premen, ki bodo 
potekale še nekaj desetletij. S tem 
se moramo sprijazniti in z opti
m izm om  zreti v prihodnost. Ta 
bo namreč, v to nikakor ne dvo
mim, prav tako dobra, kot je bila 
preteklost.

Na Nikodemovih večerih 2012 
ste spregovorili o delitvah in 
izključevanju pod naslovom 
"Naši-vaši". Gre za temo, ki se

Slovencev v Italiji kot speci
fične skupnosti v specifičnem 
okolju neposredno tiče. Ali je 
mogoče (in kako) ostati "mi"
- torej posamezniki, ki se pre
poznavajo v tradiciji, etničnih, 
narodnih, jezikovnih ali kul
turnih elementih -  in ostati 
odprti, strpni in dialoški do 
"drugega"? Kaj menite o sta
pljanju in hibridizaciji identi
tet v  globaliziranem svetu?

Na žalost ostaja prebivalstvo Re
publike Slovenije dandanes prav 
tako razcepljeno, kot je bilo v  
času narodnega buditeljstva. To 
razporo spodbujajo slovenske eli
te, ker jim hujskanje in blatenje

Ustavna reforma italijan
skega senata, ki jo je pre
dlagala Renzijeva vlada 
in je bila skoraj dokončno uskla

jena v senatni komisiji za ustavna 
vprašanja, bo v ponedeljek začela 
svojo pot do odobritve na plenar
nem zasedanju rimskega Senata. 
Ministrica za reforme Boschijeva 
je dosegla soglasje največjih po
litičnih strank glede korenite 
spremembe Senata, ki bo odslej 
štel le še 100 članov. Senatorje 
bodo iz vrst županov in deželnih 
svetnikov izvolili deželni sveti, v 
sorazmerju s količino prebival
cev.
Ministrica Boschijeva in Renzije
va vlada žal nista pokazali nobe
nega posluha za slovensko 
manjšino, ki je predlagala na 
skupnem predstavništvu uskla
jen amandma o enem za
jamčenem senatorskem mestu za 
zastopnika Slovencev, kar sicer 
predvideva zaščitni zakon. 
Nobenega posluha torej iz vlad
nih vrst za eno od temeljnih zah-

pomaga pri vzdrževanju statusa 
quo. Stanje se danes krha in ruši, 
vendar večini prebivalstva ni da
no, da bi zmoglo uzreti resnico. 
Zato ostaja sovraštvo trajen izraz 
manihejstva slovenske politične 
kulture. Strah in sovraštvo do 
"rdečih", na eni strani, na drugi 
strani pa strah in sovraštvo do 
"črnih" sta vsajena v nacionalni 
značaj. Ima pa ta pojav tudi čisto 
sociološki temelj: slovenska

družba je zaprta družba, v kateri 
vlada načelo igre ničelne vsote. 
Vsakdo, ki v  tej igri pridobiva, naj 
bi jemal nekomu drugemu iz ust. 
Zdi se, kot da ni možnosti, da bi 
lahko izstopili iz ječe slovenskih 
nacionalnih meja, znotraj kate
rih je vse že vnaprej razdeljeno in 
ni mogoče ničesar ustvariti na 
novo. Zato se pretežna večina 
prebivalstva udinja takšnim ali 
drugačnim poglavarjem, ki p o 
kornim slugam nudijo službe, 
privilegije in prikritje njihovih  
zločinov. Takšna družba je v svo
jem izhodišču pokvarjena. Tisti 
posamezniki, ki se vodjem mafij
skih omrežij uprejo, so vrženi na

tev Slovencev v Italiji, prav tako 
tudi ni pokazala nobenega zani
manja za to vprašanje Demokrat
ska stranka, pa čeprav je na zad
njih volitvah prejela veliko 
večino glasov Slovencev v Italiji, 
tudi s podporo SSk.
V celoti je odpovedala tudi Slo
venija, čeprav je bil zunanji mi
nister Erjavec podrobno ob
veščen o tem vprašanju in je še 
pred par tedni pozitivno ocenje
val medministrsko srečanje z ita
lijanskimi kolegi.
Pokazalo se je tudi, kakšen je de
janski vpliv edine slovenske 
predstavnice v italijanskem par
lamentu in v njeni stranki, saj je 
šlo za eno od ključnih odprtih 
vprašanj naše manjšine.
Pri tem ni mogoče prezreti dej
stva, da se od nastopa Renzijeve 
vlade še sploh ni sestalo vladno 
omizje v Rimu, neverjeten pa je 
tudi popoln molk in  mrtvi tek 
paritetnega odbora, ki ga pred
sednica sploh ni sklicala na to te
mo in le inertno spremlja grobo

cesto, brez možnosti dostojnega 
preživetja, nekateri od njih se 
vdajo drogi ali alkoholu, spet 
tretji pa pobegnejo iz zadušljive
ga lonca in odidejo v "tujino". 
Tudi to je izraz propada bivanjske 
moči naroda.

Za zaključek bi Vas prosil za 
spodbudo ali nasvet mladim 
glede izobrazbe. Pot k svobodi, 
pot k delovnemu mestu, pot k 
temu, da si delovno mesto sa
mi ustvarimo?

Mladi morajo odgovornost za 
svoje življenje v precej večji meri 
vzeti nase. Vendar jim  mora 
družba zagotoviti možnosti za 
dostojno preživetje. Republika 
Slovenija bi morala zgraditi vsaj 
še 10% stanovanj, ki bi bila v jav
ni lasti ali bi bila tako ali drugače 
oddana v najem. V tem trenutku 
imamo v državi samo 9 % stano
vanj, ki so v najemu, sociologija 
stanovanja pa jasno kaže, da m o
ra biti v najemu okoli 20 % sta
novanj. V tem primeru namreč 
močno padejo tako cene najem
nin kot cena kvadratnega metra 
bivalnega prostora. Ker si je sta
novanjsko politiko  v državi po
dredila slovenska gradbeniška 
mafija, so cene stanovanj ter na
jemnine pri nas grozljivo visoke 
in onemogočajo, da bi mladi 
zaživeli samostojno in imeli otro
ke. Brez strehe nad glavo ne gre. 
Obenem pa so starejše generacije 
blokirale proces modernizacije 
slovenskega gospodarstva in, kar 
zadeva konkurenčnost, uničile 
slovensko poslovno okolje. Zara
di svojih plenilskih interesov in 
želje po ohranitvi privilegijev so 
mlado generacijo oropale za de
lovna mesta, blaginjo ter osebno 
dostojanstvo.
To je zgolj majhen dokaz o ne
sposobnosti naših elit za smisel
no usmerjanje procesov, ki naj bi 
prispevali k  našemu skupnemu  
dobremu. Vendar je bilo takšnih 
ukrepov in dejanj v naši polpre
tekli zgodovini zelo veliko pre
več. Naš ključni problem je, da v  
zadnjih nekaj desetletjih nismo 
dokazali, da smo državotvoren 
narod, ki si zasluži in je sposoben 
ohranjati svojo suverenost. Naša 
suverenost ostaja zgolj prazna lu
pina, ki nima vsebine. Na tem  
mestu si upam govoriti o moralni 
krizi, ki je na žalost povezana z  
izgubo suverenosti in usihanjem 
slovenskega naroda.

Jernej Šček

kršenje določb zaščitnega zako
na.
Slovenska skupnost zato izraža 
odločen protest zaradi skrajno 
odklonilnih odnosov italijanske 
države, ki se do Slovencev v Italiji 
obnaša pravzaprav enako, pa naj 
bo na vladi desnica ali levica. 
Teptanje manjšinskih pravic in 
izigravanje določb zaščitnega za
kona torej postajata žal stalnica 
italijanske politike, kljub spre
membam na oblasti.
Slovenska skupnost pričakuje 
odločno reakcijo vseh manjšin
skih dejavnikov, predvsem pa 
slovenske diplomacije, pričakuje 
pa tudi, da se bo tudi deželna 
predsednica Serracchianijeva 
opredelila do tega vprašanja in 
podprla legitimno zahtevo slo
venske narodne skupnosti, saj 
ponedeljkov začetek splošne raz
prave v Senatu pomeni, da je na 
razpolgo še nekaj priložnosti za 
ugodno rešitev tega vprašanja.

Damijan Terpin 
Deželni tajnik SSk

Nobene določbe o zajamčenem zastopstvu!

Renzijeva reforma Senata: veliko
v  • ■ ■ »v*razočaranje za slovensko manjšino
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Onkraj mita novih svetnikov (6)

Karol, mož molitve
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puščanja, ki je premišljeno. Tu
di v molitvi nam reč m ora priti 
do skladnosti razuma in vere -  
ves človek m ora biti v njej. Na 
ta način se izognemo tudi ne
varnosti tega, da bi bila vse sku
paj le neka sentim entalnost. 
Ko govorim o o m olitvi, ne 
smemo pozabiti na tisto poseb
no molitev katoliške Cerkve, za 
katero so m nogi menili, da je 
preživeta in  spada m ed staro 
šaro. Govorimo seveda o 
rožnem vencu, ki ga je sv. Janez 
Pavel II. ne le na novo skušal 
odkriti in približati kristjanom, 
temveč m u je še nekaj dodal, 
da bi tako pokazal, kako zares 
oseben odnos je sam imel do 
te molitve, kar seveda za moža, 
tako predanega Mariji, n iti ni 
čudno. Da bi osvetlil pom en 
molitve rožnega venca, je celo 
napisal okrožnico "Rožni ve
nec Device Marije". Pokazal je, 
kako ne gre za preživeto, zasta
relo in  dolgočasno zadevo, 
temveč je s svojim živim zgle
dom  pokazal, kako gre zares za 
"nežno verigo, ki nas povezuje 
z Bogom”, kot je dejal Bartolo 
Longo. Ta molitev, ki združuje 
nebo in zemljo, ponuja, kot je 
dokazal papež Wojtyla, člove
ku m ožnost, da se tesneje 
združi s Presveto Trojico po 
m ogočni priprošnji nebeške 
M atere Marije. Tako sm o na 
kratko predstavili nekatere sve
tle strani lika svetega papeža Ja
neza Pavla II., prihodnjič  pa 
bom o podali še določene dru
ge strani, ki jim  bom o dejali, 
da so senčne, čeprav m orda 
neupravičeno, saj gre za do
ločene očitke, ki jih je ta slo
vanski papež bil deležen.

Andrej Vončina

Za mlade Slovence

Višarski dnevi

Lepo vabimo mlade iz do
movine, zamejstva in izsel
jenstva na Višarske dneve, 
ki bodo potekali od četrtka, 31. 

julija, do nedelje, 3. avgusta.

j ne sobe (pogradi).
Nedelja: pomagamo pri nepo
srednih pripravah na romanje 
treh Slovenij, ki se začne ob 
10.30 s predavanjem prof. To-

LIVARNA

k

POKALI - PLAKETE - MEDALJE 
SREBRNINA - DARILA

N adaljujem o s podobo 
sv. Janeza Pavla II. Pa
pež Benedikt je v pridi
gi ob beatifikaciji poljskega pa

peža spom nil: "Nje
govo sporočilo je bi
lo, da je človek pot 
Cerkve, Kristus pa je 
pot človeka... Krščan
stvu je dal novo 
usm eritev v p rihod 
nost, v Božjo prihod
nost, ki je presežna 
glede na zgodovino, 
ki pa vendarle vpliva 
na zgodovino. Za ti
sto mero upanja, ki so 
jo ljudje na neki 
način  polagali m ar
ksizm u in ideologiji 
napredka, je legitim
no  zahteval, da jo 
vrnejo krščanstvu, da 
bi to upanje spet pri
dobilo podobo izvir
nega upanja, ki ga je 
treba živeti v zgodovi
ni, vendar v "adven
tnem " duhu, da bi 
kot posam ezniki in 
skupnosti bili usm er
jeni v Kristusa, po l
nost človeka in u re
sničenje njegovega 
hrepenenja po p ra
vičnosti in m iru". Neustrašni 
in  pogum ni mož, ki je dajal 
upanje, pa je bil tudi mož m o
litve. Ne, da je o molitvi le go
voril, tem več je m olitveno 
živel. V njem  se je prav kon

odnosu ne m ore manjkati dia
log, m olitev pa je dialog duše z 
Bogom". M nogim  vernim  je 
Janez Pavel pokazal in  jih 
naučil, kaj je mišljeno pod be
sedo "molitev", kaj je torej to

kretno videlo tisto, kar je dejal 
papež Frančišek glede molitve, 
naj bi bila "dihanje vere", saj: 
"V zaupljivem in ljubeznivem

molitev. Izredno pom em bna 
stvar, če pom islim o, kako se je 
v zadnjega pol stoletja neznano 
kam izgubila molitev, zlasti ti

sta družinska. Spet 
je pokazal, kako je 
p om em bna pri 
m olitvi skladnost 
m ed obliko in vse
bino, kakor tud i 
drža posam eznika 
in  skupnosti, ki 
moli. Ko je bil ves 
zatopljen pred 
Križanim ali pred 
M arijino podobo, 
kar smo lahko vi
deli tud i sami, ko 
je bil na obisku v 
Sloveniji, je jasno 
pokazal, kako m o
litev ni le blebetan
je nekih  zapo
vrstnih formul, da 
bi si po pogansko 
pridobili naklonje
nost božanstva. Po
kazal je tudi, kako 
m olitev ne pom e
ni le blebetanje be
sed, m edtem  ko 
smo z mislimi kdo
ve kje. Kot nam  je 
pokazal sveti po l
jski papež, pom eni 

m oliti predvsem  z otroškim  
zaupanjem  prepuščati se v 
Božje roke. Tudi tu  pa nam  je 
nasproti protestantskega slepe
ga zaupanja pokazal, kako je 
prava drža tiste vrste pre

Program
Četrtek: odhod iz 
Ljubljane predvido
ma ob 16. uri in
vožnja proti Globa
snici, kjer si bomo 
pogledali antični 
muzej in Sveto He- 
mo s prakrščanski- 
mi izkopaninami 
ter Rozalsko votli
no. Prespali bomo v 
farni dvorani (spali 
bomo na tleh v 
skupnem prostoru, 
zato potrebujemo 
spalke in ležalke).
Petek: spoznavanje 
življenja Slovencev 
v Pliberku, Dobrli 
vasi in Železni Ka
pli. Spremljal nas 
bo Janko Krištof, 
kulturnik in župnik v Bilčovsu 
ter Št. liju in predsednik Krščan
ske kulturne zveze. Odhod proti 
Žabnicam in prenočevanje pri se
strah.
Sobota: spoznavanje slovenskih 
vasi v Kanalski dolini -  Naborje- 
ta, Ukev in Ovčje vasi. Vodili nas 
bodo domačini. Popoldne vzpon 
na Svete Višarje (na razpolago je 
tudi žičnica), druženje in pripra
va na romanje treh Slovenij. 
Večerjali in spali bomo v Ehrli
chovem domu, kjer so večpostel-

maža Pavšiča, sledi sv. maša in 
kratek kulturni program. Ok. 15. 
ure se zberemo v Ehrlichovem 
domu -  slovo in odhod proti do
mu.
Prispevek 50 evrov vključuje na
stanitev, prehrano (zajtrk, kosilo, 
večerja), avtobusni prevoz in 
vstopnine. Prosimo, da ob prijavi 
poravnate akontacijo v višini 20 
evrov.
Prijave in informacije: tel. 01438 
30 50 ali rafaelova. druzba@siol. 
net.

Ind. cona GORICA - Ul. Gregorčič, 48 - VHOD Ul. Gabršček, 3 
Tel. in faks 0481.522480 - roldo.marco@libero.it

PON-PET 8.30-12.00 /  14.30-19.30 - Ob sobotah samo zjutraj

S tem  odrezkom im ate 
5% POPUSTA

S sa b o  prinesi č a so p is  ali izreži to reklamo!
Popust se ne sešteva z drugimi reklamnimi ponudbami.
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Vernikov odnos do župnije

Iz župnikove popotne torbe / /

N am duhovnikom se do
gajajo vsemogoče stvari, 
ki jih pač moramo jemati 
v zakup. Pa začnimo po vrsti.

Bilo je pred leti. Po jutranji maši 
pijem kavo in berem Primorskega 
-  redno vsakodnevno opravilo, 
seveda po brevirju. Pozvoni in na 
vrata navali stari znanec. “Gre
va!" reče ukazovalno. "Kam?" 
vprašam v zadregi. "Boš že videl! 
Vzemi čevlje za ho
dit!" Ker sem pač na
vajen ubogati, sem 
ubogal. Sedem v avto 
in se odpeljem novim 
dogodivščinam na
proti. Zavijeva na avto
cesto, se pogovarjava, 
obvoziva Ljubljano in 
zavijeva proti Dolen
jski. "Ti, če greva v to
plice, nimam kopalk, 
nudizma pa ne podpi
ram!" mu rečem. On pa: "Rekel 
sem, da vzemi čevlje za hodit in 
ne kopalke!" Molčim, ker vidim, 
da je tako najbolje. Obvoziva No
vo mesto in kmalu zavijeva proti 
Gorjancem. Ko se vzpenjava na 
Trdinov vrh (1178 m. nm) - Hrva
ti mu pravijo Sv. Gera, mi pa smo 
mu nekoč (do leta 1923) rekli Sv. 
Jera (Primorci bi rekli sv. Gen- 
drca), začne: "Pred 60 leti smo tu 
študentje trasirali to gozdno ce
sto. Vsak ovinek poznam, saj smo 
tedaj morali vse to izrisati, potem 
ko smo cesto zakoličili in izmerili 
..." Pod vrhom ustaviva in greva 
peš naprej. Kmalu nas pozdravijo 
slovenski vojaki, ki imajo tam 
svojo postojanko in preganjajo 
dolgčas, saj smo v Evropi, oni pa 
v kasarni, in to na 1178 m etrih ... 
Ogledava si hrvaško cerkvico sv. 
Ilije in tedaj še razvalino sloven
ske cerkvice sv. Jere. (Obnovili so 
jo šele leta 2013.) Izmenjava nekaj 
besed s hrvaškim pastirjem, ki je 
prišel po pivo v Slovenijo, ker je 
to bolje -  tako je rekel on. Spusti
va se niže -  najprej do sv. Mi
klavža. Tam pa doživim ploho. 
Tamkajšnji Janez, ki je skrbel za 
kočo in je bil nekakšen mežnar 
pri omenjeni cerkvi, začne: "Hu
dič naj pobere vas farje!" Lepa 
reč! si mislim. "No, Janez, raje en 
čaj pa kaj za jest, pa ne preklinjaj, 
ko komaj vstopimo!" Ko prinese

čaj in joto, nadaljuje: "Poslušajte! 
Koliko let me goznate?" "Veliko!" 
odgovorim. "Ge kdo, jaz delam za 
Cerkev, pa to cerkev rihtam, pa 
zvonik sem preštrihal, pa streho 
cerkve sem poflikal, ker jo je žled 
okrušil, pa otroci so vsi bili pri bir
mi, pa pušico pobiram, ko je tu 
maša, pa župnik dobi zastonj čaj, 
ko je maša, pa vedno sva se razu
mela, potem je pa počilo. Prosil

sem za potrdilo za krstnega botra, 
župnik pa: "Nemogoče, saj ste sa
mo civilno poročeni!" "Ja, hu
diča, kaj pa naj naredim, če mi je 
prva babnica ušla? Naj živim 
sam? - Saj vi učite, da ni dobro 
človeku samemu biti, pa sem do
bil Micko. Z njo imam otroke, ona 
je moja žena -  cerkveno pa se 
menda ne morem poročiti! Po
slušajte, pa jaz, da ne bi bil za bo
tra?! Kakšen hudič pa je to?!" - 
Skušam ga potolažiti, da župnik 
ni prav nič kriv, če je on po srcu 
tako dober, da ima tako pridno 
Micko, četudi mu je Ančka ušla, 
pa dobre otroke... Vendar cerkve
ni predpisi so za to, da se jih 
držimo in skušamo nekaj iz te go
dlje rešiti, mu rečem .... Sonce je 
že zahajalo, nama se je mudilo še 
do Gospodične, on je pa še kar na
prej robantil...
Usedem se h kavi v naši Nici. Pri
sede stara znanka iz šole, pa 
začne: "Veste, v nedeljo pa smo 
imeli kar dva krsta iz vaše župnije. 
Vidite, kako je naš župnik dober, 
on vse pusti!" Debelo jo pogle
dam, ona pa naprej: "Pa veste, bi
lo je lepo, pa krstil je oni iz Gori
ce, ker naš župnik je bil proč. On 
je strašno proč, strašno veliko dela 
ima... Vidite, pa na televiziji na
stopa, pa po radiu govori... Delo 
in zopet delo, ubogi se bo prehi
tro "znucal", nič ne pazi na zdrav

je, "cukrena" mu gre v luft..." Po 
kavi pa me malo srbi jezik, pa za
vijem k onemu strašno zaposle
nemu župniku. Ujamem ga zad
nji trenutek, ko je ravno sedel v 
avto. Rekli bi, ujel sem ga za rep. 
Takoj začnem: "Hej, poslušaj, kdo 
pa je od nas krstil v nedeljo pri Te
bi?" "Krstil je gospod iz mesta, so 
ga prosili, ker so "kompanjoni"." 
"Dobro, dobro, vsaj povej mi, ko 
boš dobil kakšne papirje, kdo je 
ta srečnež, da ne bi komu rekel: 
Kdaj pa vi mislite krstiti?" On pa 
nadaljuje: "Naše ženske so mi zju
traj povedale, da sta bila dva krsta 
in ne eden. Jaz, kot župnik sem 
vedel samo za enega. Pridi drugi 
teden, ko bom doma, pa bova vse 
videla..." in je odhitel naprej. -  Ne 
gre za to, kaj si kdo pri tem misli. 
To je njegova stvar. Obstaja pa ne
ka olika kakor tudi cerkveni pred
pis, da se je treba z domačim du
hovnikom pomeniti glede zakra
mentov, četudi se rajši umaknete, 
kot pa ga vidite.
V urejeni gorenjski župniji, kjer 
imajo 40 ministrantov, veroukar- 
jev pa okrog 300, ima tamkajšnji 
župnik lepo navado, da oznani: 
"V tem tednu od te do te ure vse 
dni pridite starši skupaj s prvoo- 
bhajancem v pisarno, da ga 
vpišete". Tisti teden je pred žup
nijsko pisarno vrsta, kot smo jo 
bili navajeni v času, ko smo imeli 
"tesere" (živilske nakaznice) in 
smo čakali na "cuker". Prvo 
vprašanje, ki se glasi, je: "Kje je bil 
vaš otrok krščen?" Starši povedo. 
Če je bil drugje in so oni tedaj sta
novali v sedanji župniji, dobijo 
odgovor: "Vaš otrok bo šel k prve
mu obhajilu tam, kjer ste ga krsti
li!" In starši užaljeni odidejo. 
Odločitev, ali je to prav ali ne, pre
puščam vam, nekaj pa drži: Neka
terim je duhovnik dober samo te
daj, ko ga potrebujejo, drugače pa 
z njim pometajo tako kot cestni 
pometač cesto". To ni napisano 
zato, da bi se zabavali, ampak za
to, da bi se vsaj tisti, ki se imate za 
verne, zavedali, da obstajajo cer
kveni predpisi, kot tudi neka olika 
do tistih, ki župnijo vodijo. Tudi 
verniki sami imajo odgovornost 
do svoje župnije. O tem se veliko
krat ne razmišlja ...

Ambrož Kodelja

Praznovanje zavetnikov sv. Mohorja in Fortunata v Ogleju

Kristjani moramo iz svojih 
domov med ljudi!"

Vtisi z romanja

Z vero in upanjem 
v Lurd!

Dne 28. junija smo se v 
tišini vrnili iz Lurda. V 
tišini, ker ni bilo nobe

nega odziva za romanje.
Po dolgih 29 urah potovanja z 
vlakom se je vlak ob 11. uri 
zvečer končno ustavil na postaji 
v Gorici. Nato je nadaljeval pot 
še do Tržiča in 
Trsta. Z nami so 
bili romarji iz 7 
škofij in hkrati iz 
Slovenije, ki je 
združena z Gori
co. To so bile 
Adria, Bočen,
Rovigo, Trst, Vi
dem, Benetke in 
Gorica. Na raz
polago smo ime
li dva vlaka za 
isto romanje.
Eden je odpotoval zjutraj, drugi 
popoldne. Naš vlak je odpotoval 
skupaj s Tržačani popoldne, ker 
bi sami ne utegnili napolniti se

dežev. Časi so težki za vse in ro
manja ne privlačujejo več, 
čeprav romamo k Lurški Mariji. 
To smo že občutili na postaji, ko 
smo odhajali v nedeljo, 22. juni
ja, ob 17.30. Nobenega znanega 
obraza, da bi nas prišel pozdra
vit, nobenega škofa, da bi blago-

slovil naše romanje. Ozračje je 
bilo zelo žalostno. S težkim 
srcem smo odšli izpred goriške 
postaje. Razveselilo nas je v Čer-

vinjanu, ko je prihitel g. Karlo, 
ker je zvedel, da vlak zamuja. 
Vsaj kakšen poznan obraz, ki se 
zadnji trenutek zanima za naše 
romanje! In ravno na g. Bolčino 
smo se na poseben način spom
nili v Lurdu, ko smo imeli 25. ju
nija v votlini slovensko Božjo da
ritev, g. Karlo pa je v Štandrežu 
praznoval srebrno mašo. 
Sprašujem se, ali je res finančna 
kriza, ki ne priteguje več ljudi v 
Lurd, ali je kriza v naših srcih, ki 
postajajo vedno bolj mlačna za 
vse, kar je sveto?! Hvala Bogu, da 
imamo škofa Metoda Piriha, ki 

je naš stalni ro
m ar in nas pote
gne ven iz vsake 
zagate. Opravljal 
je dve maši na 
dan s homilijami 
v italijanskem in 
slovenskem jezi
ku. Vodil je evha
ristično procesijo, 
imel slovensko 
katehezo in v cer
kvi sv. Jožefa je 
birm al mladega 

prizadetega Mateja. Gre mu na
jlepša pohvala in zahvala vseh iz 
organizacije Unitalsi.
Slovenija se je zelo dobro izka

zala, saj je g. Miro Šlibar prišel 
na postajo v Gorico z dvema av
tobusoma, z več kot 100 romarji. 
Med temi so bili 4 mašniki, 3 
zdravniki, 5 medecinskih sester, 
polno prostovoljcev in mladih, 
ki so mu pomagali. V svoji sredi 
so imeli dva harmonikaša, ki sta 
se izkazala že na postaji v Gorici 
in vsaj malo popestrila naš 
odhod iz Gorice.
V Lurdu nam  je vreme malce na
gajalo. Že ob prihodu nas je ujela 
močna ploha, ki se kot navadno 
kmalu konča. Vročine ni bilo. 
Vse je potekalo kot po navadi. 
Procesija z lučkami se je dobro 
iztekla, saj smo imeli lep večer 
brez dežja. Hvaležni smo Bogu 
in Mariji tudi za letošnje rom an
je, da je dobro potekalo, čeprav 
s težavo, in da smo se tudi srečno 
vrnili. Že res, da je bila pot malce 
dolga, a ni bila dolgočasna. Sv. 
maša, molitev rožnega venca, 
vmesno kosilo in večerja pa ma
lo klepeta po kupejih, vse je po
pestrilo naše romanje do konca. 
Z vero in upanjem, da bo nasled
nje leto bolj pestro, zaupamo 
Mariji. Saj Ona nas čaka, da pri
demo k Njej v procesiji z lučka
mi, kot je naročila sv. Bernardki.

Joana

Pravoslavna Cerkev
V Zagrebu ustoličen zagrebško-ljubljanski 
metropolit
Poglavar Srbske pravoslavne cerkve (SPC) Irinej je  v pravoslavni 
cerkvi v Zagrebu ustoličil Porfirija Periča za novega zagrebško- 
Ijubljanskega metropolita, poroča srbska tiskovna agencija Tanjug. 
Perič je  nasledil metropolita Jovana, ki je  vodil metropolijo od leta 
198 2  in je umrl v Zagrebu v začetku aprila.

Ustoličenja so se  med drugimi udeležili 
zagrebški nadškof in kardinal Josip 
Bozanič ter delegacija srbske vlade, z 
zunanjim ministrom Ivico Dačičem na 
čelu.
Novi metropolit je  na slovesnosti dejal, 
da položaj prevzema z radostjo ter brez 
predsodkov in odprtega srca do vseh 
d ržav l janov  H rvaške  in Slovenije , 
poroča beograjska tiskovna agencija 
Beta.
“Pozdravljam vse katolike, protestante, 
vse kristjane, brate vseh veroizpovedi. 

Pozdravljam tudi ateiste in agnostike. Vedno bom iskreno pripravljen 
za dialog z vsemi ljudmi, dialog, odpuščanje in sprava pa bodo 
načela, za katera si bom prizadeval”, je  dejal Perič.
D aje Perič “človek dialoga”, je  potrdil tudi patriarh Irinej, kije izrazil 
upanje, da bo te  svoje lastnosti pokazal tudi na novem položaju. 
Perič, ki je  vodenje zagrebško-ljubljanske metropolije prevzel s  
položaja pomožnega episkopa Bačkese, je  bil rojen v Bečeju v 
Vojvodini leta 1961. Leta 19 86  je diplomiral na pravoslavni fakulteti 
v Beogradu. Doktoriral je v Atenah leta 2004.
V letih 201 0  in 2 0 1 1  je bil vojaški episkop, potem koordinator 
sodelovanja  med SPC in srbsko vojsko. Od leta 2 0 0 8  je  tudi 
predsednik sveta srbske radiodifuzne agencije (RRA).

J *

Odgovorni urednik tednika Voce Isontina M auro Ungaro,
kardinal Beniamino Stella in goriški nadškof Carlo Maria Redaelli (Foto JMP)

Zares je velika škoda, da se 
je na slovesnem  bogo
služju ob prazniku zavet

nikov Furlanije Julijske krajine 
sv. M ohorju in 
Fortunatu, ki sta 
tud i zavetnika 
goriške nadškofi
je, v oglejski ba
ziliki zbralo tako 
malo vernikov in 
duhovnikov, saj 
je bila prisotnost 
kardinala Benia- 
m ina Stelle iz
jem nega pom e
na. Gre za 
odličnega kardi
nala, ki tesno sle
di napotkom  pa
peža Frančiška, s katerim sta tu 
di osebna prijatelja, danes pa 
po dolgoletnem opravljanju di
plomatske službe v Južni Ame
riki in Afriki vodi v Rimu Kon
gregacijo za duhovnike, dom a 
je iz bližnjega Veneta, za škofa 
je imel msgr. Evgena Ravigna- 
nija. V svojem uro trajajočem 
nastopu v Rimski dvorani pred 
slovesno mašo v baziliki, kjer 
je imel tudi priložnostno prili
ko, k večjezični peti maši sta 
prišla tud i koprski škof Jurij 
Bizjak in  upokojenki koprski 
škof M etod Pirih, je kardinal 
Beniam ino Stella pokazal, 
kakšna naj bo Cerkev danes: 
zvesta Kristusovemu evangeliju

in preprosti, a jasni besedi pa
peža Frančiška, predvsem pa je 
jasno povedal, da ima še kako 
prav papež Frančišek, ko trdi,

da Cerkev niso samo duhovni
ki, škofje, kardinali, redovnice 
in redovniki, ampak vsi mi ver
niki. Pred t. i. "lectio magistra- 
lis" kardinala Stelle je bila pred
stavitev dveh pom em bnih  
knjižnih publikacij, s katerimi 
v Ogleju vsako leto postrežejo, 
saj im ajo nam en  izdati vse 
oglejske cerkvene očete in veli
ke duhove iz 17 stoletij traja
jočega cerkvenega izročila 
Ogleja.
O dgovorni urednik  tednika 
Voce Isontina Mauro Ungaro je 
s prof. G iuseppem  Cuscitom  
predstavil knjige, in sicer prvi 
del zbranih del Pavla Diakona, 
ter z duhovnikom  G iuliom

Trettelom zajetno knjigo zbra
n ih  esejev prof. Giorgia Fedalta 
z naslovom  Sveti Marko od 
Ogleja do Benetk.
Kolega Ungaro je z goriškim  
nadškofom Carlom Mario Re- 
daellijem tudi predstavil kardi
nala Stello, ki je v Rimski dvo
rani presenetil s svojo skrom
nostjo in popolno uglašenostjo 
z naukom  sedanjega papeža 
Frančiška. Pa pri kardinalovem 
nagovoru ni šlo za tisto m učno 
navajanje citatov iz papeževih 
pridig in nagovorov, ki diši po 
ugajanju hierarhično višjega, 
vrhovnega dušnega pastirja, 
am pak je iz besed kardinala 
Stelle, h  katerim  se bom o še 
vrnili v prihodnje, vel preprost 
optim izem , ki sloni na veseli 
novici evangelija. Kard. Stella 
je govoril preprosto, skoraj na

isti način kot papež Frančišek, 
ponovil že stokrat slišano pa
peževo zavzemanje za uboge, 
preproste, čiste v srcu in revne, 
daleč od m ogočnežev in dnev
n ih  veljakov, ki jih tudi v Ogle
ju ni bilo. Kristjani m oram o 
iskati drugega, v obrazu 
bližnjega prepoznati Kristusov 
obraz, biti m oram o pričevalci 
in veseli ljudje, o Kristusu m o
ram o pričevati z dejanji: "pa
pež Frančišek nas uči, da m o
ram o iti ven in  se pom ešati 
m ed ljudi. Jezus je šel izven 
meja svoje dom ovine, iz svoje 
kulture, šel je tudi iz navad, ki 
so veljale v tistih časih!"

Jurij Paljk
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Kulturni cen ter Lojze Bratuž

/ /
Evgen Bavčar na “srečanju pod lipami”

Še zmeraj je najboljši teleskop
človeški duh"

U

foto dpd

Dr. Evgen Bavčar je na 
srečanju pod lipami v ko
morni dvorani Kulturne

ga centra Lojze Bratuž v Gorici v 
četrtek, 10. julija, še enkrat poka
zal svoj briljantni in prefinjeni 
um, ogromno znanje in intelek
tualno širino, kakršno premore 
malokateri Slovenec. Tudi zaradi 
tega je bilo srečanje z mislecem, 
publicistom in umetnikom izred
no zanimivo, poslušanje pa pravi 
užitek.
Bavčar je prvovrstni izobraženec 
in svetovno znan fotograf, je po
vedala časnikarka Erika Jazbar, ki 
se je pogovarjala z njim. To je člo
vek, s katerim se lahko pogloblje
no pogovoriš o umetnosti, politi
ki, družbi, kulturi, filozofiji, este
tiki, medijih itd. "Zna gledati pre
ko, preko imanentnega in utilita
rističnega momenta", je dejala 
Jazbarjeva, "prežet je z globoko 
kulturo, plava v različnih sveto
vih, državah, jezikih in kulturah". 
Bavčar, ki je bil tokrat prvič v Kul
turnem centru, je dejal, da je gan
jen, ker je gost v hiši, ki nosi ime

“V Sloveniji 
imamo 

demokracijo, a je 
povsem formalne 

narave, ni še 
vsebinska 

demokracija. ”
mučenca, po drugi strani se je 
počutil "domače”, saj je prišlo kar 
nekaj prijateljev "iz goriških 
časov". Na Gorico ga veže 
"možnost preživetja": tu so ga kot 
otroka leta 1946 v bolnišnici 
rešili, "ker so imeli zdravila, ki jih 
na drugi strani ni bilo". Vežejo ga 
spomini na mamo, ki je delala 
najprej v Gorici, potem tudi v 
Trstu, pa tudi na srednjo šolo v 
Novi Gorici in še posebej na prof. 
Marijana Urbančiča, ki ga je v prvi 
polovici 60. let lepo sprejel. Ko je 
Bavčar skupno z drugimi tremi - 
na 64 študentov - maturiral z odli
ko, mu je profesor dejal: "Nisi sa
mo ti zmagal, sem tudi jaz". Tudi 
po njegovi zaslugi je kasneje bil 
prvi slepi profesor na redni sred
nji šoli v Republiki Sloveniji. "Go
rica je bila zame ranjeno mesto, 
srce, preklano v dvoje". Na meji 
so ga "sekirali" nekateri "primi
tivni jugoslovanski cariniki"; ka
sete, na katere je snemal knjige, 
so imeli za "luksuzno blago". Go
rico je Bavčar, ki je kasneje osle
pel, zadnjič videl leta 1952, ko je 
šel na Sveto Goro: "Spominjam se 
lučk nad našo slovensko Gori
co"... Lepe spomine ima tudi na 
Vipavsko dolino in rodni Loka- 
vec, na številne rojake, na svoja 
prva dva učitelja, Jožico in Albina 
Solca. Od doma je šel - ne brez 
travm - z desetim letom, in sicer 
v Ljubljano. V tistem stanju duha 
je bilo do slepih veliko predsod
kov, doživljal je pritiske, ni mogel 
študirati vsega, kar bi hotel, za kar 
mu je še danes žal. "V Sloveniji je 
bilo obupno". Na fakulteti je mo
ral prositi, če lahko snema preda
vanja; na Sorboni, kasneje, je bilo 
to samo po sebi umevno... "Bojda 
so se v Ljubljani bali tajne policije 
oz. kontrole". Situacija pa se ni ve
liko izboljšala, je povedal.

Leta 1972 je s 
štipendijo 
francoske vla
de odpotoval 
v Pariz, tam 
študiral in tu
di ostal. Situa
cija slepih ni 
bila in tudi 
danes ni 
boljša, pa vsaj 
predsodkov ni 
bilo. "Tam ni
so tako zavira
li, kot so to de
lali na lju
bljanski uni
verzi". Ko je 
začel s foto
grafijo, ga v 
Parizu niso 
ustavili, "v 
Sloveniji bi 
me". V 18. 
stoletju so 
mnogi genialni duhovi branili 
slepe, "to stoletje je bilo po izred
nih intelektualcih mogoče višje 
od 20. stoletja". Danes se je treba 
še vedno boriti proti predsod
kom. "V Sloveniji bi lahko bili vi
soko v špici Evrope, če bi malo 
več poslušali in če ne bi bilo pro
vincialne ozkosti". Ironijo mu je 
dala "tista Srednja Evropa, ki je v 
času Dunaja poznala več genijev 
na enem kvadratnem kilometru 
kot katerakoli druga prestolnica". 
Bavčar je pristaš Srednje Evrope 
in ironije, ki jo najdemo pri nje
govem prijatelju Milanu Kunderi 
in drugih čeških pisateljih: "Člo
vek se ne sme jemati preveč re
sno, se držati neke ideje kot pija
nec plota". Treba je "imeti rezer
vo celo do lastnih idej, če niso do
volj preštudirane". Preveč smo se

“Ne pristajam 
na to, da se 

šolarčki 
demokracije 
postavljajo 

kot profesorji. ”
naslanjali "na določen Balkan, a 
ne na tistega naprednega, ki se je 
naslanjal na Dunaj"; izgubili smo 
srednjeevropski princip in prev
zeli tipično vzhodnjaškega, 
turškega. Velik prijatelj slepih, 
Alojz Gradnik, je bil sodnik naj
višjega ranga v Zagrebu in še da
nes vsa slovenska pravna znanost 
ni sposobna ga rehabilitirati! "Tu 
se kaže, kje smo: kje je naša prav
na veda, naš odnos do zakona, do 
tiste postave, ki je bila nekako 
vzvišena v srednjeevropskem kul
turnem oz. intelektualnem pro
storu".
Kar šest let je Bavčar "izgubil v 
montiranem procesu" na račun 
neke pravde, v kateri ni bilo no
benih dokazov. Že "zato ne mo
rem govoriti lepo o slovenskem 
sodstvu". Čeprav pravi, da ni spe
cialist za politiko, je o Janši dejal, 
da je bil zanj zanimiv že pred slo
vensko neodvisnostjo, ker je za
govarjal nujnost narodnega jezika 
v jugoslovanski armadi. Spoznal 
ga je in mu za to čestital. Zdi se 
mu "neresno, smešno in otročje", 
da se je politika na Slovenskem 
zreducirala na pro-Janša in anti- 
Janša. "Prej so imeli kult osebno
sti v pozitivnem smislu - Tita, zdaj

pa dobimo kult osebnosti v nega
tivnem smislu, Luciferja - Janšo. 
Z nekih širših evropskih okvirov 
se mi to zdi smešno in neresno".
V Sloveniji sicer "imamo demo
kracijo, a ta je povsem formalne 
narave, ni še vsebinska demokra
cija". V Franciji ima Bavčar prija
telja, ki voli Le Pena, "pa sva do
bra prijatelja in se ne skregava za
radi tega... To v Sloveniji ni 
možno. Ni možno misliti dru
gače". Glede političnega stanja na 
Slovenskem je tudi povedal, da se 
mu ne zdi normalo improvizirati 
in v mesecu dni postaviti na noge 
stranko. "Težko si predstavljam, 
da bi se kaj takega zgodilo v Fran
ciji". Ljudje imajo sicer pravico, 
da so taki, kot so, "toda ne prista
jam na to, da se šolarčki demo
kracije postavljajo kot profesorji". 
Srečen je, da imamo slovenske 
politike in ne tujih, "da so to naši 
ljudje, toda zaradi tega še ne sme
mo imeti pretirane tolerance".
O "pojavu Marine Le Pen" je 
Bavčar povedal, da je napaka fran
coske levice, ki se gre ultralibera- 
lizem po načelu "srce na levi, de
narnica na desni". Ljudje iz pro
testa proti taki politiki morda vo
lijo desnico. V Marine Le Pen ne 
vidi posebnega bavbava, ampak 
bolj reakcijo na levico oz. na pre
pirljivo desnico. Bavčar se nima 
za fotografa, ampak za "koncep-

“Mojepodobe so 
v transcendenci... 
Vidim jih v svoji 

zavesti, 
z  notranjim, 

tretjim očesom. ”
tualnega umetnika". Fotografirati 
je začel kot dijak v novogoriški 
gimnaziji; filmček je nesel razvit 
k solkanskemu fotografu Pavšiču. 
"Kakšen užitek je za nekoga, ki ni
ma direktnega dostopa do podo
be, da sam ustvari podobe"! Tako 
se je začelo. Glede na to, da ima 
filozofsko formacijo iz estetike, je 
zanj fotografija nekaj širšega: 
vprašanje podobe, vprašanje pra
vice do podobe. "Ali imamo slepi 
pravico do podobe"? Tu se posta
vlja vprašanje vse krščanske umet
nosti, ker podoba izhaja iz besede: 
je nekaj vizualnega, a brez lepote 
besede ni podobe. "Treba je nare
diti sintezo med pojmoma, med

besedo in podobo, med desno in 
levo hemisfero možganov". Po
doba ga zanima, ker dobro pozna 
zgodovino umetnosti. "Ker vem, 
koliko čudovitih kipov in slik ob
staja na tem svetu, za katere ne
kateri slepi ne bodo nikoli vedeli, 
se mi to zdi strašna krivica". Gre 
mu za pravico do podobe. Zato 
tudi sam ustvarja podobe. "Vidim 
jih v svoji zavesti, z notranjim, 
tretjim očesom. Toda te fotogra
fije obstajajo za druge, so v neke 
vrste transcendenci. Moja skrom
na teza je: če umetnost nima ne
kaj transcendenčnega, ne obsta
ja". V veliko zadoščenje mu je gle
dati te fotografije, saj tako tudi po
stavlja vprašanje pravice slepega 
do vizualne podobe in vizualnih 
realnosti, pravice slepega do lepo
te. O fotografiji in estetiki fotogra
fije Bavčar tudi veliko piše, vabijo 
ga kot člana filmskih žirij itd. 
Kako pa nastajajo njegove foto
grafije? "Tako kot povsod, v 
možganih. Nisem fotograf v smi
slu, da bi streljal z lokom na zu
nanjo, vizualno realnost". Zdaj 
pripravlja razstavo v arheološkem 
muzeju v Neaplju, kjer mu dovo
lijo, "da vse kipe, ki so čudoviti, 
potipam". V glavi ima idejo, kako 
bi rad kipe prikazal: "To je pro
dukt mojega notranjega, tretjega 
očesa, mojega duha". Saj "vsi 
ljudje gledamo tako kot slepi, če 
drugega ne, v sanjah. Takrat gle
damo tudi z nekim notranjim 
očesom, saj ni kakšnih zunanjih 
reflektorjev, ki bi nam razsvetlje
vali kraj sam. To nam razsvetljuje 
lastna notranja luč". Ljudje v bi
stvu "razsvetljujemo kozmos s 
svojim duhom". Ko gre za vesol
jske polete, si moramo najprej ne
kaj zamišljati, vsega ne vidimo ni
ti s teleksopi. "Še zmeraj je naj
boljši teleskop človeški duh", je 
dejal gost. "Mene zanima nevid
no", "zanima me absolutna 
bližina temnega predmeta želje",

“Lepota je izraz 
človeškega duha, 
čutni odsev ideje. ”

odnos do podobe, ki je takoj po
notranjena.
Francoski umetnostni kritik Jean 
Clair trdi, da v sodobni umetnosti 
manjka lepota kot transcendenca: 
"Če tega ni, umetnosti ni". Pro
vokacije so provokacije, "to ni 
umetnost". Lepota je "izraz člo
veškega duha", "čutni odsev ide

je, kot je dejal že stari Hegel". Vsa
ko umetniško delo, "vredno tega 
imena, terja velik duhovni an
gažma", in to v skladu s časom, 
zraven pa mora biti po Bavčarje
vem mnenju tudi nekaj arhaične
ga. "Če je samo moderno, mene 
ne prepriča". Schonberg je pisal v 
tehniki dodekafonije, to pa še ne 

pomeni, je re
kel, da se ne 
bodo več pisa
la dela v duru 
in molu.
Kriza zahodne
ga sveta, ki jo 
doživljamo, je 
v prvi vrsti kri
za vrednot. 
"Neko gospo
darstvo, ki te
melji izključno 
na profitu, ne 
more delovati 
dolgo". Pro
blem Zahoda 
je, "da se ne za
veda svojih ko
renin, svoje 
globoke židov- 
sko-krščanske 
in grške tradi
cije". Antigona 
je "zame večen 
problem, pro

blem vseh ljudi: ali se najprej 
upoštevajo institucije ali ljube
zen". Bistvena je ljubezen! "Da
nes nimamo ne estetike ne 
čustev". Dogaja se, da imamo za 
umetnost čisto navadno provoka
cijo; dogaja se socialno in tudi 
ekonomsko čiščenje. Toda "brez 
morale in etike ne gre, pa čeprav 
se to zdi starokopitno". Nič nismo 
novega izumili, "spreminjamo sa
mo perspektive, metodološko še 
vedno razmišljamo kot stari 
Grki". Tudi Biblija "predstavlja 
nekaj modernega, če najdemo 
pravo perspektivo": govori o ab
solutni ljubezni, prav tako kot An
tigona.
"Moj intimni jezik ni francoščina, 
pa tudi ni italijanščina ne 
španščina ne nemščina. Moj in
timni jezik je še vedno slo
venščina... Moliti sem se učil v 
slovenščini", je dejal Bavčar. Gle
de domoljubja pa je poudaril: 
"Vsak narod, vreden tega imena, 
je patriot. Ali pa ni". Francozi so 
najprej Francozi, "potem vse osta
lo". Mi Slovenci smo najprej bili 
klerikalni ali komunisti ali Jugo
slovani, šele potem smo bili Slo
venci. "Mi smo lahko vse drugo, 
Slovenci pa ne smemo biti? Če ne

“Brez morale in 
etike ne gre, pa 
čeprav se to zdi 
starokopitno. ”

morem biti Slovenec, potem pa je 
bolje, da umrem. To je globoko v 
meni. Slovenska je moja identite
ta". Premajhni smo, da bi kot na
cionalisti koga ogrožali... "Ne 
smeš pozabiti svojih korenin! 
Eden je kraj, kjer si rojen. Vsak 
človek je rojen kot enkratno in 
neponovljivo bitje, uči francoski 
eksistencializem". Zato: "Če sem 
Slovenec, hočem biti Slovenec". 
Bavčar je veliko naredil tudi za 
promocijo ne le Borisa Pahorja, 
temveč slovenske kulture nasploh 
v Evropi. "Pahorja danes ne bi bi
lo, če ne bi bilo takrat moje upor
nosti". Angažiran je bil in je mno
go prispeval k temu, da je izšlo 
več prevodov naših književnikov. 
Prvi je v francoščini v uglednih 
revijah pisal o slovenski tržaški in 
koroški literaturi, o Cankarju na 
Dunaju, o Alamutu itd. Bile so tu
di "hude bitke", treba je bilo 
vztrajati, pisati, klicati. Za Pahorja 
je bila v Italiji najprej "blokada, ki

je popustila, potem ko je uspel v 
Franciji in potem v Nemčiji... Isto 
metodologijo bi morali upora
bljati tudi danes: če se ne da di
rektno, pa preko drugih držav". 
Knjiga Nekropola je "izjemno de
lo": "Slovenski kritiki so malo sra
mežljivo pisali, Francozi so Pahor
ja kar vzporejali z velikimi evrop
skimi pisatelji". Pahor je zanimiv, 
ker "opisuje univerzalno proble
matiko smrti, življenja, ljubezni", 
obenem je pričevanje. Postal je 
"nacionalna ikona, toda to se 
jemlje folkloristično, ne jemlje se 
kot ideja, kot izkušnja".
Koliko je Evgen Bavčar poznan v 
Sloveniji? O njem je morda več 
novic in člankov na francoskem, 
nemškem ali italijanskem spletu 
kot pa na slovenskem, je dejal. "V 
Sloveniji je tako: Bog ne daj, da 
kdo izstopa, ker s tem ogroža". Za 
Zorana Musiča so se začeli zani
mati, ko so izvedeli, da je Miter- 
randovprijatelj... "To se mi zdi ze
lo žalostno".
Kompleks lepe Vide je po svoje 
"zgodovinsko opredeljen". Hre
penenje lepe Vide je nekaj pasiv
nega: v bistvu se izgubi, se pusti 
asimilirati. Slovenski moški, v ko
likor ni patriot, pa ni kritičen do 
postave, še naprej smrči kot kralj 
Matjaž... "To ne gre. Potrebno je 
neko aktivno hrepenenje". Na 
Slovenskem bi se marsikaj spre
menilo, ko bi bila politična volja, 
da se uvede "patriotska vzgoja, 
oblikovanje slovenske zavesti". 
"Smo umirajoč narod". Imamo 
svoje mrtve, a še vedno nimamo 
etičnega odnosa do njih, "ker ni-

“Če hočemo 
preživeti, moramo 

izobraževati, da 
dobimo močne, 

patriotsko 
usmerjene 

izobražence z  
globoko nacionalno 

zavestjo. ”
mamo etičnega odnosa do nacio
nalnega spomina, do naših 
staršev, njihovih imen, pisanih na 
nagrobnikih". Organizirati bi 
morali referendum ne za arhive, 
ampak referendum: 'Ali Slovenci 
pristajate na pravico do zgodovi
ne, do imen vaših staršev in pred
nikov? ' "S tem bi stopili v evrop
sko zavest". Gre za civilizacijsko 
vprašanje.
"Edini bogati rudnik, ki ga ima
mo Slovenci, je rudnik sive sub
stance", je še dejal gost. "To sivo 
substanco mečemo proč, ker ni
mamo elitnih šol, ker ne vzgaja
mo elitnih izobražencev, kot to 
delajo drugi". Dejstvo je, da je 
vzgoja izgubila vlogo vzgoje za 
etične ljudi: "Nimamo več grške 
ideje, ki je bila matrica, temeljni 
kamen strukture, ki jo imenuje
mo zahodna civilizacija in katere 
velika luč je bil recimo sv. Av
guštin". To se izgublja tudi v dru
gih državah, v Sloveniji pa je tra
gedija veliko večja: "Če hočemo 
preživeti, moramo izobraževati, 
da dobimo močne, patriotsko 
usmerjene izobražence z globoko 
nacionalno zavestjo. Brez strahu 
nacionalizma, saj ne moremo biti 
nacionalisti! To je smešno”! Ena 
izmed zadnjih misli na go riškem 
večeru je bila posvečena spravi: 
"O spravi ne bi govoril, ker sem 
že spravljen. V meni živi partizan 
in domobranec. In oba se dobro 
razumeta, ker sta najprej Sloven
ca"!

Danijel Devetak



N O V I

GLAS Goriška 17. julija 2 0 1 4

Razstava v mestni galeriji Di Iorio

"2014. Med Sočo in 
Krasom" do 20. julija

Zadnje dni junija so v umet
niški galeriji Mario Di Io
rio Državne knjižnice v 
Gorici odprli skupinsko razstavo 

"2014. Tra Isonzo e Carso - 2014. 
Med Sočo in Krasom", ki jo je or
ganiziral kulturni krožek G. Maz
zini ENDAS iz Tržiča v sodelovan
ju z nekaterimi javnimi in zaseb
nimi krajevnimi ustanovami. 
Razstava potujočega značaja je že 
bila predstavljena v Tolminu, v 
prihodnjih mesecih pa bo na 
ogled še v Nabrežini in Turjaku. 
Glavni cilj prirediteljev je z bar

vami, znamenji in občutji sodob
ne ustvarjalnosti spomniti na 
100. obletnico prve svetovne voj
ne, in to na ozemlju, ki s kraški- 
mi skalami in smaragdnimi vo
dami Soče že samo močno govo
ri o krutosti spopada.
Vojne, ki je povzročila smrt mili
jonov oseb ter razpad ekonom
skega, družbenega in kulturnega 
življenja več narodov, se je 24 
umetnikov lotilo s svojimi izvir
nimi umetniškimi govoricami. 
Predsednica krožka ENDAS in 
duša prireditve Maria Grazia Per-

Kratke
Sovodnje ob Soči
Vabilo na tržni sejem perutninarstva in 
domačih pridelkov

i i i B C C
C R E D IT O C O O P E R A T IV O

b a n c a  di casa  t

O rg a n iza to r j i  T ržn eg a  s e j m a  p e r u t n i n a r s t v a  in d o m a č i h  
pridelkov v občini Sovodnje ob  Soči prirejajo d rugo  izvedbo 
se jm a  vsob o to ,  1 9 . julija, od 8. do 13. ure, na parkirišču bližnje 
gostilne 'Franc', v Prvomajski ul., 8 6 .  Zelo zadovoljni z u sp eho m  
pri prvi izvedbi s e  za udeležbo  iskreno zahvaljujejo ob čano m , 
obiskovalcem z obm ejnega  področja in iz raznih krajev Slovenije 
te r  v upanju , da  bo v rem e  naklonjeno, jih vljudno vabijo, naj s e  
vrnejo z enak im  n avd ušen jem  na isti razstavni prostor.

V torek, 22. julija 2014, ob 20.30
"Vojna je strašna stvar" v prostorih 
sovodenjskega župnišča
Svet slovenskih organizacij,  v sodelovanju z župnijo Sovodnje 
ob Soči, prireja v torek, 2 2 .  julija 2 0 1 4 ,  ob 2 0 .3 0  v prostorih 
sovodenjskega župnišča dogodek  z naslovom “Vojna je  s t ra šn a  
s tv a r”. Prireditev s p a d a  v niz pobud, vezanih na 100-letnico 
zače tk a  prve svetovne vojne, za ka te re  je  Goriška pokrajina 
o b j a v i l a  r a z p i s .
M e d  d o b i t n i k i  
razpisa, ki so  prejeli 
f i n a n č n o  p o d p o ro  
S k l a d a  G o r i š k e  
hranilnice 
(Fondazione C assa  
di R i s p a r m i o  di 
G o r iz i a ) ,  j e  t u d i  
p r o j e k t  S S O - ja .
Z a h te v n i  n a č r t  j e  
zrežiral prof. Dario 
Frandolič, kije zbral
celo vrsto filmskih posnetkov, pričevanj in slik, ki jih je  nato 
spojil z b ran jem  v živo pripovedovanj naših  ljudi, ki so  doživeli 
grozote  prve sv e tov ne  vojne, te r  odlom kov del pesn ikov  in 
pisateljev, ki so  bili tako  ali d ru g ač e  vpleteni v dogo dk e  na 
goriški fronti. Zanimivo in o b e n e m  tragično je  pripovedovanje 
o ljudeh, ki s o  morali oditi v begunstvo: bežali so  od vojnega 
nasilja, mnogi pa s o  da leč  proč od svojega d o m a  našli sm r t  
kot posledico  velikega pom an jkan ja  in bolezni.
Odlomke bodo  prebirali Robert Cotič, član d ra m sk e  skupine  
Tik-tak tea ter,  in Nikolaj Komjanc ter  S tefan ia  Beretta, č lana  
d ra m sk e  skup ine  F. B. Sedej.
Vabljeni na večer, kjer bo tragedija  prve svetovne vojne v naših 
krajih p r ikazana s  ta k eg a  zornega kota, kot ga n avadno  nismo 
vajeni.

'  < $ )
predstavlja

HHJ3 mm sim

solja si je, kot tudi Grazia Dei Ros
si, Armando Pizzignach, Anna 
Maria Fabbroni in Luisa Schlein- 
dler, izbrala kot glavne junake 
vojake, Tiziana Millo in Graziella 
Miniussi pa sta se osredotočili na 
napor in trpljenje žena. V delih 
Mariedolores Simone in Valdiera 
Vecchieta prevladujejo arhitek
turni elementi, v tistih, ki so jih 
zasnovali Ondina Altran, Alda 
Antoni, David Gej in Flavia Deli- 
se, pa pretežno strelni jarki in bo
deče žice. Če so se Giorgio Gal- 
lottini, Fabio Gonnelli, Marta 
Malni in Emilija Mask odločili 
pretežno za temne kontraste, pa 
to ne velja za Corrada Germana, 
Alessia Gregorija, Pietra Missia, 
Taddea Sedmaka, Cristiana Ver- 
noleja, Mariagrazio Durisotti in 
Pisano Wild, saj sta Kras in Soča

vse te navdihnila z vizijo spet do
sežene spokojnosti. Posebno po
glavje razstave je posvečeno zgo
dovinskim fotografskim posnet
kom Gorice iz časa velike vojne, 
ki jih je zbral Armando Roganti- 
ni. Lep barvni katalog je uredila 
Eliana Mogorovich, ki je na od
prtju 26. junija tudi spregovorila
o avtorjih in njihovih delih. Praz
ničnega dogodka so se med dru
gimi udeležili pokrajinski odbor
nik za kulturo Federico Portelli, 
mestni župan Ettore Romoli in 
seveda direktor Državne knjižni
ce Marco Menato.
Razstavo so podaljšali, in sicer do 
20. julija. Na ogled je od pone
deljka do petka med 10.30 in
18.30, ob sobotah pa od 10.30 do
13.30. Vstop je prost.

D

V Kulturnem centru Lojze Bratuž

53. tekmovanje Cesare 
Augusto Seghizzi

Obvestila
Do 20. julija j e  v ga le r i j i  
Kulturnega cen tra  Lojze Bratuž 
(med prireditvami ali po domeni; 
te l .  0 4 8 1  5 3 1 4 4 5 )  na  o g led  
razstava z naslovom Vidiki vernosti 
in spom ina v prvi svetovni vojni 
1 9 1 4 -1 9 1 8 ,  ki jo prirejajo KC, 
Circolo Fotografico Isontino in 
goriška pokrajinska uprava. 
Kulturni center Lojze Bratuž in 
Krožek Anton Gregorčič vabita v 
č e t r t e k ,  2 4 .  ju l i ja ,  na  novo 
srečanje pod lipami, na katerem 
bo g o s t j a  v e č e r a  ddr. M arija  
Stanonik, literarna zgodovinarka, 
etnologinja, docentka ,  avtorica 
knjige Slovenska pesem  v tujem 
škornju. Večer bosta sooblikovala 
dr. Andrej Vovko in mag. Damijan 
Florjančič. Srečanje s e  bo začelo 
ob 20 .30  in bo potekalo v zunanjih 
p ro s to r ih ,  v p r im e ru  s l a b e g a  
vrem ena  pa v komorni dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž. 
Zaprtje ceste v  kraju Ščedno: 
zaradi sanacijskih del na občinski 
cesti med hišnima št. 29  in 3 0  je 
cesta zaprta za promet od 1. julija 
do 31. julija 2014.
Društvo slovenskih upokojencev 
za G o rišk o  s p o r o č a ,  d a  bo 
tradicionalni piknik, povezan z 
izletom, v so b o to ,  2. avg us ta .  
Udeleženci s e  bodo najprej peljali 
v Kobarid na ogled muzeja o prvi 
svetovni vojni. Nato jih bo pot 
vodila v Beneško Slovenijo, kjer 
bodo obiskali v Špetru ob Nadiži 
z a n im iv  m u ze j  SMO. V 
P o d b o n e s c u  bo kosilu s led ilo  
družabno srečanje. Vpisovanje po 
tel.: 0 4 8 1  2 0 8 0 1  (Sonja Knez), 
0 4 8 1  8 8 2 1 8 3  (Dragica V.), 0481  
8 8 4 1 5 6  (Andrej F.), 0 4 8 1  781 38  
(Sonja S.). Na račun 20  evrov. 
M ladinski dom  vabi na  vp is  
p r ip ra v e  na  šo lo  (1. - 5. 
s e p t e m b r a ) ;  p r e d v p i s  k 
pošolskemu pouku 2 0 1 4 / 1 5  (s 
polovično vpisnino). Informacije in 
vpisi na tel. 0481-280857 , 0481- 
5 3 6 4 5 5 ,  mobi: 3 6 6 -6 8 6 1 4 4 1 ,  
331-6936603 , ali po elektronski 
pošti mladinskidom@libero. it.
V palači Attems Petzenstein v 
Gorici je  v organizaciji Pokrajinskih 
muzejev na ogled do 12. oktobra 
2 0 1 4  r a z s t a v a  z n a s lo v o m  
“Saksida. Slikar pravljičar”. Urnik: 
od torka do nedelje med 10. in 17. 
uro.
Prodajam bukova drva za kurjavo. 
Drva prodajam zaradi žledoleda, 
ki j e  v n a š e m  go zd u  v Gornji 
Trebuši povzročil ogromno škodo. 
Cena 50  evrov za kubični meter + 
5 evrov za prevoz. Drva pripeljem 
na  d o m .  Za k o n ta k t  te l .  0 4 1  
821809 , mail razazia@gmail. com 
Resna in odgovorna medicinska 
s e s t r a  n ud i  n e g o  in p o m o č  
s t a r e j š i m  o s e b a m .  Tel. š tev .  
0 0 3 8 6  30  3 2 5  558.
Hvaležna in spoštljiva gospa nudi 
pomoč pri likanju in čiščenju v 
go sp o d in js tv u .  Tel. š t .  0 0 3 8 6  
41 52 96 52 .
Iščem delo za čiščenje in likanje

na  o bm oč ju  Gorice. Tel. š tev . 
0 0 3 8 6  31449311 .
Kadar potrebujete v a rs tv o  za 
otroka ali starejšo osebo, pokličite 
na tel. štev. 0 0 3 8 6  41 256240 .  
32-letna profesorica nud i 
inštrukcije slovenščine in varstvo. 
Tel. štev. 0 0 3 8 6  41 256240 . 
Kvalitetno opravljam
g o s p o d i n j s k a  d e la :  l ik an je ,  
čiščenje...  Pokličite na tel. štev. 
0 0 3 8 6 4 1 8 8 5 5 3 9 .
Pianino z n a m k e  D a n e m a n n  
starejše izdelave, rezljan, zelo lepo 
ohranjen, primeren za takojšnje 
igranje, ugodno prodam. Tel. št. 
0 0 3 8 6  41 52 96 52 .
Nudim  pom oč pri h išn ih  
opravilih, čiščenju, likanju. Tel. 
0 0 3 8 6 5 /3 0 0 1 3 2 8 .

Darovi
Za Novi glas: N. N. sv. Ivan, 
Gorica, 2 5 0  evrov.

RADIO SPAZIO
Vrata proti vzhodu 
(od 18.7.2014 do 24.7.2014)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na  u l t r a k r a t k e m  va lu  s  
frekvencami za Goriško 97.5,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 103 .9  
Mhz; za Kanalsko dolino 9 5 .7 ,  
99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na in ternetu  www. 
r a d i o s p a z i o l0 3 .  it. S lo ven ske  
oddaje so na sporedu vsak dan, 
od 21.00 do 22.00. Spored: 
Petek, 18. julija (v s tu d iu  Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z n a š ih  k u l tu rn ih  p r i red i te v  - 
Glasba iz studia 2.
Sobo ta, 19. ju lija  (vodi Ezio 
G o sg n a c h ) :  Okno v B enečijo :  
o d d a j a  v s l o v e n š č in i  t e r  v 
b e n e č a n s k e m  in r ez i jan sk em  
narečju.
N edelja, 2 0 . ju lija  (vodi Ezio 
G o sg n a c h ) :  Okno v B enečijo :  
o d d a j a  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 21. ju lija (v s tu d iu  
A ndre j B a u c o n ) :  V p o le t j e  z 
n a r o d n o - z a b a v n o  in z a b a v n o

filasbo-zanimivosti in humor, 
orelc, 22. julija (v studiu Matjaž 

Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 23. julija (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 

esoiede rastline - Izbor melodij. 
Ttek, 24. julija (v studiu Andrej 

Baucon): Lahka poletna glasba - 
Zanimivosti iz sveta in humor.

Ob smrti drage žene
MARJETICE

izrekamo občuteno 
sožalje dolgoletnemu 

sotrudniku in prijatelju 
Marijanu Breclju
ODBOR in UPRAVA 

GORIŠKE MOHORJEVE 
DRUŽBE

ifb* Kulturni c en ter  Lojze Bratuž

Krožek Anton Gregorčič
V

SREČANJA POD LIPAMI
DDr. Marija Stanonik

L iterarna  zgodovinarka, e tn o lo g in ja , docen tka , 
av to rica  knjige Slovenska pesem  v tu jem  škornju 
V ečer bosta  sooblikovala tud i bosta  sooblikovala 

dr. A ndrej Vovko in m ag. Dam ijan F lorjančič

Č etrtek, 24. julija 2 0 1 4 , ob 2 0 .3 0  
KC L ojze Bratuž - Gorica

Naslednje srečanje pod lipami 
31. julija 2014  

Gost večera bo srebrnom ašnik, dekan Karel Bolčina

SEGHIZZI
53" CONCORSO
I N T V R N A Z I O N A I .h :  
D l C A N T O  C O R A L EV petek, 18. ju

lija 2014, se 
bo v Kultur

nem  centru Lojze 
Bratuž v Gorici 
začelo 53. M edna
rodno zborovsko 
tekmovanje Cesare 
Augusto Seghizzi. Že 
tretje leto zapored 
poteka v Kulturnem 
centru Bratuž, ki je 
z glasbenim
društvom Seghizzi 
vzpostavil res lepo obliko sode
lovanja, saj KC Bratuž podeljuje 
tudi eno izmed nagrad na za
ključnem koncertu - Grand prix. 
Žirijo bodo letos sestavljali med
narodno priznani mojstri, in si
cer Kaspars Adamsons (Riga, Lat
vija), Ivo Antognini (Aranno, 
Švica), Marleen De Boo (An- 
twerp, Belgija), Pietro Ferrario 
(Milan, Italija), Francisco Jose 
Herrero Cabrera (Tenerife, Špa
nija), Valer Jobbagy (Pecs, 
Madžarska), Eugeniusz Kus (Stet- 
tino, Poljska), Mauro Marchetti 
(Rim, Italija), Geert-Jan Van Bei- 
jeren (Zwolle, Nizozemska) in 
Sebastjan Vrhovnik (Ljubljana, 
Slovenija). Sodelovali pa bodo 
zbori iz Kitajske, Hrvaške, Esto
nije, s Filipinov, iz Poljske, Rusije, 
s Tajvana, iz Madžarske; iz Slove
ni] e bo letos nastopila skupina 
JAZZVA iz Ljubljane (na sliki 
zgoraj) , ki je januarja letos

uspešno 
nastopila 
na odru 
in v sezo
ni Kultur
nega cen
tra, iz Ita
lije pa bo
do prišli 
zbori 
Echos Vo- 
cal En- 
semble iz 
Cagliarija, 

Coro CeT - Canto e Tradizione iz 
Milana, Ensemble Virgo Vox iz 
Milana, Cantica Nova iz Milazza, 
Scuola Corale Scarlatti iz kraja 
Novate Milanese in skupina Mu- 
sicanova iz Rima.
V petek, 18. julija, bodo zjutraj 
na sporedu skladbe iz renesanse 
in baroka, popoldne tiste iz 20. 
stoletja in romantike. V soboto, 
19. julija, bodo zbori tekmovali 
v izvajanju skladb negio spiritual 
in gospel, pop glasbe in jazza, 
popoldne bodo na vrsti ljudske 
pesmi in sodobna glasba. V ne
deljo, 20. julija, bo ob 9. uri fi
nale (renesansa, barok, roman
tika in 20. stoletje), ob 11. uri fi
nalni del za ljudske pesmi, negro 
spiritual in gospel, pop glasbo in 
jazz, ob 14. uri pa bo koncert 
zborov, ki ne bodo tekmovali v 
finalu. Več informacij na www. 
centerbratuz. org oz. www. se
ghizzi. it.



NOVI

8 iz julija 2014 Naši mladi na Vseslovenskem srečanju v Državnem zboru GLAS
v

Jernej Sček

Mladi. V svetu. Doma
Tanja Peric

Mladi danes, odrasli jutri
Spoštovane in  spoštovani 

Slovenci, mladi v duši in 
odrasli v razumu!

Ne zamerite mlademu filozofu. 
Naj vas kriptičen naslov mojega 
prispevka ne zmoti, saj upam v 
globljo sporočilnost, kot jo na
kazuje navidezno tvitovski 
"Mladi. Pika. V svetu. Pika. Do
ma". Kako naj ga preberem? 
Morda kozmopolitsko: Mladi, ki 
smo v svetu doma? Ali bolj do
mače: Mladi, v svetu in do
ma? Oboje bo potrebno, če 
želim celovito predstaviti 
svoj prispevek. Torej. Gre za 
to, da ostaja človek kljub 
globalnim trendom, bolj ali 
manj svobodno izbrani 
m obilnosti in fleksibilno
sti, kljub blagostanju in izo
brazbi, kljub realni, repre
zentativni demokraciji - pa 
naj o participaciji govorijo 
tisti, ki ne hodijo na volitve
-  kljub vsemu temu, ostaja 
človek še vedno, univerzal
no človek. Duševno bitje z 
glavo in nogami. Kontek- 
stualizacija v čas in prostor 
je vsaki družbeni, zgodo
vinski in  politični analizi 
vedno potrebna, saj so stru- 
mentalizacija in anahronizm i 
vselej neupravičeni. Priznavam 
pa, da stoji človeštvo v strukturi 
duševnega, kar pom eni Poli
tičnega delovanja, vedno isti. To 
je dobro, a še vedno nejasno. 
Mislim torej, da je razvoj, vsak 
razvoj - pa naj bo to razvoj zgo
dovine, naše mlade, a nekoliko 
upešane Slovenije, razvoj žele
zarske tvrdke ali mladega arhi
tekturnega biroja, razvoj življen

ja -  dialektičen....
Taka, dialektična oblika razvoja, 
na katero pristajam, se ne sklada 
z bolj zdravorazumsko, v javno
sti prevladujočo linearnostjo. To 
je nam reč m iselna tradicija, v 
kateri smo se rodili. Po linearni 
črti navzgor teče merljivi čas so
dobnosti. Kot po koordinatnem 
sistemu obstaja po tem pre
pričanju en prej in en potem, mi 
pa smo nekje med dvema. Tudi

dialektičen razvoj teče naprej, 
vendar z neizčrpljivimi, ciklični
mi korakci nazaj... A pomislimo 
tudi na naš vsakdan: na stalni 
rek "kar te ne ubije, te naredi 
močnejšega" ali "učimo se iz 
napak" ali še, prosto po Becket
tu: "Poskusi spet. Zgreši spet. 
Zgreši boljše". Noben korak na
prej ne bi bil možen, če ne bi šlo 
pred tem kaj po strani...
Po teh tirnicah krožimo tudi mi,

mladi Slovenci iz Italije, ki sto
pamo po svetu, doma in v svet... 
Ne pozabimo na dialektično 
pot, o kateri smo prej govorili. 
Začeli smo doma, s podedovano 
identiteto, priimkom in rojstno 
hišo, se po nujnosti uprli, negi
rali, pogledali onkraj in dru
gače....
Menim, da razmislek o dialekti
ki za nas, posameznike-Sloven- 
ce v Italiji, pa tudi za celotno na

rodno skupnost na zahod
nem  robu slovenstva, ni sa
mozadostna filozofska spe
kulacija. Naš vsakdan je to
vrstna igra, igra identitete, 
igra jezika, igra kulture, igra 
jaz-ti, mi-oni. Življenje ob 
Zalivu je večen dialog z dru
gim, takim mediteranskim, 
fascinantno antičnim , du
hovitim in rahlo kaotičnim. 
Hoditi po Trstu, Gorici ali 
Benečiji brez jasnega, iskre
nega premisleka o sebi in 
svojih mejah v drugem, po
m eni razvrednotiti del nas, 
h  kateremu se večno in vse
lej vračamo....
Nekoč je Platon v vrstici 38a 
Apologije zapisal dialog z ve
likim Sokratom, ki je tako 

pravil: "Neraziskanega življenja 
ni vredno živeti". Vsako življen
je je, seveda, podarjena vredno
ta po sebi, pa vendar postane 
življenje naše samo takrat, ko 
vanj pobrskamo in se v njem 
poiščemo. Če bom o stopili v 
svet z odprtim i očmi, bom o 
morda le ugotovili, da smo lah
ko ponosni na etapo, ki začne 
in se vrača tja, kjer se Jadran do
tika Slovencev.

Spoštovani,
z veseljem se vključujem v 
razpravo in najprej pozdra

vljam vse navzoče v imenu edine 
slovenske stranke v Italiji, stranke 
Slovenske skupnosti.
Pravkar je bil tudi Svet Evrope 
osveščen o stanju slovenske 
manjšine v Italiji, in sicer kljub 
določenim korakom naprej osta
ja še vedno nepopolno izvajan 
Zaščitni zakon za Slovence v Ita
liji, ki je bil izdan skoraj pred 
15 leti, in sicer leta 2001. Po
tem ko je uprava dežele Fur- 
lanje Julijske krajine, dežele, 
v kateri Slovenci živimo, iz
dala odlok, s katerim obve
zuje javne uprave, ustanove 
in koncesionarje javnih sto
ritev na območjih, na kate
rih je zgodovinsko prisotna 
slovenska narodna skupnost 
(in sicer v 32 občinah), da 
uporabljajo ob italijanskem 
jeziku tudi slovenski jezik 
pri javnih napisih in v topo- 
nomastiki se še vedno to iz
vaja z veliko upočasnjeno
stjo, deloma tudi zaradi fi
nančnih težav. Tudi tehno
logija nam  še vedno pov
zroča kar nekaj preglavic, 
kajti še danes ni na voljo 
vsem pripadnikom slovenske 
manjšine signal državne televizi
je, na katerem se že vrsto let 
uspešno predvaja slovenski pro
gram, poleg imen in priimkov, ki 
se še danes nepravilno pišejo na 
dokumentih, ki jih javne uprave 
izdajajo. Tudi proces ustana
vljanja dvojezične šole, za katero 
so prebivalci občin Bardo in Ti- 
pana v Benečiji zaprosili občin

sko in deželno upravo, se še ved
no ni pričel. Z razliko Slovenije, 
ni še italijanska država zajamčila 
prisotnosti predstavnikov slo
venske manjšine v svojem parla
mentu.
Če želimo, da bo manjšina živa 
in kljubovala času in oko
liščinam, v katerih živi, moramo 
svojo pozornost nameniti mla
dim, ki v njej odraščajo in ki bo
do odrasli v tiste osebke, ki bodo

v prihodnosti morali jamčiti, 
ohranjati in razvijati s svojim de
lovanjem manjšino, katere so 
del. Za manjšino se bodo zavze
mali, le če bosta čustvo do nje in 
pripadnost slovenski kulturi 
močna, in prav ta isti mora biti 
cilj tudi slovenske države v svo
jem programiranju in delovanju. 
Slovenska država mora čutiti kot 
del svojega naroda tudi vse nas,

ki živimo izven njenih mej3. 
Skupaj bomo vsi Slovenci tako 
gradili slovenski prostor... 
Menim, da je bistvo jezik. 
Občutek za jezik pa je, po mojem 
mnenju, odvisen od njegovega 
znanja in uporabe v vsakdanjem 
življenju. Znanje jezika gradimo 
preko stika, ki ga s slovensko kul
turo in slovenskim dogajanjem 
imamo. Opažam, da se mladi za
mejci ne vedno istovetijo z mati

co Slovenijo, ne poznajo ljudi 
in kulture v slovenskem pro
storu... Še vedno je kulturna 
izmenjava z Republiko Slove
nijo prešibka in omejena le na 
občasne akcije ali priložno
stne kulturne prireditve. Po
grešamo torej sistem kulturne 
izmenjave, ki bi zagotavljal, da 
bi bila kulturna ustvarjalnost 
dostopna vsem Slovencem ta
ko v Republiki Sloveniji kot 
zunaj nje. Ob tem pa je tudi 
potrebno, da so v osrednjo 
kulturno dogajanje v Republi
ki Sloveniji integrirani tudi 
kulturni in umetniški dosežki 
Slovencev zunaj njenih meja; 
samo tako bi imela celotna 
kulturna ustvarj alnost sloven-

I skega naroda večji pomen in 
večjo razpoznavnost in obe

nem bi se dvosmerno gradile ve
zi med slovenskimi državljani in 
Slovenci izven mej^ Republike 
Slovenije. Če je Republika Slove
nija mnenja, da je tako imenova
na zamejska kultura del sloven
skega nacionalnega programa, 
potem bi bilo prav, da bi prevzela 
skrb ne samo za kulturo sloven
ske države, ampak tudi za kulturo 
celotnega slovenskega naroda...

Martin M aver

Mladi športniki kot soustvarjalci 
skupnega slovenskega prostora?

Simon Peter Leban

Mladi bomo most!

poštovani!
.... Športno udejstvovanje je 
najbolj priljubljena dejav

nost med mladimi... Številčno 
gledano zaobjema naše gibanje 
približno 9000 Slovencev, ki živi
mo v Italiji. Slovenskih športnih 
društev, ki so včlanjena v ZSŠDI, 
je 57, od katerih 38 v tržaški po
krajini, 18 v goriški in 1 v Be
nečiji. Tekmovalcev, ki redno tek
mujejo v okviru italijanskih špor
tnih zvez, je 2600, od tega je 66% 
mlajših od 18 let. Tekmovalci 
opravljajo letno nad 30.000 ur 
treningov. Premoremo tudi or
ganizirane rekreativce, teh je 
preko 3000. Na razne tečaje 
otroške telovadbe zahaja 2000 
otrok. Odbornikov pri raznih 
društvih je skoraj 800, trener
jev pa preko 300... Najprej mo
ram poudariti, da smo kot 
krovna športna organizacija 
Slovencev v Italiji zelo načelni 
pri uveljavljanju slovenskega 
jezika.... Glede na spremembe, 
ki jih narekujejo časi in glede 
na spremenjene razmere v 
naših šolah, kjer so mešani za
koni danes prej pravilo kot iz
jema in ker je vpis povsem ita
lijanskih otrok ali otrok drugih 
narodnosti v naše šole vedno bolj 
pogost, smo prepričani, da lahko 
imajo pošolske dejavnosti vedno 
večjo vlogo pri utrjevanju sloven
skega jezika. V našem primeru je 
povezava med jezikom in giban
jem še toliko bolj pomembna v 
tem oziru, saj se nobena stvar ne 
vtisne v srce tako močno, kot ti
sta, ki jo doživiš čustveno, a tudi 
fizično. To je že vrsto let nazaj za

trjeval profesor Aldo Rupel in je v 
času postalo nekakšno vodilo 
naše organizacije... Slovenščina 
naj postane jezik, v katerem se 
otrok igra, trenira, zmaguje in se 
zabava. Šport naj bo torej sred
stvo, ne cilj!... športniki so s svo
jimi dejavnostmi od nekdaj podi
rali fizične meje... Vzpostavljali so 
se prijateljski stiki in pobratenja, 
ki še danes vežejo marsikatero 
društvo. A vendar, ko je meja po
stopoma izginjala, so tudi ta so

delovanja postajala vse redkejša. 
Kakšen paradoks! Kot da bi pozi
tivni učinki življenja pod skupno 
evropsko streho prej odvračali, 
kot pa spodbujali iskanje skupnih 
sinergij, sodelovanje in vzposta
vljanje prijateljskih vezi med 
našimi društvi... Spomnim se, ka
ko je dr. Janez Kocijančič, pred
sednik OKS, ob neki priložnosti 
za Slovence, ki živimo izven me

ja, uporabil prispodobo valobra- 
na, ki Slovenijo varuje pred zu
nanjimi dejavniki.... Zato mi je to
liko bolj nerazumljivo, da, ko se 
na primer naši športniki odpra
vljajo na športne priprave v Slo
venijo, jih ljudje nagovarjajo kot 
Italijane, celo govorijo jim po ita
lijansko. Mi otroke nagovarjamo, 
da jih peljemo v domovino, do
movina pa jih sprejema kot tuj
ce...
Današnja mladina pa ima res 

ogromne prednosti. Raz
mišlja namreč mnogo bolj 
prožno in pozitivno. Ne 
obremenjuje se s preteklo
stjo. Mladi ne razmišljajo o 
tem našem prostoru skozi 
optiko meja.... Prostor 
doživljajo brez mej in ome
jitev. Zato bi po mojem do
jemanje vseslovenskega pro
stora lahko bilo kritično ne 
z vidika prostora, pač pa s 
predznaka slovenstva. Na
rodnostni čut, jezik, sloven
stvo so vrednote, ki so lahko 
bolj sporne, tudi zaradi te 
mladostne "prožnosti"... Po
jem vseslovenskega prosto
ra, kot obstaja danes, je treba 
preseči. Slovenija ne pozna 

zamejstva in prav bi bilo, da bi se 
česa domislili glede tega... Nasto
pati bi morali bolj strnjeno, sku
paj. Ločitve med kulturniki in 
športniki, med gledališčniki in 
glasbeniki, med levimi in desni
mi, tega je preveč...
Vztrajajmo torej v vzgoji mladih 
kadrov za naš skupni jutri in imej
mo kot glavno vodilo našo bese
do -  naš jezik.

poštovani!
... V slovenski narodni skup
nosti v Italiji delujem predv

sem na vzgojnem področju kot 
član Mladinskega doma, Škofijske 
mladinske pastorale in kot skavt
ski voditelj Slovenske zamejske 
skavtske organizacije. Pred letom 
dni sem bil imenovan za pred
stavnika mladinske sekcije stran
ke Slovenske skupnosti v deželno 
mladinsko konzul to Furlanije-Ju- 
lijske krajine...
Svoj poseg sem naslovil: Mladi, 
bodimo most! Na vprašanje, ali 
smo mladi ustvarjalci skupnega 
slovenskega prostora, bi lah
ko dal banalen odgovor. Da, 
seveda smo lahko, drugače 
bi bilo nesmiselno, da sem 
prišel sem, ne da bi bil v to 
trdno prepričan...
Najprej bi se rad zaustavil pri 
pojmu "skupen slovenski 
prostor". Kaj označujejo te 
besede?... Nam, ki smo tu 
zbrani, sta skupna narodna 
zavest in jezik: čutimo se 
namreč Slovence in to bolj 
ali manj ponosno izkazuje
mo ter vsi govorimo slo
venščino... Skupen slovenski 
prostor naj bi označeval pro
stor, kjer živimo in delujemo 
Slovenci. To je prostor, ki je 
širši od matične domovine, Re
publike Slovenije, in ga ustvarja
mo vsi Slovenci, od naj mlaj šega 
do naj starejšega, preprosto zaradi 
uporabe istega jezika in pripad
nosti istemu narodu...
Zato bi rad nekoliko spremenil 
prej postavljeno vprašanje: "želi
mo biti mladi ustvarjalci enotne
ga slovenskega prostora?"... enot
nost slovenskega prostora ne 
predpostavlja uniformiranosti

mišljenja, niti uničenja pluralno
sti vrednot v slovenski družbi ali 
izničenja kulturnih in političnih 
razlik, kar je v preteklosti poskusil 
vzpostaviti socialistični režim. 
Enotnost lahko razumemo v tem, 
da smo pri pomembnih vprašan
jih pripravljeni stopiti skupaj in 
delovati složno. A tega večkrat 
Slovenci nismo zmožni, morda 
izstopa kot svetla izjema le osa
mosvojitev. Že dejstvo, da nismo 
dosegli nacionalne sprave in da 
še vedno nosimo v sebi rane iz 
druge svetovne vojne in po njej, 
je zelo zgovorno. Če se omejim

samo na Primorsko oz. na t. i. "za
mejstvo", kjer se je velika večina 
naših ljudi ne glede na svoje po
litično ali versko prepričanje sku
paj borila proti okupatorju, lahko 
opazimo, kako globoke so ideo
loške delitve. Skoraj vsaka prosla
va ni le trenutek, ko se vsi poklo
nimo žrtvam in obujamo nanje 
spomin, temveč povod za nove 
spore in polemike.
V republiki Sloveniji ni nič kaj

boljše, če že ne slabše. Kot zunan
jemu opazovalcu se mi zdi, da 
slovenski politiki in drugi pred
stavniki civilne družbe, namesto 
da bi določene stvari priznali in 
svoje energije nato usmerili v 
konstruktivne kritike, raje izra
bljajo razne priložnosti za ideo
loške spore in tako postane vsaka 
malenkost kamen spotike.... 
Predsednik republike Borut Pa
hor nas je v svojem govoru na 
dan državnosti pozval k pozitiv
nemu družbenemu vzdušju, "za 
katerega je značilno spoštovanje 
različnosti, sožitje in prizadevna 
krepitev tistega med nami, kar 
nam je skupno". Zelo so me raz
veselile njegove besede, ko se je 
osebno obvezal za nadaljnje 
spodbujanje spravnega dialoga 

glede polpretekle zgodovi
ne, saj je iskren medseboj
ni dialog edino sredstvo, 
preko katerega lahko Slo
venci dosežemo spravo... 
Naj bo torej most naš sim
bol. Reka pa naj predstavlja 
tok prepirljivosti, ideo
loških sporov, sovraštva in 
neenotnosti. En breg reke 
naj bo preteklost, drugi pa 
bodočnost. Mi želimo iz 
preteklosti priti v prihod
nost, tako da enotno pre
mostimo ovire in težave. 
Zgraditi moramo torej 
most.... Da pa most stoji, je 
vsak posamezen kamen 
potreben, ne le sklepnik - 

simbol enotnosti. Potreben je 
omet, torej dialog, medsebojno 
spoštovanje in sprejemanje ra
zličnosti. Če mladi to želimo, 
smo lahko tak most, most, ki pel
je v prihodnost, most, ki pre- 
mošča zgodovinske ideološke de
litve, most, ki lahko postavi slo
venski narod v osrčje evropskega 
dogajanja. Le tako bomo iz prete
klosti skozi sedanjost šli enotni v 
svetlo bodočnost...

Foto B. Lakovič
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Kratke
Slikar Ivo Prančič v  Pilonovi galeriji
V Pilonovi galeriji v Ajdovščini so  10. julija odprli sam o sto jn o  
razstavo uveljavljenega d o m a č e g a  ustvarjalca Iva Prančiča, 
nag ra je n c a  Prešernovega  sk lada  leta 2 0 0 1 .  Na njej do 29 . 
av g u s ta  p reds tav lja  svoja  n a jn ov e jša  s l ika rska  de la ,  ki so  
nadaljevanje njegovih razmišljanj o pom enu  in vlogi slikarskega 
medija d a n e s .  Razstavo N e k je /S o m e v v h e re s i j e  kot v se  svoje 
d o se d a n je  razs tav ne  projekte zamislil kot zaključeno celoto, 
ki j e  p o v s e m  p r i lag o je n a  r a z v e j a n e m u  p ro s to ru  Pilonove 
galerije, vključujoč m o n u m e n ta ln a  poliptiha v kombinaciji z 
m a n jš im i  s l ik am i.  P o z o rn o s t  g l e d a l c a  n a jp re j  p r i t e g n e ta  
k o m p o z i t n i  p l a t n i ,  s e s t a v l j e n i  iz n e e n a k i h  d e lo v ,  ki 
p reds tav lja ta  svo jevrsten  slikarski p resežek ,  a n e  le zaradi 
obsežnos t i  -sliki n am re č  z a s e d e t a  celo g ledalčevo vidno polje 
-, a m p a k  tu d i  u r a v n o t e ž e n e g a  d u a l i z m a  m e d  p o p o ln im  
naključjem in geom etri jsko  perfekcijo. P rančičeve nove slike 
dajejo  vtis ek sp e r im e n ta ln eg a  polja, v ka te rem  s e  naključne 
o b l i k e ,  ki j ih  u s t v a r j a  b a r v a ,  p r e p l e t a j o  z a v to r je v im i  
impulzivnimi sl ikarskimi potezami, geometrijskimi oblikami in 
črkami. V primerjavi z m onum enta ln im i slikami iz preteklih let, 
na katerih dominirajo  č rne  elipse, s o  na  novih delih kot sled 
elipsast ih  obročev  os ta le  le leb deč e  črke, ki s e  zdijo, d a  imajo 
dvojno funkcijo. "Črke slikovno ploskev dinamizirajo, hkrati pa 
imajo p o m e m b n o  vseb insko  vlogo. Avtor s e  n am reč  poigrava 
s  pojm om š ta fe la jn e  slike kot reliktom preteklosti in opozarja  
na  dejstvo, d a  je  bilo slikarstvo na p rehodu  v novo tisočletje 
postavljeno na  s transk i tir. S lednje  potrjuje tudi tipografska 
oblika črk, ki spom in ja  na zap is e  starih  tipkalnih s t ro je v ," so  
zapisali v Pilonovi galeriji.
Ivo P ran č ič  j e  š tu d ira l  s l ik a rs tv o  na  A kadem iji za likovno 
u m e tn o s t  v Ljubljani. Za svoje delo  je  prejel več pom em bnih  
p riznan j,  m e d  njimi n a g r a d o  na  M a jsk e m  s a l o n u  ZDSLU 
(1991),  e n o  od štirih enakovrednih  nagrad  na razstavi Mini 
Prix Lucas v Ljubljani (1995) ,  n a g rad o  m e s ta  Dubrovnik na 
r a z s t a v i  S r e d o z e m s k a  s r e č a n j a  ( 1 9 9 5 )  t e r  n a g r a d o  
Prešernovega  sk lad a  za sam osto jn i  razstavi v Galeriji Božidar 
J a k a c  v Kostanjevici na  Krki in v Galeriji A+A v B en e tk a h  
(2001 ).
Kustosinja razs tave  je  N a ta ša  Kovšca.

Pisatelj v Veliki Britaniji povprečno zasluži 
11.000 funtov na leto
V Veliki Britaniji avtorji, ki s e  poklicno ukvarjajo s  p isan jem  
leposlovja, v povprečju zaslužijo 1 1 .0 0 0  britanskih funtov (okoli 
1 3 . 8 0 0  evrov) na  leto, j e  razv idno  iz raz isk a v e  b r i ta n sk e  
k o lek t iv n e  o rg a n iz a c i j e  ALCS. Ob t e m  j e  d e le ž  poklicnih  
pisateljev od leta 2 0 0 5  padel s  4 0  na  1 1 ,5  ods to tk a ,  piše 
britanski BBC. Rezultati raziskave, ki jo  je  opravila londonska  
univerza Q ueen  Mary, s o  po b e s e d a h  direktorja ALCS Ovvena 
A tkinsona zaskrbljujoči. S trm  p a d e c  p o v p rečn ega  zas lužka  
av to r ja  in š tev i la  p is a te l je v  bi n a m r e č  lahk o  imel " r e sn e  
posledice za eko no m sko  u s p e š n o s t  kreativnih industrij v Veliki 
Britaniji". Leta 2 0 0 5  je  povprečen zaslužek poklicnega pisatelja 
znašal 1 2 .3 3 0  funtov (1 5 .5 2 0  evrov). Pisateljica Jo a n n e  Harris, 
avtorica del, kot je  Čokolada, pa je  ob raziskavi poudarila, da  
j e  " d o b ro ,  d a  s e  k o n č n o  z a v e d a m o ,  k a k o  m a lo  z a s lu ž i  
povprečni avtor". Avtorji raziskave, v kateri j e  sodelovalo  2 4 5 4  
pisateljev, nekaj upan ja  za avtorje  v se e n o  vidijo v prihodnjih 
z a s lu ž k ih ,  p o v e z a n ih  z d ig i ta ln im i o b ja v a m i.  V ed n o  bolj 
u s p e š n o  j e  tudi sam ozaložn iš tvo .  Okoli č e tr t ina  avtorjev je  
izdala delo  v sam ozaložbi,  povprečna d o n o s n o s t  na ložbe pa 
je  4 0  odstotkov. Po drugi s t ran i pa nekate ri avtorji s  p isan jem  
tudi obogati jo; t a k š n a  je  tudi avtorica J. K. Rowling Harryja 
Potterja, ki j e  po podatkih časn ik a  S u nd ay  Times sed a j  v redna 
5 7 0  milijonov fun tov  (7 18  milijonov evrov). M ed tem  ko so  
podatki za Veliko Britanijo zaskrbljujoči, pa je  s ta n je  v Sloveniji 
š e  s l a b š e ,  sa j  poklicni pisatelji sk o ra jda  ne  obsta ja jo .  Tudi 
v idna li terarna im ena, kot s o  Drago Jančar ,  Andrej E. Skubic, 
Goran Vojnovič, Maja Novak in S u z a n a  Tratnik, s e  ukvarjajo 
š e  z drugimi de javnostm i, ne  zgolj s  p isan jem  leposlovja.

V Videm prihajajo Bastille in Franz 
Ferdinand
V Vidmu b o s ta  julija m e s e c a  nastopili skupini, ki v d a n a šn je m  
g la s b e n e m  sve tu  p o m e n i ta  že  veliko. Azalea Promotion, ki 
koncerte  pripravlja v naši deželi, najavlja na v idem skem  gradu 
v nedeljo, 27. julija, k oncert  presenetljivo d o b re  nove skup ine  
Bastille, ki jo  mladi poznajo  po uspešn ic i  Pompeii in po prvem 
a lb um u  Bad Blood, ki je  prišel na prva m e s ta  bri tanskih in

a m e r i š k i h  t o p  l e s t v i c  
s o d o b n e  g lasbe .  Prav gotovo 
bo koncert  doživetje, saj bo 
za uvod nastopil presenetljivi 
George Ezra, k i je  najprej na 
porta lu  Youtube in k a sn e je  
š e  na sp le tu  zaslovel s  svojo 
s e d a j  že  p o z n a n o  pe sm ijo  
B udapest ,  pred kratkim pa je  
izšel tudi njegov album . 
S a m o  neka j  dni k a sn e je ,  v 
četrtek, 31. julija, pa bodo na 
v id e m sk e m  g rad u  nastopili 

Franz Ferdinand, ki bodo za predskupino imeli The Cribs, Franz 
Ferd inand  veljajo za tisto  an g lešk o  rock skupino , ki j e  leta 
2 0 0 4  poskrbela ,  da  s e  je  angleški rock s p e t  vrnil m ed  žive, 
nedav no  s o  izdali nov a lbum  z naslovom Right Thougts, Right 
VVords, Right Action in tudi v Vidmu bodo Franz Ferdinand s 
svojim liderjem Alexom K opranosom  dokazali,  kaj so  d an es :  
e n a  na ju spešne jš ih  rock zased b .

N S I D i r a g

BASTILLE

BAD BLOOD"

Razstava v Kobaridu

O položaju žensk ob 
začetku prve svetovne vojne
Oddelek za zgodovino Fi

lozofske fakultete Uni
verze v Ljubljani in 
Fundacija Poti m iru v Posočju 

sta pripravila razstavo o ženskah 
ob začetku prve svetovne vojne. 
Razstavo z naslovom 1914 - Po
ložaj žensk na predvečer vojne 
je 10. t. m. v Kobaridu odprl m i
nister za kulturo Republike Slo
venije Uroš Grilc.
Razstava je sestavljena iz arhiv
skega slikovnega in časopisnega 
gradiva ter tudi sodnih doku
mentov. Razdeljena je na več po

glavij, ki med drugim obravna
vajo delovanje ženskih društev, 
področje izobraževanja, skrb za 
ženske in otroke, trg ženske de
lovne sile in problematiko be
gunstva ob začetku vojne, je za 
STA pojasnil Tadej Koren iz Fun
dacije Poti m iru v Posočju. 
Razstava bo v prostorih fundaci
je v Kobaridu odprta do 20. sep
tembra, gre pa za prvo v seriji 
razstav, ki si bodo sledile v na
slednjih letih in bodo obravna
vale problematiko žensk v posa
meznih letih prve svetovne voj

ne. Tako naj bi za stoletnico kon
ca vojne nastala celovita razstava 
o tej problematiki, ki doslej še ni 
bila podrobno obravnavana. 
Razstava z naslovom 1914 - Po
ložaj žensk na predvečer vojne 
je poleg razstave o tematiki le
talstva v prvi svetovni vojni, ki 
je deloma na ogled v prostorih 
fundacije in  deloma v sosed
njem  Kobariškem muzeju, 
osrednja razstava fundacije ob 
stoletnici začetka vojne vihre, ko 
so Posočje zaznamovale soška 
fronta, bolezni in lakota, v luči

katerih je moralo civilno prebi
valstvo v begunstvo. Prihodnje 
leto bodo 21. marca, ob stolet
nici odprtja soške fronte, slove
sno odprli pot m iru od Alp do 
Jadrana. Gre za projekt urejanja 
ostalin in muzejev na prostem. 
Pot miru, ki jo slovenski partner
ji pripravljajo skupaj z italijan
skimi, bo potekala ob nekdanji 
frontni linji in bo imela namen 
povezovanja območja, ki ga je 
nekoč ločevala fronta.
Naloga Fundacije Poti m iru v 
Posočju, ki v Kobaridu deluje že 
14 let, je ohranjanje zgodovin
ske dediščine prve svetovne voj
ne, med katero spadajo tudi do
kumenti, fotografije, pisma, raz
glednice in spominski predmeti. 
Fundacija ob stoletnici začetka 
vojne prosi vse, ki imajo spo
minsko gradivo, da jim ga pri
nesejo v fotografiranje in skeni- 
ranje.

Izšla

Tudi tokrat
Č etrto številko tržaške revi

je Mladika, ki je izšla ko
nec junija, odpira uvod

nik z naslovom "Narodna skup
nost ogrožena". Avtor zapisa iz
postavlja, da je edino orožje, ki ga 
ima manjšina v rokah, pripove
dovanje; to so pripovedi o tem, 
kaj se je dogajalo in kaj se še do
gaja z manjšino, je pričevanje o 
njenem delovanju. Sistem projek
tov, ki ga trenutno številni pod
pirajo, češ da spodbuja in prinaša 
nove ideje in sodobnejše prijeme 
v kulturni dejavnosti, v resnici ni 
najboljše, ker le redno delovanje 
manjšinskih ustanov zagotavlja 
tisto kontituineto storitev in po
bud, ki jo potrebuje manjšina. 
Mladika prinaša kar nekaj literar
nih prispevkov. V spomin na Ja
sno Jurečič se objavlja njena no-
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zanimivo branje
vela Koma, ki je prejela drugo na
grado na 42. literarnem natečaju 
revije Mladika. V reviji je še izbor 
pesmi Klemena Jelinčiča Boete - 
Reka, Pri ušesu, Sen kresne noči, 
Mavrična voda, Jajce -, devetnaj
sti del romana v nadaljevanjih 
Irene Žerjal Peta Avenija in 
smrtne zagate ter zadnji del zapi
sa Brune Pertot o Ladu Piščancu 
z naslovom Spomini za vedno - 
Dom v Ulici Mazzini.
V tej številki se tudi objavlja zad
nji del spominskih zapisov Petra 
Merkuja Moje življenje v Nemčiji, 
ki jih je po avtorjevi smrti nadal
jevala žena Mirella Urdih Merku.
V rubriki Duhovna obzorja Jože 
Bajzek v prispevku z naslovom 
Obtožujoče otrokove oči pripove
duje zgodbo otroka, triletnega 
dečka iz Sirije, ki je spoznal grozo

bolečine in 
trpljenja in 
mu ni bilo 
dano zažive
ti. Človek, 
tako pravi 
Jože Bajzek, 
mora spreje
mati svojo 
odgovor
nost, da v življenje otrok ne pri
naša groze, ampak upanje.
V rubriki o umetnosti Mojca Po
lona Vaupotič piše o spominski 
cerkvi sv. Duha na Javorci.
O literarni zgodovinarki Lojzki 
Brautž, ki je letos junija prazno
vala svojo osemdesetletnico, lani 
decembra pa so jo razglasili za 
častno občanko mestne občine 
Nova Gorica, in o njenem vse
stranskem delovanju na literar

nem in kulturnem po- 
dročjujpiše Zoltan Jan. 
Irena Žerjal pa se spo
minja pisateljice Neve 
Rudolf, Tržačanke, ki je 
živela v Avstraliji, Beo
gradu in zadnja leta v 
Ljubljani, ki je premi
nila maja 2014.
V reviji dobimo še z 
novicami iz zamejstva 
in zdomstva bogato 
Anteno ter poročilo o 
delovanju Knjižnice 
Dušana Černeta. V 

mladinski prilogi Rast dobimo še 
uvodno misel Tine Paljk Veselje 
nam  polepša dan, poročilo o 
mladinskem manjšinskem semi
narju Kick-off, ki je letos februar
ja potekal med Bazovico in 
Trstom, intervju z mlado kandi
datko stranke Slovenske skupno
sti na evropskih volitvah Tanjo 
Peric, ter poročilo o mladinskem 
koncertu Up with People, ki je bil 
junija v Trstu.

Devon Pangle je igral drugo kita
ro, Fogertyjev sin Shane pa je sa
mo dokaz več, da kri zares ni vo
da!
Ko sem Alešu povedal, da je Foger- 
tyjeva glasba natančno taka, kot 
sem si jaz kot mladostnik predsta
vljal Ameriko, me ni razumel, a 
me je zato gospod poznih šestde
setih let za mano, ki mi je povedal, 
da ima doma isti klavir Wulitz, kot 
ga je imel Fogerty na odru in je s 
tem povedal vse.
Nismo prišli do slovite Have You 
Ever Seen The Rain?, v kateri se 
Fogerty sprašuje, ali smo že videli 
dež; kar naenkrat, po krasni izved
bi pesmi Hot Road Hearth, je Fo- 
gerty s svojim bendom zapustil 
oder, ker mu je tako ukazal me- 
nežer.
Alešu in Urbanu, ki nista hotela 
stran, sem rekel, naj tečeta hitro 
do avta, z morja je prihajala ne
vihta, ki me je ujela in premočila

tik pred Oberdankovim trgom. 
Slaba ura odlične glasbe je bila do
volj za mladostne sanje v poznih 
srednjih letih, pa čeprav ameriške
ga sna ni več, vsaj takega, kot sem 
ga takrat imel, ko sem CCR po
slušal, ga zame več ni!

Jurij Paljk

Veliki trg v Trstu

John Fogerty očaral!
vedeli, da dežja tisti večer ne bo 
ustavil nihče, a upali smo, zares 
smo srčno upali, da bo dež le po
kazal malo usmiljenja do vseh 
nas, ki smo z glasbo skupine CCR 
v rosnih letih sanjali ameriške dol
ge ceste, odprte velike ameriške 
avte, svobodo in demokracijo, tu
di tiste ceste, ki so bile prikazova
ne na platnu med koncertom, in 
za katere smo šele veliko kasneje 
izvedeli, da so del slovite "Route 
66", tiste ameriške dolge ceste, o 
kateri so pisali ameriški pesniki 

beat generacije in smo o 
njej vedeli veliko, a je nik
dar nismo videli.
Zraven mene sta na koncer
tu bila Aleš in Urban, oba 
pišeta in fotografirata za 
slovenski spletni magazin 
Rockonline. si, vidno sta bi
la vesela, ko sta videla, kako 
sem prepeval vse Fogerty- 
jeve pesmi, premlada oba,

Sicer je bilo za sredo zvečer, 
9. t. m., zares napovedano 
grdo vreme, vremenoslovci 

so bili napovedali obilne nalive 
okrog 23. ure zvečer, a se nas je 
zbralo na Velikem trgu v Trstu pod 
znano uro Mihca in Jakca več kot 
štiri tisoč, da bi prisostvovali kon
certu legendarnega rockerja Joh
na Fogertyja, ki 
je bil ustanovni 
član slovite rock 
skupine Cree- 
dence Clearwa- 
ter Ravival.
Že bežen pogled 
na lestvico pe
smi, ki jih je bil 
nekaj dni pred 
koncertom v 
Trstu zaigral Fo- 
gerty v Milanu, 
je bil dovolj za 
odločitev za 
koncert, ki ga je 
priredila agenci
ja Azalea Pro
motion, saj je FotoJMP 
69-letni John Fogerty v Milanu za
pel prav vse velike uspešnice le
gendarne skupine CCR, pri kateri 
so od leta 1967 do leta 1972 igrali 
še Fogertyjev brat Tom na rit
mični kitari, basist Stu Cook ter 
bobnar Doug Cliford. Odveč je 
podatek, da so CCR in Fogerty ka
sneje sam prodali več kot sto mi
lijonov plošč, da so uvrščeni v sto 
najbolj pomembnih rock skupin, 
da so veljali za predstavnike t. i. 
južnega rocka, kot nima smisla 
navajati dejstva, da je njihova gla
sba bila blizu country in blues gla-

F o to J M P

da bi odrasla z glasbo skupne 
CCR, a sta se gugala, da je bilo ve
selje!
Poleg imenitnega Johna Fogertyja 
so v Trstu igrali še trdi in neutrud
ni bobnar Kenny Aronoff, Bob 
Malone je bil na klaviaturah, Ja
mes Lemonzo je igral bas kitaro,

sbi z zdravim nadihom odličnega 
rock'n'rolla, vse to smo zbrani na 
Velikem trgu v Trstu še kako vedeli 
in smo zato vsi dobesedno skočili 
v zrak, ko je na oder prišel John 
Fogerty, kitarist in avtor skorajda 
vseh uspešnic skupine CCR, in 
začel s svojo današnjo skupino pe
ti v pospešenem ritmu svojo

uspešnico izpred desetletij Hey 
Tonight.
Petdesetletniki, šestdesetletniki iz 
Slovenije, Hrvaške, Bosne in Her
cegovine, iz Avstrije ter seveda iz 
Italije smo že ob prvih taktih te 
glasbe, ki nas je ponesla v mla
dost, začeli prepevati in sledili Fo- 
gertyju pri vsaki pesmi, poznali in 
prepevali smo vse. Ko nam je pred 
pesmijo Who'll stop the rain -le 
kdo bo ustavil dež? John Fogerty 
povedal, da jo je bil napisal, ko se 
je bil vrnil s slovitega koncerta v 
VVoodstocku, smo na tihem sicer
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Kratke Cirilmetodovo slavje naVejni

/ / 1Drug drugemu smo pastirji!"

Marijino svetišče na Vej- 
ni je bilo tudi letos pri
zorišče tradicionalne
ga obhajanja goda svetih bratov 

Cirila in  Metoda. Vzor krščan
skega vrenja solunskih bratov, ki 
sta prinesla krščanstvo med Slo
vane ter povzdignila slovanski 
jezik v liturgično rabo, poleg la
tinščine in grščine, je prepričano 
zagovarjal blaženi škof Anton 
Martin Slomšek, ko je ustanovil 
molitveno bratovščino za edi
nost kristjanov: to gibanje poz
namo pod imenom Apostolstvo 
sv. bratov Cirila in Metoda.
30. novembra 1851 je Slomšek 
zaprosil papeža Pija IX. za potrdi
tev bratovščine s temi besedami: 
"Koga izmed katoličanov ne bi 
bolelo srce zaradi žalostnega raz
kola med narodi, posebej med 
narodi slovanske krvi, katere sta 
v 9. stoletju sveta brata Ciril in 
Metod klicala k edinosti vere in 
vodila k materi sveti Cerkvi...? 
Ko sem premišljeval usodo 
ločenih bratov in želel, da bi za 
njihovo združitev nekaj storil, 
pa jaz in moji nimamo drugega 
kakor molitev, zato sem sklenil 
ustanoviti Bratovščino sv. Cirila 
in Metoda... In to željo sem ra
zodel duhovnikom lavantinske 
škofije na duhovnih vajah... Ta 
moja beseda je bila z navdušen
jem sprejeta in tisoči že dvigajo 
roke k Očetu usmiljenja ne le v 
naši, ampak tudi v sosednjih 
škofijah. Potrebno je samo še 
eno: da Vi, sveti oče, to bra
tovščino potrdite in blagoslovi
te..." Naslednje leto, 12. maja 
1952 je papež Pij IX. bratovščino 
potrdil.
Na Tržaškem se praznik redno iz-

Spomin na Mirana Hrovatina

Danes se na novinarje strelja veliko 
več kot nekoč...

P R E N A G R A D A  LUCHETTA

Prvi del zapisa o nagradi Lu- 
chetta smo sklenili z bese
dami švedskega fotografa 

Niclasa Hammerstroma, ki je le
tos prejel priznanje, posvečeno 
Miranu Hrovatinu, za najboljši 
fotografski posnetek. V njego
vem pritrdilnem odgovoru na 
vprašanje, ali se splača tvegati 
življenje za eno samo, čeprav po
membno fotografijo, se 
namreč zrcali poslanstvo 
nekaterih medijskih opera
terjev, med katere je gotovo 
spadal tudi naš Miran. 
Prednagrada je letos posve
tila posebno pozornost 
operaterju agencije Video- 
est, ki je bil v ne povsem 
pojasnjenih okoliščinah 
ubit v Mogadišu skupno z 
novinarko Rai Ilario Alpi le
ta 1994, nekaj mesecev po 
tragični smrti trojice medij
skih operaterjev italijanske 
državne televizije v Mostarju. Iz 
dokumentarca z naslovom Saluti 
da Miran (Pozdrav Mirana) je na 
podlagi pričevanj prijateljev in 
kolegov prišla do izraza tan
kočutna podoba slovenskega fil
mskega operaterja in fotografa. 
Še zlasti pomenljivo je bilo 
pričevanje sina Jana, ki je bil 
očeta primoran posredno spoz
navati šele po njegovi smrti, 
čeprav -  kot je v dokumentar
nem filmu zagotovila žena Patri- 
zia -  je Miran kljub dolgim ob
dobjem daleč od doma vsekakor 
znal biti prisoten kot oče in kot

mož. Nikoli ni sanjal o tem, da bi 
postal vojni poročevalec: kot člo
vek je bil radoveden, v poklicu pa 
premišljen. Kolegi in prijatelji so 
ga opisali kot izvrstnega profesio
nalca, ki v svoj objektiv kakovo
stno in natančno, morda odmak
njeno, sicer nikoli hladno znal 
zajeti utrip dogajanja. Kot foto
graf je dokumentiral potres v Fur

laniji leta 1976, kot snemalec pa 
spopade v Zahodni Sahari in v 
Bosni, v času balkanskih vojn. Na 
območju Jugoslavije, ki je začen
jala razpadati, je posnel običaje 
in navade, skratka omiko, ki se je 
le nekaj tednov zatem usodno 
predala vojnim sunkom. Postal je 
tako pričevalec sveta, ki je izgin
jal. Kot radodaren človek je opra
vljal kurirsko delo med pribežni- 
ki z Balkana, ki so se nahajali v 
Trstu, in njihovimi sorodniki na 
bojnih prizoriščih. Na Balkanu je 
v dveh letih posnel kar 400 ur 
materiala: le drobec teh posnet

kov so uporabili v televizijskih 
poročilih, preostali, t. i. stranski 
posnetki, ki dokumentirajo vsa
kodnevno življenje v vojnih oko
liščinah, pa so shranjeni v arhi
vih. Miran Hrovatin je svojim ka
setam prilagal skrbno pripravljen 
izpis vsebine. Med okroglo mizo, 
na kateri sta med drugim sodelo
vala Miranova žena Patrizia in so

proga Marca Luchette Danie
la in ki je sočasno z vrtenjem 
dokumentarca potekala na 
dvorišču deželne palače, se je 
režiser filma Giampaolo Pen- 
co vprašal, kako to, da so Mi
ranove kasete prispele iz So
malije brez tega gradiva: glede 
na običajni širok obseg po
snetega materala iz drugih 
prizorišč se Pencu zdi sumlji
vo, da je snemalec v Somaliji 
uporabil tako malo filmskega 
traku.
S tem razmišljanjem je režiser 

odprl bolečo rano Miranove 
smrti, o vzrokih katere še danes 
ni jasnega stališča. "Po dvajsetih 
letih še vedno sumimo o vzrokih 
in resničnih krivcih: gotovosti in 
pravičnosti še nimamo", je gren
ko pripomnila žena Patrizia. Nek
danji kolega Ilarie Alpi in pove
zovalec okrogle mize Giuliano 
Giubilei je vsebino gosposko iz
branih besed Miranove soproge 
predstavil na drugačen, nepo- 
srednejši način: smrt medijskih 
operaterjev v Mogadišu je po vsej 
verjetnosti potrebno vstaviti v so
odvisno omrežje prekupčevanja

orožja in odlaganja toksičnih od
padkov, ki naj bi se izvrševalo v 
sklopu italijanske kooperacije v 
Somaliji: "Italijanske tajne službe 
so indice v to smer vrednotile ta
koj po smrti Alpijeve in Mirana, 
nihče pa ni resno vzel v poštev 
tega razlagalnega ključa", je dejal 
Giubilei. Dejansko je bil atentat 
na poročevalca do potankosti 
zrežiran. Miran in Ilaria sta se 
najbrž zavedala pomena posa
meznih kock v zgodbi, ki sta jo 
proučevala, nista pa se zavedala, 
kako nevarna je bila celotna slika 
kriminalnega mozaika. Italijan
ske oblasti so iskanje resnice v 
zvezi z usodo časnikarke in sne
malca načrtno zavirale, odnos do 
svojcev je bil kratkomalo negati
ven: gospa Patrizia se je spomnila 
ošabnosti, ki jo je bila med avdi
cijami deležna s strani predsed
nika ad hoc ustanovljene parla
mentarne komisije, tedanjega 
poslanca Carla Taormine.
Ob koncu okrogle mize je bilo 
ugotovljeno, da je delo časnikar
jev na bojnih področjih dru
gačno kot nekoč: glede na loka
cijo in na spominsko razsežnost 
nagrade Luchetta, je izzvala do
kajšnje presenečenje ugotovitev, 
da je danes delo vojnih novinar
jev bolj nevarno kot nekoč. Se
danji tehnološki pripomočki (od 
ročnih kamer, do spleta, itd.) so 
nedvomno v upravljalnem do
metu ene same osebe, kar ne zah
teva prisotnosti večjih novinar- 
sko-tehničnih enot na vročih po
dročjih. Se pravi, da teža odgo
vornosti sloni na posamezniku, 
ki mora hkrati opravljati več na
log. Poleg tega, kot je dejala Da
niela Luchetta, se na novinarje 
strelja veliko več kot nekoč...

/dalje
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napisala besedilo. Slavnostna govora so prireditelji zaupali prof. 
Zvonku Legiši in zgodovinarju Ivanu Vogriču. Uokvirila sta dogajanje 
v tistih težkih letih in predvsem poudarila, kako pomembno si je 
vselej prizadevati za mir. Prisotne je  nagovoril tudi devinsko- 
nabrežinski župan Vladimir Kukanja, kije dejal, da je občina v času 
druge svetovne vojne plačala zelo težak davek. Glasbeno sta proslavo 
dopolnila nastop Godbenega društva Nabrežina pod vodstvom Sergia 
Grattona ter Tržaškega partizanskega pevskega zbora Pinko Tomažič 
z dirigentko Pijo Cah. Z zborom so sodelovali tudi nekateri solisti in 
skupine. Ob koncu so prireditelji - poleg družabnega srečanja - 
ponudili v ogled še  film "Plameni pod Grmado", ki so ga pripravili 
dijaki nižje srednje šole Igo Gruden iz Nabrežine z režiserjem Pinom 
Rudežem ./  HJ

Uvodni posvet ENRI na Pomorski postaji

V ponedeljek, 14. julija, je na Pomorski postaji potekal celodnevni 
posvet projekta ENRI. Projekt financira Program čezm ejnega 
sodelovanja Italija-Slovenija 2007-2013, vodi pa ga Svet slovenskih 
organizacij. Osrednji cilj projekta je  sodelovanje  pri skupnem  
planiranju za zmanjšanje energetske porabe in povečanje rabe 
obnovljivih virov energije v okviru tretjega sektorja čezmejnega 
območja. Več prihodnjič.

Proslava ob 70-letnici požiga Cerovelj, 
Mavhinj, Medje vasi in Vižovelj
Ohranjanje spomina je pomembno, da se  iz leta v leto zavedamo, 
kako dragocen je mir. To je bila vodilna misel osrednje proslave ob 
70-letnici požiga Cerovelj, Mavhinj, Medje vasi in Vižovelj, ki je bila 
na sporedu v nedeljo, 6. julija. Prisotni so bili res številni domačini in 
ugledni gostje. Ob okrogli obletnici so prireditelji pripravili tudi 
razstavo zgodovinskih fotografij.
Ob ogledu posnetkov, ki pričajo o požigu štirih vasi, stopi dogajanje 
iz tistih težkih časov še  bolj živo v zavest. Pod vsako sliko beremo 
napis: "16. avgusta 19 44  nam je fašistični zlodej z ognjem uničil 
vasi in domačine odgnal daleč od doma". Fotografije so pred proslavo 
na Plaču v Mavhinjah postavili v sodelovanju jusov vseh štirih vasi. 
Spomin na uničenje domov pred 70. leti je  na glavnem trgu v 
Mavhinjah zaživel z bogatim sporedom, ki so ga oblikovali številni 
izvajalci. Točke večera je povezovala dramska skupina športno- 
kulturnega društva Cerovlje-Mavhinje v režiji Maje Lapornik, ki je tudi

Pomembno imenovanje za Maurizia Vidalija
Predsednik tržaškega pokrajinskega sveta in član deželnega tajništva 
SSk Maurizio Vidali je bil deležen pomembnega imenovanja v sklopu 

deželnega Združenja pokrajin v Italiji 
(Unione delle Province Italiane). Na 
v č e r a j š n j e m  z a s e d a n j u  d e ž e l n e  
s k u p š č in e  UPI-ja je  prevzel m es to  
k oord ina to rja  štirih  p red sed n ik o v  
pokrajinskih svetov v FJK. Na tem  
m e s tu  j e  z a m e n ja l  p r e d s e d n ik a  
g o r i š k e g a  p o k r a j in s k e g a  s v e t a  
Gennara Falango, ki se  poteguje za isto 
fu n k c i jo  na  d ržav n i  ravni. 
Koordinatorska funkcija traja eno leto. 
Nova zadolžitev za Maurizia Vidalija ima 
svojo važnost, saj bo sedaj lahko še  bolj 
od blizu sledil vsem novostim in raznim 
postopkom, ki zadevajo krajevnejavne 
u p ra v e .  P o s e b n o  p o z o r n o s t  bo 
zahtevala reforma krajevne uprave, ki 

jo pripravlja deželna uprava. In prav na to tem o  je  spregovoril 
predsednik Vidali ob prevzemu nove zadolžitve ter izrazil kritično 
oceno, ker prizadene avtonomijo občin, pri tem pa ob ukinitivi štirih 
pokrajin predvideva ustanovitev 17 novih upravnih enot, ki naj bi 
prevzele večino občinskih pristojnosti. "Sedaj imamo 102 pokrajinska 
svetnika, z novo reformo pa se  bo njihovo število povečalo na 347", 
je med drugim ugotovil predsednik pokrajinskega sveta v Trstu. Še 
bolj zaskrbljujoče je dejstvo, da bodo odločno privilegirane velike 
občine na škodo majhnih. Slednje bi v novih enotah imele sam o po 
enega svetnika. To pa bi bilo še  posebno kritično za Slovence.

vaja od leta 1966. Množica ver
nikov, narodnih noš, skavtov, 
pevcev Združenega zbora ZCPZ 
pod vodstvom Edija Raceta in

razmišljal štandreški dekan. Na 
začetku svojega nagovora je ugo
tavljal, da praznik na Vejni de
jansko sovpada s obhajanjem

klican, da v življenju izpolni svoj 
del odgovornosti: "Prenašanje 
vrednot je stvar vsakega versko 
in  narodnozavednega človeka. 
Smo namreč drug drugemu pa
stirji, nihče ni izključen". Vred
note pa se po m nenu g. Bolčine 
prenašajo s poštenim  življen
jem, se pavi tako, da globoko 
verjamemo v svojo idetniteto (v 
našem prim eru slovensko in 
krščansko), tako kot so to počeli 
vsi štirje svetniški možje. G. 
Bolčina je na koncu somaševan
ja prisotnim  'naložil' domačo 
nalogo: vsak vernik naj ob kon
cu svoje vsakodnevne molitve 
zaprosi Boga, naj pošlje med nas 
nove, dobre in svete duhovnike. 
"Če bom o tako molili, bom o 
imeli nove dušne pastirje, če ta-

Foto

častilcev svetih 
bratov so se to
krat zbrali ob de
kanu štandreške 
dekanije g. Karlu 
Bolčini, ki je le
tos slavil sre- 
brnom ašni jubi
lej. Goriškemu 
dušnem u pastir
ju, ki je vodil so- Fot° IG 
maševanje, je na začetku evhari
stične daritve v imenu Slovenske 
zamejske skavtske organizacije 
čestital Edvin Bukavec, sobrata 
je nato v im enu duhovniškega 
zbora pozdravil g. Jože Markuža, 
ki je v njegovem jubileju in v de
diščini svetih bratov Cirila in 
Metoda začutil navdih, ki kliče 
po novih duhovniških poklicih. 
In prav o tem je v svoji homiliji

goda dveh drugih svetnikov, ki 
so s svojim življenjem za vzor 
kristjanom: sv. Mohorja in For- 
tunata. Vsi štirje imajo v sebi 
svetniški ogenj, ker so s svojim 
življenjem prenašali na prihod
nje generacije vrednote, ki so jih 
oni sami prejeli od prednikov. 
To je dejansko naloga škofov in 
duhovnikov, pa tudi vsakega kri
stjana, ki je na podlagi krsta po

ko ne bomo molili, pomeni, da 
novih duhovnikov ne potrebu
jemo".
Slovesnost na Vejni je tudi letos 
sklenila procesija, v kateri so se 
prisotni za cirilmetodovim pra
porom  napotili v spodnji del 
Marijinega svetišča k oltarju sve
tih bratov, kjer sta ob petju sle
dili molitev in čaščenje relikvij.

IG
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Končno je tramvajska proga do Opčin spet dejavna

"Jn t'de tramvaj uo'pnske..."
V dokaj skopem seznamu tramvaj nadomeščal avtobus, ki kljinega grebena, kamor avtobus 

turističnih znamenitosti, je iz ul. Galatti po ul. Commer- nikakor ne 'more splezati'. Del 
s katerimi se lahko po- ciale vozil do Opčin. Tako je bilo tamkajšnjih prebivalcev je tako 

naša Trst, je openski tramvaj tudi zadnji dve leti, odkar je bil za dolgo obdobje brez javne- 
med najbolj privlačnimi.
Dejansko je med Tržačani 
tramvaj že od nekdaj postal 
pravi pojem, ki bo po dol
gem premoru konec mese
ca julija spet operativen. Na 
novo pot se je ... po starih 
tirnicah speljal v petek, 11. 
julija, z izredno slovesno
stjo, ki se je ob prisotnosti 
župana Cosolinija in blago
slovu tržaškega škofa Giam- 
paola Crepaldija začela na 
Oberdankovem trgu in  se 
stopnjevala vse do Opčin,

F oto  IG

kjer je začetek 6. izvedbe trgov
ske manifestacije Skupaj na 
Opčinah kot za nalašč praznoval 
novo življenje priljubljenega 
prevoznega sredstva: openski 
tramvaj, kot že samo ime 
pove, je namreč tesno po
vezan s kraško vasjo, vse 
do mere, da ga Openci 
imajo celo "za nekaj žive
ga", kot je dejal predsed
nik vzhodnokraškega ra
jonskega sveta Marko Mil
kovič med svojim nagovo
rom pred opensko remizo.
Prav zato je bilo med do
mačini ob sicer očitnem 
zadovoljstvu slišati marsi
katero na račun tega, da je 
bilo na popravila potreb
no čakati preveč časa: prav 
Milkovič je izpostavil, da 
je pomanjkanje tramvaj
ske vožnje prizadelo že 
itak ohromljeno opensko 
gospodarstvo.
Sistem tamvajske proge je kljub 
stalnim izboljšavam in bolj ali 
manj rednem u vzdrževanju 
ostal isti. V zadnjih desetih letih 
pa so se težave redno ponavljale, 
za daljša in krajša obdobja je

tramvaj zadnjič iztiril. Začelo se 
je nato dolgo obdobje, ki so ga 
občinske oblasti in funkcionarji 
posvetili iskanju finančnega 
kritja temeljite obnove. Kot je na

tiskovnem srečanju poudaril 
občinski odbornik za gospodar
ske dejavnosti Edi Kraus, so tačas 
krajši konec potegnili prebivalci 
Škorklje. Tramvajska proga se 
namreč vije po tistem delu škor-

ga prevoza, za kar se jim 
je odbornik Kraus v 
imenu občine in uprave 
opravičil. Po besedah 
Milkoviča pa je prav 
imenovanje Edija Krau- 
sa, ki je na Opčinah do
ma, pripomoglo k te
mu, da je zadeva 
končno ubrala pravo 
smer.
Giovanni Longo, pred
sednik podjetja Trieste 
Trasporti, ki upravlja 
tramvajsko progo, je 

openskim domačinom predsta
vil podrobnosti popravitvenih 
del. Nadomestili so zastarele 
železne naprave, po katerih teče 
žica vzpenjače, podosobili so

tehnično postajališče na Škorklji 
(električna naprava bo koristila 
energijo, ki jo pozvroča zavira
len postopek tramvaja) in nado
mestili so dotrajane trančnice v 
dolžini 1.400 metrov; poleg tega

so izvedli vdrževalne posege na 
tramvajih. Celoten znesek v 
višini 1,5 milijona evrov je krila 
občina. In -  kot smo že povedali
- ravno iskanje te finančne po
stavke je povzročalo preglavice 
pristojnim na občini: denar so 

nato vendarle našli tudi 
na podlagi "finančnega 
inženirstva" -  kot se je 
bil izrazil Longo na ti
skovnem srečanju...
V petek je bil vidno zad- 
voljen tržaški župan Co- 
solini, za katerega je bil 
dogodek tudi zaradi 
izrednega medijskega 
kritja (poleg krajevnih 
medijev so bili prisotni 
tudi TV novinarji iz Slo
venije, nemška ekipa pa 
je slovesnost v zvezi s 
tramvajem uvrstila med 
posnetke za dokumet- 
narec o Trstu, kjer je 
snemanje začela prav 
prejšnji teden) nadvse 

F° t °  i g  0 ( i m e v e n  v  i U £ i  občan
skega konsenza. "Naj bosta da
našnja slovesnost in  tramvaj 
sam porok za vedrejšo prihod
nost našega mesta", je dejal, pre
den bi se sprevod pomaknil do 
dvorane ZKB, kjer so po nastopu 
MoPZ Tabor, ki je pod vodstvom 
Davida Žerjala zapel slovito pe
sem Tramvaj openski in Himno 
matastih, in pozdravu predsed
nika bančne ustanove Sergija 
Stančiča odprli razstavo, po
svečeno starodavnim razgledni
cam o tramvaju.
Naj še dodamo, da so gojenci 
Sklada Mitja Čuk na trgu Ober- 
dan delili lastoročno izdelane 
spominske sponke. Odhod 
trmvaja, ki je na priključku na 
vzpenjačo pod Škorkljo imel si

cer nekaj težavic, 
je v Trstu sprem
ljala glasba godbe 
Refolo, na 
Opčinah pa je pri
hod pričakal zvok 
pihal godbe Vik
tor Parma. Sredi 
poti, na Cologni 
pa se je tramvaj iz 
Trsta srečal s sta
rodavnim tramva
jem iz začetka 20. 
stoletja, ki ga je 
upravljal starosta 
zaviračev, Openc 
Dolfi Purich: na 
njem je za veselo 
vzdušje in glasbo 
poskrbela folklor
na skupina Kraški 

Šopek. Po pozdravu predstavni
ce naselij Bani in Ferlugi, gospe 
Norme Križmančič, sta obe pre
vozni sredstvi krenili do Opčin, 
kjer je slavje doseglo višek.
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Obvestila
Urad za slovenske šole sporoča, 
d a  j e  m in i s t r s tv o  za  š o l s tv o  
d o lo č i lo  rok  za  t e l e m a t s k o  
predstavitev modela B (izbira šol). 
Predstavitev zadeva učno osebje, 
ki je  vključeno v zavodske in tudi 
v pokrajinske lestvice. Model B bo 
m o g o č e  p r e d s t a v i t i  d o  
ponedeljka, 4. avgusta, ob 14. uri. 
T o z a d e v n a  o k r o ž n i c a  j e  
o b j a v l j e n a  n a  s p l e t n i  s t r a n i  
M in is t r s tv a  za š o l s tv o  (www. 
istruzione. it).

Darovi
Zamisijonarja p. Vladimirja Kosa: 
ob 70-letnici nasilne smrti Marte 
Terčon, darujejo se s t re  Marica, 
Vera, Vida in Anica 5 0  evrov.

Čestitke
Ob 9 0 .  r o j s tn e m  d n e v u  p. 
Vladim irja Kosa mu iz s r c a  
čestitajo in želijo še  veliko zdravja 
in zadovo ljs tva  vsi pri družini 
Terčon iz Slivnega.

Voščila
Naši dragi dolgoletni članici in 
tajnici Nadi Martelanc, ki bo 20. 
julija praznovala visok življenjski 
jubilej, voščimo, da jo Bog ohrani 
z d rav o  in v ed ro ,  p o g u m n o  in 
zavzeto, kot š e  vedno je, in s e  ji 
zahvaljujemo, da nam je ob strani 
in n a s  p o d p i r a  z d a ro v i ,  
s p o d b u d n i m i  b e s e d a m i  in 
m o l i tv i jo  -  o d b o r  in vsi od 
Vincencijeve konference.

Kljub j) aktu stabilnosti...

Solo v Skednju bodo 
končno popravili

Pakt stabilnosti že nekaj let 
usodno pogojuje politiko 
italijanske javne uprave: če 

po eni strani velja uvrstiti med 
pozitivne učinke zakona prisilno 
ravnovesje bilanc javnih uprav, 
ne gre po drugi strani zanemariti 
negativnega dejstva, da tudi 
občine, ki imajo na razpolago 
določeno finančno razpoložlji
vost, ne morejo načrtovati javnih 
del: pakt stabilnosti tudi onemo
goča javnim upravam, da bi iz
polnjevale svoje dolgove do izva
jalcev javih del -  to je do privat
nih podjetij. Nedvomno se tako 
ovira delovanje (kaj šele razvoj!) 
ključnih gospodarskih produk
tivnih dejavnikov na teritoriju in 
to v času, ko je kriza še vedno pri
sotna. "Tržaška občina je zadevo 
poskušala rešiti na način, da je na 
podlagi svojih obstoječih, sicer 
'zamrznjenih' sredstev, garanti
rala za bančna posojila podjet
jem".
In na ta račun služijo mastne de
narje še vedno samo banke? 
"Tako je. Zgodi se tudi, da so 
manjše občine, ki potrebujejo lik-

blem je še kako prisoten v našem 
mestu, kjer je večina stavb prav 
iz obdobja avstro-ogrske".
Vlada je tako na pritisk vsedržav
ne zveze občin ANCI povabila 
posamezne uprave, naj sestavijo 
seznam najnujnejših prioritet v 
zvezi s popravili šolskih poslopij: 
"Pri tem je bilo potrebno upošte
vati primere, ki so imeli že izde
lan načrt za obnovo in predvsem 
za finančno kritje posegov. " 
Tržaška občina je v ta seznam 
vključila tudi skupno hišo šol De 
Marchi -  Grbec-Stepančič. Sez
nam  je vlada odobrila in tako 
sprostila del deželnih sredstev (v 
FJK je vlada sprostila skoraj 28 
milijonov evrov za obnovo ozi
roma za posodobitev varnostnih 
predpisov deželnih šol), uporaba 
katerih je bila doslej podvržena 
strogim načelom pakta stabilno
sti. "Obnovitvena dela naj bi se 
začela po poletnem premoru. 
Želja je ta, da bi najkasneje do le
ta 2016 otroci zapustili začasno 
namestitev v prostorih šole na ul. 
Svevo in se spet vselili v posodo
bljeno škedenjsko poslopje",

€ l« H ro Y ia ,  C rustc-O o cina

Dolga zgodovina tram vaja
Č e p ra v  j e  iz r e d n o  
p r i l ju b l je n ,  je  
potrebno priznati, da 
tramvaj še  zdaleč ni 
najhitrejše prevozno 
s red s tv o  na relaciji 
T rs t -O pč ine :  j e  pa 
n e d v o m n o  z a ra d i  
p a n o ra m sk e  proge, 
zaradi zgodovinskega 
pomena in tudi zaradi 
zanimivih tehnično- 
inženirskih 
p o n g ru n ta v šč in ,  ki 
tramvaju omogočajo 
premagovanje 
najhujšega vzpona na 
štorkljinem grebenu. 
O penski t ram vaj je  
namreč eden  redkih 
na svetu, ki na delu 
proge deluje kot žična

vzpenjača...
Trst je  prvi tramvaj, sicer 
s  konjsko vprego, dobil 
3 0 .  m a rc a  1 8 7 6 .  Prvo 
p ro g o  e l e k t r i č n e g a  
t r am v a ja  pa so  predali 
namenu 2. oktobra 1900. 
P ro g a  T rs t -O p č in e  je  
z a č e l a  o b r a t o v a t i  9 . 
septembra 1902. Tramvaj 
je  takrat na večjem delu 
proge vozil kot navaden 
e le k t r i č n i  t r a m v a j ,  na 
najbolj s t rm em  delu pa 
ko t z o b a t a  ž e le z n ic a .  
Zaradi iz redne s t rm in e  
(tudi do 26%) tega odseka 
in zaradi burje, kije vTrstu 
š e  kako d o m a č a ,  je  že 
takoj prišlo do nesreče, o 
čem er govori zmanenita  
p e s e m ,  ki im a e n a k

pomen bodisi v tržaškem, bodisi v openskem 
n a r e č ju .  L e ta  1 9 2 8  s o  s i s t e m  v le k e  
spremenili. Več desetletij namreč deluje žična 
vlečnica: na isti žici sta priključena dva vlečna 
vagončka, od katerih s e  eden vzpenja, drugi 
pa spušča. Na tak način s e  večjih nesreč ni 
več pripetilo. Elektrificirana proga od trga 
O b e rd an  do o p e n s k e  rem ize meri 5 1 7 5  
metrov in premaga 3 4 0  m višinske razlike. 
Ob progi je  13  posta j .  S lava o p e n sk e g a  
tramvaja se  je  že od sam ega  začetka širila 
tu d i  do  S e ž a n e :  d og o v o r i  o izg rad n ji  
tramvajske proge Opčine - Sežana so bili že 
le ta  1 9 0 9  in tu d i  f e b r u a r ja  1 9 2 0  m ed  
takra tn im  sežansk im  županom  Ludvikom 
Mahorčičem in direktorjem tržaškega urada 
podjetja Siemens-Schuckert-Werke, ing. A. 
K o d e rm a tz e m .  S k u p in a  z a g n a n c e v  na 
slovenski strani meje s e  š e  danes  upravičeno 
zavzema za podaljšanje tramvajske proge, ki 
bi Sežano  te sn e je  povezovalo z zalivskim 
mestom, Trst pa s  svojim zaledjem.

vidnost za nujna popravila, pri
siljena prodajati svojo imovino... 
", je grenko pripomnil občinski 
svetnik SSk Igor Švab, ki nas je 
seznanil z nekaterimi podatki 
glede pozitivnih premikov v zve
zi z obnovo škedenjske šole: svet
nik SSk si je s kolegom Iztokom 
Furlaničem močno prizadeval, 
da bi poslopje šole popravili. 
"Pakt stabilnosti je dalj časa za
vlačeval sprostitev sredstev za ob
novo nekaterih osnovnih šol in 
vrtcev: med najbolj potrebnimi 
popravil je bilo poslopje škeden
jske osnovne šole Ivan Grbec- 
Marica Gregorič Stepančič, kjer 
domujeta tudi slovenski otroški 
vrtec ter italijanska osnovna šola 
De Marchi. Vemo namreč, da je 
vprašanje stanja šolskih poslopij 
v Italiji vedno aktualno. Večina 
teh zgradb je iz 19. stoletja in da
nes težko odgovarja sodobnim 
načelom in predpisom o varnosti 
in o ustreznosti uporabe. Ta pro-

nam je povedal svetnik in dodal, 
da so otroci prav na prizadevanje 
stranke lipove vejice lahko za
ključili šolsko leto 2011 v Sked
nju: bilo je to posebno obdobje 
občinskega meddvladja, ko so se 
politične sile pripravljale na vo
lilno soočenje. "Nato je stopil v 
veljavo pakt stabilnosti in dejan
sko onemogočil kakršnekoli po
sege. Končno bodo stekla dela v 
višini 1.800.000 evrov. Mislim, 
da se v tem dejanju zrcali poli
tična pozornost, ki jo občinska 
uprava namenja slovenski narod
ni skupnosti". Gre torej za kon
kreten korak, ki pa bi ga morale
-  glede na dejansko stanje -  biti 
deležna domala vsa šolska po
slopja na občinskem območju: če 
se omejimo zgolj na slovenske 
šole, je Igor Švab v oseben sez
nam uvrstil osnovno šolo v Ba
zovici, ki bi potrebovala zamen
javo oken, in šolo v Barkovljah.

IG
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Predstave uličnega gledališča 
za popestritev poletnih dni

Tudi letos v desetih sloven
skih mestih, od Maribora 
do Ruše, poživljajo prve 
poletne dni predstave naj večjega 

mednarodnega festivala uličnega 
gledališča na Slovenskem, Ana 
Desetnica. Vsako mesto si po svo
je zamišlja potek in vsebine tega 
festivala in tako predstave tkejo 
svojevrstno tkanino mesta, zato 
nosi letošnja prireditev prav tak 
naslov. Festivalski dogodki so se 
v Novi Gorici začeli v petek, 27. 
junija 2014, ko je bil v poznem 
večeru na sporedu vertikalni ples 
z multimedijo Vertigo, ki so ga 
pripravili slovensko-francoski 
ustvarjalci oz. Sebastien Čopko 
Fraboulet in Manca Uršič. Never
jetno spretni izvajalci so očarali 
zbrano publiko. V sredo, 2. julija, 
je na obširnem prostoru med gle

dališkim poslopjem SNG Nova 
Gorica in Bevkovo knjižnico pri
vabila v popoldanskih urah veli
ko občinstva predstava Romeo in 
Julija. Svetovna znana Shake
spearova drama je tokrat zaživela 
v svojevrstni interpretaciji mla
dih igralcev, "šuglarjev", ki se 
izobražujejo na šoli uličnega gle
dališča Ane Monro. Nastopili so 
izbrani člani četrte generacije

študentov Šugle, in sicer Luka Pi
letič, Anže Mohorič, Nina Tre
beč, Živa Stojanovič, Rok Hrovat, 
Veronika Hana Grubič, Tjaša Ba
lantič in Jošt Jesenovec. Pod režij
sko paličico Alenke Marinič in 
Justina Durela so v slogu com- 
medie delTarte z duhovitim na
dihom prikazali znano vsebino 
in ji tako odvzeli kar precej tra
gičnega prizvoka. Obraze so ime
li zakrinkane z maskami, izdela
nimi iz papirja s posebnim po
stopkom. V hitro se izmenjava
jočih prizorih so s posebnim na
stavkom glasu, ki se ga morajo te
meljito naučiti, izražali čustva 
protagonistov in jih krepko pou
darjali, tudi z učinkovito gestiku- 
lacijo. Izzvali so seveda topel 
aplavz, saj so pokazali spretnosti, 
ki so si jih osvojili v dvoletnem

študiju. To je bila namreč njihova 
končna, zelo uspešna produkci
ja.
Za to predstavo je bila na vrsti 
Neverjetna skrinja, nekakšen cir- 
kuško-klovnski prikaz, ki je osvo
jil tudi male gledalce z nerodno
stmi protagonistov. 150 let je mi
nilo od premiere, a ta Neverjetna 
skrinja je še zmeraj na sceni in 
režiser, pravnuk ustanovitelja, s

svojima "ekscentričnima" po
močnikoma ji skuša ohranjati 
nekdanji blišč. Čudežna skrinja 
je postala prizorišče znanega 
opernega utrinka s seveda kar se 
da nerodnimi igralci, iz nje se je 
tudi prikazal top, skozi katerega 
na[bi kot kroglo izstrelili človeka 
... Španska zasedba treh igralcev 
Cia. La Tal je komično obarvala 
te "spretno" nespretne "po
močnika in čarodeja", ki je s sa
bljami, metlami in še s čim "pre
badal" ubožca, ki se je spravil v 
škatlo... V petek, 4. julija, je Med
narodni festival uličnega gleda
lišča Ana Desetnica postregel s 
komično-ganljivo predstavo 
Osebno, prosim! Ustvarila sta jo 
učenca mednarodne šole gleda
liške produkcije HELIKOS, Anja 
Bezlova in Kevin Casey. Predsta

va je potekala v tehniki 
enodimenzionalnih 
mask, ki jih je izdelal moj
ster te posebne umetnosti 
Matteo Destro. Vsebina se 
suče okrog nedolžne na
pake, ki sproži vrsto 
nevšečnosti turistki, ujeti 
na mejnem prehodu, a tu
di ukleščeni med birokra
cijo in svetlejšo človečno
stjo. Isti večer je žongler
ske spretnosti prikazal 
Vincent Delavenere, ki je 
izumil zvočno žongliran
je; petje, igranje, ritem in 
melodija zvočnih žogic se 
magično prepletajo med 

seboj. Delavenere je izvrsten žon
gler, ki vrti v zraku celo več kot 
sedem žogic in z njimi pričara 
ognjemet, a čudovit je tudi, ko v 
dlani vrti le par žogic.
V Novi Gorici je imelo festival v 
gosteh Slovensko narodno gleda
lišče Nova Gorica ob podpori 
mestne občine. Vstop na vse 
predstave je bil prost.

Iva Koršič

Prizor iz predstave Romeo in Julija

Prejeli smo

V razmislek
poštovani,
oglašam se kot predsednik 
Združenja cerkvenih pev

skih zborov-Gorica. Ker je bilo 
naše Združenje v teh dneh m ed  
imenovanimi glede reorganiza
cije manjšinskih ustanov, si do
voljujem postaviti vsem v  razmi
slek nekaj pripomb.
Prvo temeljno vprašanje je: s ka
terim namenom smo Slovenci v 
Italiji ustanovili vsa naša društva 
in organizacije? Z  namenom, da 
ohranimo živo slovensko kultu
ro, jezik, identiteto in še vse, kar 
pride zraven. Prav zaradi tega in 
seveda iz različnega zgodovin
skega, političnega in svetovno 
nazorskega izhodišča je vsak or
ganiziral svojo ustanovo, 
društvo, organizacijo, kot je bilo 
za tisto obdobje značilno. To je 
seveda zgodovina. Vse te organi
zacije in ustanove pa ne delujejo 
samo zato, da so si potem  ena 
proti drugi. Nesmiselno bi bilo, 
ko bi ohranjali dejavnike, ki niso 
v korist manjšini in so le same 
sebi namen. Poleg tega so te naše 
organizacije že prebrodile zgo
dovinsko plat svoje ustanovitve: 
s tem hočem  reči, da je vsaka 
preusmerila svoje delovanje v  
nekaj, kar je pri drugi morda p o 
manjkljivo oz. organizacijsko 
neizvedljivo. V resnici pa je za

deva še veliko bolj zapletena in 
zahteva temeljito razpravo. 
Mnenje v javnih občilih ostaja le 
mnenje posameznika, ki ne m o
re zahtevati, da bo vsem ali 
večini (če že govorimo celo o 
vsemanjšinjskih volitvah) ustre
zalo. Govori se o dvojnikih, o 
združevanju, o veliki vse- 
manjšinski organizaciji, ko t bi 
govorili o ceni zelenjave na 
tržnici. Nekaterim se zdi vse tako 
enostavno, v resnici pa ni.... S 
tem nočem reči, da je to nem o
goče: nemogoče je nekaj takega 
ustvariti iz dneva v dan, še pose
bej, če to pride kot ukaz in še po
sebej, če je to izsiljeno.
Poleg tega naše ustanove so ne
profitnega značaja in tudi niso 
javna podjetja. So zasebne orga
nizacije z  javnim namenom. Za
to čudno in zaskrbljujoče zveni 
to, da je združevanje obvezno. 
Zelo konkretno: ali pristaneš na 
to ali ti odvzamemo prispevke. 
Rešitve oz. predlogi, ki jih je na
vedel predsednik SKGZ Rudi 
Pavšič (PD z  dne 17/06/14) se le
po  berejo in se tudi hitro na
pišejo. Poleg tega, kaj lepše za 
deželo, ko namesto približno tri
deset ustanov bi imela pred sabo 
le tri: gospodarstvo, kultura, 
šport. Po vsej verjetnosti tudi na 
deželnih uradih skušajo optimi

zirati storitve, združujejo službe 
ipd. Pomislimo pa, da je to nji
hova služba in NE LJUBITELJSKA 
KULTURA. To pravim zato, ker 
vsi, in prav vsi predstavniki, od
borniki in člani raznih organiza
cij in društev smo udeleženi pri 
upravljanju le-teh v  prostem  
času poleg službe. Zato imamo  
tudi več ustanov, ki sledijo raz
nim  panogam, od kulture, gla
sbe, gledališča, športa ipd. Ima
m o  jih toliko tudi zaradi tega, 
ker je to edini način, da smo lah
ko povezani s teritorijem in de
lamo na teritoriju in za teritorij. 
Če se bo vse to združevalo, kdo 
bo vsemu temu sledil? Kdo bo 
sledil tako velikim organizaci
jam brezplačno ali kdo se bo od
povedal službi, da bo temu sle
dil? Se bomo potem spet poga
jali, kdo bo predsedoval takim  
združenim organizacijam in bo
m o prebirali razprave na časopi
sju leta in leta? Bodo ljudje, ki 
niso nikoli ničesar naredili za 
kulturo ali šport, volili predsed
nika te organizacije? Se m i ne zdi 
pošteno.
Glede Združenja, kateremu 
četrto leto predsedujem, pa še 
nekaj besed. Naše Združenje v 
Gorici se je rodilo v  drugačnih 
pogojih ko t v  Trstu (Zveza cer
kvenih pevskih zborov-Trst) in je 
nastalo prav za potrebe, ki jih  
ima goriški teritorij. Pri našem  
Združenju im am o  v odboru 
mlade, sposobne, delovne ljudi, 
ki žrtvujejo svoj prosti čas za

konkretne pobude in delujejo v 
okolju, v  katerem živijo. So gla
sbeniki, pedagogi, zborovodje in 
organisti. Poleg tega je Združen
je v  prejšnjem mandatu posodo
bilo statut na rednem občnem  
zboru in danes šteje nad 30 čla
nov. Združenje si je tako dalo na
logo, da skrbi za pevske zbore, 
naj bodo to cerkveni, prosvetni, 
otroški ali mladinski. Glede tega 
ni Združenje noben dvojnik, a je 
predvsem  v oporo svojim čla
nom  in dopolnjuje delo Zveze 
slovenske katoliške prosvete in 
Centra za glasbeno vzgojo Emil 
Komel ter konkretno z njim i so
deluje tako organizacijsko kot 
dejansko v  kulturnih pobudah. 
Prav zaradi te sinergije m ed temi 
tremi ustanovami in sočasno s 
krovno organizacijo, v  katero 
spada, dosegajo slovenski pevski 
zbori na goriškem tudi odlične 
rezultate in je njihov nivo na vi
soki ravni. Seveda, to je izvedlji
vo le, če delamo na terenu, v 
okolju, v katerem živimo in se
veda z edinim ciljem, da s tem  
ohranjamo živo slovensko iden
titeto, narodno zavest in ljube
zen do naroda, kateremu pripa
damo. To je naša vizitka: kon
kretni rezultati na glasbenem, 
športnem, gledališkem p o 
dročju.
Zato so nameni, da bi združevali 
naše organizacije, po  m ojem  
mnenju le visokodoneče besede, 
ki ne bi pripeljale do konkretnih 
sprememb, a bi le še bolj

oteževale naše delovanje, ki slo
ni na prostovoljnem delu. 
Ustvarjati n o v  subjekt je nepri
m erno in potrata časa, ki ga lah
ko uporabljamo raje v  vsakod
nevnem  delovanju v naših 
društvih. Prišlo je na primer tudi 
do predloga, da bi združili ZCPZ- 
Gorica z  ZCPZ-Trst. In potem?  
Ustvarimo dodatni organ, ki bo 
moral vsekakor imeti svoje po
družnice v Gorici in Trstu; usta
novim o dodaten odbor, ki bo 
potreboval dodatne moči. 
Težava ni v tem, da združujemo, 
to je najenostavnejše! Kaj pa po
tem? Kateri so realni učinki na 
našo vsakodnevno stvarnost, na 
delovanje naših društev in usta
nov? Če m i kdo navede konkret
ne, ponavljam KONKRETNE 
učinke, ki bi jih tako združevan
je im elo za ohranitev naše na
rodne in kulturne identitete, 
prosim, naj to stori čim prej, da 
si bomo na jasnem. Potem se bo
m o  lahko naprej pogovarjali oz. 
dogovarjali. V drugačnem pri
meru je vse to le besedičenje v  
prazno.
Ob sklepu naj dodam, da naše 
Združenje redno pošilja na 
deželo proračun, obračun in po
ročilo o delovanju. Pevski zbori, 
če želijo ostati, morajo redno de
lovati in imeti za to redno pod
poro. Zato se ne strinjam, da bi 
bilo naše Združenje deležno fi
nansiranja izključno na osnovi 
projektov. Manjšina se ne bo 
ohranila s projekti-nismo fol

klorna skupnost, smo organizi
rana manjšina, ki ima svoje šole, 
kulturne domove, športne usta
nove, glasbene šole, dobrodelne 
ustanove, skavte in tabornike in 
še in še. Izsiljevanje s prispevski 
ni resno in ni pošteno. Verjetno 
se ne zavedamo, da smo v teh le
tih naredili kot manjšina res ve
liko!!! Podcenjujemo se s tem, 
ko stremimo po velikih projek
tih. Mi sm o živa manjšina; 
manjšina, ki živi vsak dan svojo 
stvarnost, ne le folklorna skupi
na!!!! Zato glede finansiranja 
naj Dežela dodeli prispevke gle
de na redno delovanje vsake 
ustanove in ne na projekte. Se
veda tako Združenje cpz iz Gori
ce kot Zveza cpz iz Trsta pričaku
jeta, da bosta spet vključena med  
primarne ustanove, saj ne delu
jeta več le na ozkem "cerkve
nem " področju, a kot sem že prej 
omenil, je delovanje, kar razve
jano. Seveda žalosti pa me, ko se 
podcenjuje delovanje cerkvenih 
zborov, ki redno nastopajo in 
požrtvovalno pojejo vsako ne
deljo in ob praznikih, da lahko 
tudi v  cerkvah slišimo še sloven
sko pesem in slovensko besedo. 
Ne pozabimo na ta pom em bni 
dejavnik v  naši manjšinski skup
nosti!
V upanju, da nisem nikogar 
užalil,
s spoštovanjem
predsednik Združenja cerkvenih 

pevskih zborov-Gorica 
DarioBertinazn
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Pozdrav iz Brezij.

Brezje na Gorenjskem
So osrednja slovenska božja pot. Ležijo sredi 
prelepe gorenjske pokrajine, obdane od ven
ca gora. V b liž in i sanja Blejsko jezero z 
otočkom , kjer v cerkvici kraljuje Božja M a
ti.
V tem  kotičku slovenske dežele, o katerem  
Prešeren upravičeno pravi, da "dežela kran
jska n im a lepš'ga kraja, kot je z okoTco ta, 
podoba raja", so zagledali luč sveta številni 
slovenski pesniki in  pisatelji, pa tud i druge 
pom em bne osebnosti.

Tu je bil dom a France Prešeren, v isti hiši se 
je to čn o  sto let za n jim  rod il njegov p ra 
nečak  A nton  Vovk, poznejši ljubljanski 
nadškof in  danes božji služabnik. V n ep o 
sredni bližin i sta luč sveta zagledala Franc 
Šaleški Finžgar in  Janez Jalen, tu  sta 
bila dom a tud i učenjak M atija Čop in 
zn am en iti čebelarski strokovnjak An
to n  Janša. V Radovljici sta se rodila 
A nton  Tom až L inhart, začetn ik  slo
venske d ram atike, in  Andrej Gol- 
lmayr, poznejši goriški knezonadškof. 
G orenjca sta bila tud i ljubljanski škof 
A nton Bonaventura Jeglič ter nadškof 
in  m etropo lit Jože Pogačnik.
Sredi te, vsestransko ob lagodarjene  
pokrajine, ležijo Brezje s svetiščem, v 
katerem  kraljuje M arija, Pom očnica 
kristjanov ali kratko M arija Pomagaj.
Sem prihajajo  rom arji ne sam o iz Slo
venije, am pak  tu d i iz zam ejstva in  
zdom stva, da tu  v tišin i in  odm aknje
nosti prosijo Božjo M ater za pom oč.
Na m estu, kjer danes stoji bazilika M arije 
Pomagaj, je v 15. stol. stala skrom na cerkvi
ca, posvečena sv. Vidu. V tistih  časih je n am 
reč v naših  krajih večkrat razsajala kuga, in 
zavetnik  p ro ti njej je tu d i sv. Vid, pa tud i

d rug ih  nadlog ni 
m anjkalo , in  go
tovo so cerkvico 
tud i zato posvetili 
tem u  svetn iku , 
ker se je ljudstvo 
v razn ih  stiskah 
rado  zatekalo  k 
n jem u . Cerkvica 
je b ila  p o d ru ž n i
ca župnijske cer
kve sv. Andreja v 
M ošnjah.

Č eprav je 
cerkvica 
b ila  m a
jhna, so j o podobica blejske Matere Božje
ljudje zelo ______________________
radi in  v
velikem  številu obiskovali. Zato so jo 
pozneje nekoliko povečali. Kot izve
m o iz študije Jane  Cvetko o M ariji 
Pom agaj na  Brezjah, so okrog leta 
1772 na  p o b u d o  župn ika  Tom aža 
Prevodnika cerkvici sv. Vida dozidali 
kapelo sv. A ntona Puščavnika. 
Župnijo v M ošnjah je pozneje prev
zel Urban Ažbe, ki je p red tem  štud i
ral bogoslovje v In n sb ru ck u  in  po 

opravljenem  dok to ra tu  nekaj let služboval 
v briksenški nadškofiji. Kot š tu d en t je v In 
nsbrucku  večkrat obiskal župno  cerkev sv. 
Jakoba in  tu  m o lil p red  p o d o b o  M atere 
Božje z Jezuščkom  v naročju . Sliko je leta

1517 izdelal sloviti nem ški slikar Luka Cra- 
nach  (1472-1553). S svojo izredno m ilino  in 
dobro to  se je podoba globoko v tisn ila v srce 
pobožnega bogoslovca.

/  dalje

Brezje na Gorenjskem (last Muzeja krščanstva na Slovenskem - Stična)

Stara cerkev sv. Vida s procesijo roma ,
(slika last Muzeja krščanstva na Slovenskem v Stični)
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SDS zahteva razveljavitev volitev,ker naj ne bi bile poštene, svobodne in legitimne

Slovenski volilci večinsko izbrali
politično levico

Predstavitev knjige

Za vrednote gre!

V Sloveniji bodo politiki, pa 
tudi mnogi ljudje iz tako 
imenovanih navadnih 

družbenih ali socialnih slojev 
najbrž še dolgo ocenjevali izide 
državnozborskih volitev. Nemara 
imajo najbolj prav tisti, ki menijo, 
da volilci kljub slabim izkušnjam 
s politiko in njenimi predstavniki 
še zmeraj niso izgubili upanja, ne
mara celo prepričanja, da se je ozi
roma se bo na javnem prizorišču 
pojavila stranka z voditeljem, ki bi 
državo popeljal iz krize, ali jo celo 
rešil propada.
Tako so očitno bili prepričani vo
lilci, ki so v velikem številu, kar 
34,61% tistih, ki so glasovali, pod
prli komaj pred kratkim skoraj 
vsiljeno od dela politike in občil 
novo politično stranko ustavnega 
izvedenca Mira Cerarja, in njene 
kandidate za poslance novega 
sklica državnega zbora. Kakšna 
bosta politika in programska 
usmeritev stranke tudi po volit
vah ni povsem jasno. Stranka je 
izvolila kar 36 poslancev, lahko bo 
sestavljala vladne koalicije po la
stni volji in presoji, pri čemer Mi
ro Cerar izključuje zgolj sodelo
vanje s SDS, "dokler jo vodi prav
nomočno obsojeni Janez Janša". 
Sicer pa Miro Cerar zase pravi, da 
po političnem prepričanju ni le
vičar, ne desničar, je pa veren člo
vek.

Pomenljivo, in za določen del slo
venske javnosti zagotovo tudi za
skrbljujoče, je, da je skrajno leva 
stranka, Koalicija za združeno le
vico, dobila kar 5,97% glasov, in 
bo imela v parlamentu 6 
poslancev. S tem uspe
hom je prehitela Socialne 
demokrate, po izročilu in 
tradiciji najbolj levo stran
ko v Sloveniji. Ta je prejela 
5,95% glasov in bo imela 
5 poslancev. Stranka DE
SUS bo zasedala tretje me
sto v parlamentu. Vstop 
sta si zagotovili tudi Nova 
Slovenija, krščanski de
mokrati in stranka bivše 
premierke Alenke Bra
tušek. Pač pa je iz nove se
stave parlamenta izpadla 
SLS, sicer naša najstarejša 
politična stranka. Krivdo 
za volilni poraz je sprejel 
predsednik stranke Franc 
Bogovič.
Kljub navdušenju in ve
selju zaradi uspeha na volitvah v 
strankah zmagovalkah, pa poli
tične razmere po volitvah ne obe
tajo nič dobrega, kvečjemu so 
mogoči novi zapleti v politiki in 
državi. SDS, ki je na volitvah pre
jela 20,69% glasov in bo imela v 
državnem zboru 21 poslancev, s 
čemer ostaja druga naj večja stran
ka v njem, namreč meni, "da vo

litve niso bile poštene, ne svobod
ne in tudi ne legitimne. Zaradi te
ga tudi vlada, ki bo oblikovana na 
takih volilnih rezultatih ne bo le
gitimna. Predsednik SDS Janez

Janša je bil z zaporom izključen iz 
volilne tekme, in nobena država 
z voditeljem opozicije v zaporu 
volitev ne bi priznala za legitim
ne. Predsednik vrhovnega sodišča 
Branko Masleša je odločanje o za
poru Janeza Janše namerno zavle
kel v čas po volitvah. Še več, pred 
volitvami smo bili dodatno priča 
dvema ponovnima postopkoma

in lansiranju nove sodne preiska
ve zoper Janeza Janšo. Vlada ne 
bo legitimna, SDS take vlade ne 
more priznati. Tistega, ki jo bo vo
dil, pa je podpredsednik SDS 

Zvonko Črnač označil "za 
slovenskega Lukašenka". 
SDS je po volitvah tudi "poz
vala odgovorne, še posebej 
Vrhovno sodišče, Ustavno 
sodišče in predsednika 
države Boruta Pahorja, da 
nemudoma storijo vse za od
pravo razlogov za neligitim- 
nost volitev, ter nato v nor
malnih razmerah razpišejo 
poštene in svobodne volit
ve".
Sicer pa, kako naj navadni in 
pošteni ljudje, ki so zavezani 
srcu in pokončnosti razume
jo stranpoti politike in nje
nih glasnikov. Časnik Delo, 
ki je bralcem in javnosti 
vztrajno in sistematično vsil
jeval Mira Cerarja in njegovo 
novo stranko, je ob volitvah 

v komentarju objavljenem na prvi 
strani časopisa tudi zapisal: "Ne 
glede na to, koga boste v nedeljo 
obkrožili, boste, boste kmalu po 
volitvah občutili nekaj podobne
ga, kar so v torek v Belo Horizon- 
teju brazilski navijači. In ugotovili, 
da Slovenija ni dobila ekipe za ve
liki finale. Še za kvalifikacije ne".

Marijan Drobež

S 1. strani

Je "že videno" • • •

Tukaj pa bi se morali 
vprašati, kako je ta točka 
izvedljiva? Glede na to, da 
je bila ravno država zadnjih 23 

let slaba upraviteljica svojega pre
moženja, je realno pričakovati, 
da bo Cerar z novonastalo stran
ko vso umazanijo, ki se je nabra
la, počistil z enim zamahom? O 
zniževanju javnega 
dolga ni v Cerarjevem 
programu prav veliko, 
javni primanjkljaj pa 
bi izničil z enakovred
nimi ukrepi finančne 
vzdržnosti (varčevan
ja) in socialne pra
vičnosti. Tudi v tem 
primeru lepe besede: 
ampak, kako? Kdaj?
Kje? Pri tem so bili me
diji in javnost do Ce
rarja zelo prizanesljivi: 
lepo je namreč zago
varjati všečna gesla, 
težje jih je nato ure
sničiti.
Levica išče stranko
Cerar svoje SMC ni ni
koli hotel opredeliti ni
ti za levo stranko niti 
za desno. Stališča, ki 
jih zagovarja v progra
mu, ga idejno in ekonomsko vse
kakor postavljajo prej na levo kot 
na desno stran. Realno gledano 
je tudi kulturni milje, iz katerega 
izhaja Cerar, bolj leve provenien
ce (njegova mati je Zdenka Cerar, 
nekdanja državna tožilka, mini
strica za pravosodje in funkcio
narka LDŠ). Tudi široka paleta vo
livcev, ki ga je podprla, izhaja 
predvsem iz levičarskih krogov. 
Razkroj Pozitivne Slovenije mu je 
prinesel precejšen zalogaj glasov, 
ker je Cerar zagovarjal tiste vred
note, katerim se je Jankovič po 
mnenju volivcev hudo izneveril. 
Precej glasov je Cerar pobral

najbrž tudi v bazenu SD, ki je po 
odhodu Boruta Pahorja nekako 
izgubila identiteto in kompas. K 
Cerarju je najbrž presedlal tudi 
del desnih volilcev, a to v manjši 
meri. Cerar je v prvi vrsti zagrabil 
priložnost, ko se je na levici (že 
spet) izpraznil strankarski pro
stor. Medtem ko je namreč na de-

snem polu strankarski prostor ze
lo strukturiran, je na levici že dalj 
časa vakuum, ki ga začasno zase
dajo zdaj eni zdaj drugi obrazi. 
Danes je ta prostor premočno za
sedel Cerar. Hudomušno 
vprašanje, ki se pri tem poraja, pa 
ostaja še vedno v zraku: kako je 
lahko Cerar v samih šestih ted
nih uspel postaviti na noge tako 
strukturo in tako strankarsko 
ogrodje, da je lahko nastopal v 
čisto vseh volilnih okrajih in da 
je v veliki večini primerov tudi 
uspešno prodrl? Pa ne gre za 
vprašanje političnega naboja, 
ampak za zelo konkretno logiko

organizacijskega in logističnega 
ustroja pri zagonu predvolilne 
mašinerije.
Preostala levica
Drugo pravo presenečenje to
kratnih volitev je Združena levica 
in njen preboj v parlament. Gre 
za stranko, ki zagovarja radikal
nejša levičarska stališča in ki je 
nastala na valu pouličnih prote
stov in skeptičnih stališč do 
evropske politike reševanja eko
nomske krize. Njena stališča so 
primerljiva tistim, ki jih zagovar

ja Grk Aleksis Cipras. V slo
venski javnosti so prodrli z 
odločno retoriko, ki pa je 
že spet večkrat zelo popu
listična. Za primer vzemi
mo samo eno od program
skih točk. Rešitev bančne 
krize (najhujše težave, v 
katero je zapadla Slovenija) 
vidijo v socializaciji bank. 
Kaj to pomeni? Banke po 
njihovem mnenju ne sme
jo biti privatizirane, ampak 
morajo priti pod demokra
tični nadzor državljanov. 
Kako pa bodo državljani 
demokratično nadzirali

( delovanje bank? Gre za 
vprašanje, ki lahko najde 
odgovor samo v utopiji. 
Preden se ustavimo še pri 
pogledu na desni pol, pa 
potegnimo črto pod leve
ga, tistega, ki bo najverjet

neje sestavljal novo vlado. Parla
m entarni prag so prestopili še 
Desus, SD in Zavezništvo Alenke 
Bratušek. Če upoštevamo SMC 
kot stranko levo-sredinskega po
la, moramo ugotoviti, da sta po
litična leva-sredina in levica pri
dobili 62 poslanskih mandatov 
od 88 (ob teh sta 2 sedeža rezer
virana za italijansko in madžar
sko manjšino). Skratka, s tega vi
dika je Slovenija nedvomno za
vila v levo. Za AB bi lahko bil do
kaj naraven partner SMC, SD in 
Desus sta se pred volitvami pove
zali v neformalno koalicijo, hkra
ti pa je prav v mesecih pred vo

litvami Erjavec dal vedeti, da se 
njegova stranka dokončno pomi
ka bolj na levo. Pri sestavljanju 
vlade bo, predvsem Desus, skušal 
uveljaviti svoja programska izho
dišča okoli pokojnin, SD pa ima, 
vsaj tako se zdi, manjšo pogajal
sko moč.
Upad na desni
Čeprav bi si Cerar želel kombini
rano koalicijo, bo usklajevanje z 
desnimi strankami težavno: na 
ravni SDS -  SMC je bilo že pred 
volitvami veliko iskric in iz obeh 
taborov so pojasnili, da je koali
cija med strankama nemogoča. 
Na desnici pa bodo imeli v 
zdajšnjem mandatu tudi dru
gačne težave. SLS je iz parlamen
ta izpadla, SDS in Nova Slovenija 
pa sta skupno dobili (samo) 26 
poslanskih sedežev. Medtem ko 
je NSi enega poslanca glede na 
prejšnje volitve celo pridobila, pa 
je SDS zabeležila upad 5 poslan
cev. Predvolilna kampanja, ki je 
bila osnovana na močno zaostre
nih tonih proti sodstvu in pravni 
državi, se ni obnesla. Janševa ob
sodba, ki temelji na indicih in ne 
na dejanskih dokazih, je res 
močno za lase privlečena. A vsee
no, če pogledamo na strategijo, 
ki so jo ubrali pri SDS, je bilo ja
sno, da z agresivno retoriko no
vih volivcev ne bodo pridobili. 
Nastop stranke skozi celotno vo
lilno kampanjo je bil predvsem 
v smislu prepričevanja pre
pričanih. In to se je nazadnje tudi 
pokazalo, ostri toni so kvečjemu 
del potencialnih volivcev oddal
jili. Poslanci največje desno-sre- 
dinske stranke so z označbo voli
tev in prihodnje vlade kot nele
gitimne v bistvu napovedali na
daljevanje dosedanjega zadržan
ja, za katerega pa še ni jasno, ka
ko se bo dejansko izražalo v 
parlamentu. Presenečenje na de
sni je bil nazadnje izpad SLS, ki 
je pod parlamentarnim pragom 
ostal za prgišče glasov. Skratka, 
tudi na desni bo v prihodnjem 
obdobju potreben razmislek.

Na pogovornem večeru v 
Hrpeljah je publika spoz
nala prodornega primor
skega publicista Tina Mamiča in 

zagrizla v aktualno temo, ki jo 
javnost povečini ignorira oziro
ma se ji izogiba z različnimi izgo
vori. Gre za povojne izvensodne 
poboje, katerih žrtev je bil tudi 
duhovnik in narodni voditelj iz 
Grivč pri Šturjah, Filip Terčelj. 
Povod za srečanje s Tinom Ma
mičem je bila nedavna izdaja nje
gove knjige Protestantnino-ko- 
lum ne izpod Čavna, v kateri je 
Mamič zbral kolumne in komen
tarje, objavljene v različnih me
dijih. Bralca pritegnejo jasno 
izražena stališča in zavezanost re
snici. Kot kristjan, ki ima rad Cer
kev, je do nje tudi kritičen, kot 
demokrat je kritičen do oblasti in 
dogajanja v družbi. Po drugi stra
ni pa kolumne in komentarji 
odražajo stališča ljudi, katerih po-

neusmiljen kritik slovenske po
habljene tranzicijske demokraci
je. Je razgledan, ustvarjalen, po
končen, resnicoljuben in samo
zavesten ter se ne da pokoriti ni
komur. Pri tem je sposoben veli
kih tveganj..."
O medijih pa je Mamič, ki je 
predsednik Združenja novinarjev 
in publicistov dejal, da je plural
nosti danes manj kot leta 1994, 
da pa je treba razumeti tudi no
vinarje, ki ne napišejo vedno vse
ga po resnici zaradi pritiskov in 
strahu, da bodo izgubili službo. 
Sicer pa je Mamič, kot zgodovi
nar in član komisije, ki pri ko
prski škofiji raziskuje in pripra
vlja gradivo v postopku za beati
fikacijo Filipa Terčelja, predstavil 
tudi življenje in mučeniško smrt 
tega primorskega duhovnika, 
kulturnika, narodnega voditelja 
in antifašista. Filipa Terčelja so 
spravili po nedolžnem v zapor

gled na svet in vrednote, je bil 
dolga leta izključen iz javnosti, 
kot da ne bi obstajal. Javno pisan
je je prezrlo dogodke, povezane s 
kulturo, cerkvijo, narodnostjo. 
Mediji niso poročali o dogajanju, 
kot ga doživlja človek, ki so mu 
blizu slovenska narodna kultura, 
domovina, katoliška cerkev. S 
prebiranjem njegovih komentar
jev in kolumn, bralec lahko raz
vija kritičnost do družbenega do
gajanja. Ta dosežek Tina Mamiča 
je prepoznala tudi komisija, ki 
mu je leta 2012 podelila Meškovo 
priznanje za medijsko osveščanje 
slovenske družbe. Med publiko je 
bil tudi Milan Gregorič, ki je z na
klonjenostjo pozdravil izid knji
ge in hvaležno izpostavil poslan
stvo, ki ga ima Tino Mamič, saj 
"je Tino kot človek in novinar 
oster in kritičen opazovalec 
družbene stvarnosti, velik borec 
za demokratične vrednote in

najprej fašisti, takoj po koncu voj
ne pa še komunisti. A kot da to 
ni bilo dovolj. Le nekaj mesecev 
po osvoboditvi, v začetku januar
ja 1946, sta ga na cesti pri Davči 
aretirala lokalna partijca in ga od
vedla v smrt. Na vprašanje obi
skovalke, zakaj je Terčelj pomem
ben tudi danes, je Mamič dejal: 
"Filip Terčelj je prav za današnji 
čas zgled pokončnosti in vztraj
nosti. Pa če je treba zaradi tega tu
di v zapor. Važno je vztrajati za 
resnico, pa čeprav to boli. Če je 
Terčelj kljuboval fašistom, naci
stom in komunistom, lahko tudi 
m i danes kljubujemo veliko 
manjšim problemom". Številna 
brezna in jame, tudi v Brkinih in 
na Malem Krasu, kot tiste pri 
Obrovu in pri Socerbu, pa vpijejo 
in prosijo, da bi do pokojnih po 
70 letih opravili civilizacijsko 
dolžnost.

Jba

Kratka
Več kot polovica slovenskih  
gosp od in jstev  sam a prideluje 
zelen javo
V Sloveniji j e  4 0  o d s to tk o v  v se h  kupcev, ki kupu je jo  e k o  
proizvode. Med njimi s e  jih s e d e m  o d s to tk o v  r e d n o  o d loča  
zan je ,  m e d t e m  ko jih 3 3  o d s to tk o v  k u pu je  s k u p a j  z drugimi 
izdelki, kažejo  rezulta ti  ra z isk ave  d ru ž b e  GfK Slovenija .  Več 
kot polovica g o sp o d in js te v  s a m a  prideluje  ze lenjavo, več in a  
za ra d i  z ago ta v l jan ja  viš je kakovosti.
Kot ugotavl ja jo  v GfK Slovenija ,  s e  za  e k o  izdelke  o d lo č a  
v e d n o  večji d e lež  preb iva ls tva .  Š e  v e d n o  s ic e r  o b s t a ja  6 0  
o d s to tk o v  ljudi, ki tov rs tn ih  izdelkov n e  kupujejo . Od te h  jih 
okoli 4 0  o d s to tk o v  p o z n a ,  a m p a k  jih nikoli n e  kupi, 2 0  
o d s to tk o v  pa  jih sp lo h  n e  po zna .
Z an im iv  j e  tud i  p o d a te k ,  d a  več  kot po lovica s lo v e n sk ih  
g o s p o d i n j s t e v  s a m a  p r i d e l u j e  z e l e n j a v o .  P o l o v i c a  
pr ide lova lcev  trdi,  d a  j e  glavni raz log  za  la s tn o  pridelavo  
ze le n jav e  zag o ta v ljan je  viš je kakovost i  h ra n e ,  m e d t e m  ko 
s e  t r e t j i n a  z v r t i č k a r s t v o m  u k v a r j a  z a t o ,  k e r  j im  to  
p red s tav l ja  p r ih ra n e k  d e n a r ja .
Kar 5 0  o d s to tk o v  s lo ven sk ih  g o sp o d in js te v  j e  z a č e lo  s a m ih  
proizvajati h ran o ,  hkrati  p a  jih š e  2 0  o d s to tk o v  od  t is t ih ,  ki 
j e  n e  pride luje jo  s a m i ,  p ridobiva od so ro d n ik o v  in kmetij .  
G lede  n a  rezu l ta te  raz iskave  razpoložljivost p r id e lan e  h ra n e  
vp liva  n a  p r e h r a n o  v g o s p o d i n j s t v u ,  vp liva  p a  tu d i  n a  
preživljanje p ro s te g a  č a s a ,  ki g a  v s e  bolj p o g o s to  preživijo 
v svojih vrtičkih.
Velika več in a  a n k e t i r a n c e v  v e r jam e ,  d a  s o  bili izdelki včas ih  
veliko bolj eko lošk i,  tud i č e  n iso  bili t a k o  po im en o v a n i ,  n e  
g le d e  na  velik p o u d a re k  na  “b io” p re d z n a k  m nogih  izdelkov.
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Dvojna številka mladinske revije Galeb

Vesele počitnice!
Objavljen je razpis za slovensko nagrado za družbeno odgovornost

Horus 2014
N /

Šolsko leto že bledi v spomi
nih šolarjev, ki so že mesec 
dni na počitnicah in uživa

jo ob brezskrbnih uricah na mor
ju, v hribih, v poletnih središčih 
ali pa udobno kar doma. Tudi Ga
leb je poletel na sinjine Jadrana, 
saj tudi on potrebuje zasluženi 
počitek. A preden je odšel, je 
otrokom prinesel še zadnjo, sicer 
zelo zajetno dvojno 
številko Galeba za me
seca maj in junij. Tako 
se bodo navdušeni 
bralci lahko zadrževali 
na plaži tudi z Gale
bom v roki, kot razi
grano namiguje napis 
na tokratni naslovnici, 
na kateri je lep morski 
utrinek: stara jadrnica 
na sinjem morju pod 
jasnim nebom. Narisal 
jo je Dušan Zanuttin, 
tretješolec OŠ Albert 
Sirk iz Križa. Tudi nje
govi sošolci so na 
uredništvo Galeba po
slali lepe risbice ra
zličnih vsebin. Pe- 
tošolci OŠ Fran 
Milčinski s Katinare so 
pa napisali nadalje
vanje zgodbice o 
čarovnici Češminki v 
knjižnici. Učenci 
omenjene šole v do- 
polnjevanki poročajo, 
kako so v šoli pripravi
li ptičjo krmilnico.
Šolarji OŠ P. Trubar - K.
D. Kajuh iz Bazovice 
so poslali Galebu lepe 
fotografije in napisali 
poročilo o obisku ilustratorke 
Chiare Sepin in gospoda Petra 
Ferluge, ki sta jim nadrobno pri
kazala, kako nastaja revija Galeb. 
Pesnica Zvezdana Majhen je otro
kom tokrat podarila kar dve pe
smici Srčna napaka in Poletna 
sprostitev. V prvi "svari" pred 
zgodnjo zaljubljenostjo, ki vodi 
lahko v bridko razočaranje, v dru
gi pa pravi, da poletna sprostitev 
"kar sama od sebe /  rodi kup  
idej"! Mojca Cerjak je kot vselej 
z nežno roko ilustrirala lepa pri
zora. Catia Quaglia in Paola Coss 
sta avtorici pesmic v rezijanščini, 
s priloženima prevodoma v slo
venskem jeziku za boljše razume
vanje besedila; v eni je protago
nist psiček, v drugi pa poletje. 
Obe je v tipičnem slogu, vzbuja
jočem veselje, opremila Paola 
Moretti. “Podvojene" so seveda 
tudi uganke v verzih, ki jih piše 
Martina Legiša in v krepkih za
m ahih čopiča ilustrira Štefan 
Turk. Galeb s svojo počitniško 
obarvano številko vsebuje kar ne
kaj branja, saj se v njej končujejo

vse zgodbe v nadaljevanjih, ki so 
olepševale jesenske in zimske dni 
naših šolarjev. Marko Gavriloski 
je privedel do srečnega konca do
godivščine žabe Polone in njene
ga dragega prijatelja črička Švita: 
skupaj sta odprla hostel in kavar
no in v njej gostita živalice, "ki 
jih nikjer ne želijo gostiti zaradi 
njihove različnosti". Zgodbica je

vseskozi nevsiljivo opozarjala 
bralce na pomen prijateljstva in 
sprejemanje drugačnosti. Velikan 
v pripovedi Maje Furman je pri
jatelju Marku dokazal, kako za
bavno je preživljati počitniške 
dni ob knjigi, ki bralcu odstira šir
na obzorja in ga vodi v neznane 
kraje. Velikana in Marka je še zad
njič prikupno ilustrirala Živa Pa
hor. Simpatična čarovnica 
Češminka, ki si jo je zamislila Tat
jana Kokalj in ji je likovno podo
bo dala Daša Simčič, je v šoli spet 
rešila iz zagate učence, ki so po
zabili prinesti krompirje, da bi iz
delali štampiljke. Ob koncu šol
skega leta, ko so vsi učenci odšli 
na počitnice, je začarala še šolo, 
da se je dvignila v zrak in odletela 
na oddih. Tudi vesoljček Ož, ki se 
je porodil iz peresa Jožeta Sevlja- 
ka in v ilustraciji živih barv Šte
fana Turka, se je po zadnjih do
godivščinah - rešil je mucka iz 
dimnika in kot nogometna žoga 
osramotil ohole Lukove prijatelje 
- poslovil od Luke, saj ga je oče 
prišel iskat z letečim krožnikom.

Maša Ogrizek je v pripovedi Do
mači zverinjak pod "drobno
gled" male najstnice postavila 
varljive reklame, ki kažejo same 
srečne družine, lepotce ..., ki se 
sploh ne ujemajo z resničnostjo. 
Glavko in Lučka v stripu Davida 
Gregorija in Petre Terčon se že ve
selita počitnic, a pred njimi se 
morata v šoli še malo potruditi. 
Muca Nina v stripu Sandre Kump 
Crasnich v šoli ni izvedela prav 
nič o megli in nočnih barvah, a 
spoznala je deklico Živo in tako 
našla prijateljico. Debelušasti 
medved in drobna, suha miška 

Majde Koren in Bo
jana Jurca sta se 
končno vrnila do
mov s potovanja po 
vesolju, obdarila 
prijatelje in pre
srečna ugotovila, 
da je najlepše do
ma. Ob pisani ilu
straciji Dunje Jogan 
je Darinka Kobal še 
zadnjič v tem jubi
lejnem 60. letniku 
Galeba napisala ru
briko Soimenjaki in 
v njej obravnavala 
besedo klop, ki po
meni leseno klop, 
kakršne so bile ne
koč v šolskih učil
nicah, ali pa tistega 
zajedalca, ki spada 
med prščice in, če 
je okužen z bakteri
jo, prenaša nevarne 
bolezni, kot sta 
klopni meningitis 
in lymfna borelio
za. Klarisa Jovano
vič je v svoji rubriki 
Slikovite besedne 
zveze, s katero je 
vse leto pomagala 
šolarjem pri spoz

navanju bogatega pomena slo
venskih rekel, tokrat vzela v pre
tres kamen, ki se pojavlja večkrat 
v tovrstnih zvezah (imeti srce iz 
kamna, kamen se odvali od srca, 
zobni kamen, knežji kamen - 
prizor iz časa ustoličevanja kne
zov je v razpoznavnem slogu ilu
striral Veno Dolenc). Marjeta Zo
rec je ob postanku pri različnih 
prevoznih sredstvih tokrat pri
spela do rakete in opisala polete 
v vesolje, od Gagarina dalje. 
Škrobek ob poletni toploti pripo
roča pitje vode, ki je neobhodno 
potrebna našemu telesu. V Gale
bovi delavnici pa Jasna Merku' 
prikazuje, kako lahko pridni 
ustvarjalci izdelajo trganko iz svi
lenega papirja z vlakninami, le
pila ... Poleg opisane bogate vse
bine bodo bralci v deveti in de
seti številki Galeba, ki ga izdaja 
Zadruga Novi Matajur -  Čedad, 
našli še marsikaj zanimivega, s 
katerim se lahko kratkočasijo v 
teh počitniških dneh.
Na svidenje v jeseni!

Z razpisom HORUS, ki pote
ka do 15. oktobra 2014, 
želijo partnerji poiskati in 

nagraditi celovite pristope k 
družbeni odgovornosti pravnih 
oseb in posameznikov. Letos lah
ko za nagrado kandidirajo tudi 
socialna podjetja.
IRDO - Inštitut za razvoj družbe
ne odgovornosti in PRSS - Sloven
sko društvo za odnose z javno
stmi sta, pod častnim pokrovitel
jstvom predsednika RS Boruta Pa
horja, in v partnerskem sodelo
vanju s številnimi strokovno in
teresnimi organizacijami, že 
šestič zapored objavila razpis za 
Slovensko nagrado za družbeno 
odgovornost -  HORUS 2014. Z 
razpisom HORUS želijo partnerji 
poiskati in nagraditi celovite pri
stope pravnih oseb in posamez
nikov k družbeni odgovornosti. 
Vprašalnik je letos prilagojen 
smernicam standarda družbene 
odgovornosti ISO 26000, hkrati 
pa si bo lahko podjetje ali zavod z 
izpolnitvijo vprašalnika pomaga
lo analizirati obstoječo in obliko
vati prihodnjo strategijo družbe
ne odgovornosti. Za nagrado HO
RUS 2014 se lahko tako poteguje
jo: podjetja (majhna, srednje ve
lika, velika in letos prvič tudi so
cialna) in zavodi. Objavljeni so še 
trije razpisi za posebna priznanja: 
posebno priznanje posamezniku 
oz. organizaciji, ki deluje v kon
tekstu družbene odgovornosti, 
posebno priznanje novinarju ter 
v sodelovanju z Uradom Vlade RS 
za Slovence v zamej stvu in po sve
tu razpis za posebno priznanje 
Slovencem v zamejstvu in po sve
tu. Razpis poteka do 15. oktobra 
2014, vse informacije o nagradi 
HORUS pa so objavljene na splet
ni strani www. horus. si.
Nagrada HORUS je namenjena 
pravnim osebam in posamezni
kom, ki se zavedajo družbene od
govornosti in jo vključujejo v svo
je poslovanje: v odnosu do okolja, 
do zaposlenih in drugih deležni
kov - poslovnih partnerjev, odje
malcev, drugih ljudi in širše 
družbe -  ter pri vodenju, zlasti 
razvoju izdelkov in storitev. Še po
sebej pomembno pa je, da jo

pravne osebe vključujejo v stra
teško vodenje ter v svoje poslo
vanje, ki naj bo tudi v času krize 
družbeno odgovorno, saj to pre
prečuje mnogo težav.
Nagrada HORUS bo letos podel
jena šestič, na razpis pa se lahko 
prijavijo podjetja, socialna podjet
ja in zavodi, ki izvajajo aktivnosti 
in projekte družbene odgovorno
sti, s katerimi nadgrajujejo mini
malne, z zakonom določene stan
darde poštenega in zato uspešne
ga poslovanja. Kandidate za po

sebna priznanja lahko predlagajo 
tako pravne kot fizične osebe. 
Ocenjevalno komisijo sestavljajo 
pomembni slovenski strokovnja
ki, ki delujejo na področju 
družbene odgovornosti in pred
stavniki partnerskih organizacij. 
V okviru nagrade Horus bodo tu
di letos podeljena tri posebna 
priznanja (1) za posameznika oz. 
organizacijo, ki deluje v kontek
stu družbene odgovornosti, (2) 
za novinarja/ko in (3) za podjet- 
nika/co s slovenskimi korenina
mi, ki deluje v zamejstvu oz. po 
svetu. Na razpis za podjetja in za
vode se kandidati prijavijo sami. 
Kandidate za posebna priznanja 
lahko predlagajo drugi posamez
niki, organizacije, ustanove, pod
jetja ipd., prav tako velja za poseb
no priznanje za novinarja, kamor 
se lahko novinarji prijavijo sami 
ali pa jih predlagajo druge pravne 
ali fizične osebe. Prijavnin za kan
didate za posebna priznanja ni. 
Več informacij o razpisih je na 
voljo na spletni strani www. ho- 
rus. si.
Poslanstvo Slovenske nagrade za 
družbeno odgovornost Horus je 
spodbujati celovitost v raz
mišljanju, inovativnost v delo
vanju in odgovornost pri poslo
vanju slovenskih podjetij. "Dose
danji finalisti in nagrajenci Horus

poročajo o pozitivnih učinkih 
njihovega sodelovanja na razpisu 
za Slovensko nagrado za družbe
no odgovornost Horus. Poudar
jajo, da so prejeli številne pohvale 
svojih deležnikov (zaposleni, 
kupci, dobavitelji, lokalna skup
nost, mediji...), kar je vse vplivalo 
na povečanje njihovega ugleda in 
s tem poslovne uspešnosti”, je po
vedala Anita Hrast, direktorica 
Inštituta IRDO in koordinatorka 
projekta HORUS.
Zasnovo Slovenske nagrade za 

družbeno odgovor
nost Horus sta spom
ladi 2008 pripravila 
Sekcija za spodbujanje 
družbene odgovorno
sti v okviru Slovenske
ga društva za odnose 
z javnostmi in IRDO - 
Inštitut za razvoj 

družbene odgovornosti. Prvič je 
bila podeljena junija 2009, doslej 
pa so se projektu pridružili števil
ni podporni partnerji, zlasti iz 
vrst strokovno-interesnih organi
zacij in medijev. Lani so nagrado 
HORUS v kategoriji podjetja pre
jeli: mikro-majhna podjetja: Sau- 
bermacher -  Komunala Murska 
Sobota d. o. o., srednje velika 
podjetja: Mariborski vodovod, 
javno podjetje d. d. in velika pod
jetja: UniGredit Banka Slovenija 
d. d.. Nagrado HORUS 2013 v ka
tegoriji zavodi je prejel EIC Uni- 
verzum Minerva Maribor. Poseb
no priznanje in nagrado za Pod
jetnico s slovenskimi korenina
mi, ki deluje v zamejstvu oz. po 
svetu, je prejela mag. Marina Ein
spieler -  Siegert (Slovenska go
spodarska zveza, Avstrija). Poseb
no priznanje novinarju je bilo po
deljeno Editi Cetinski Malnar. 
Splošno posebno priznanje sta 
prejela Pedro Opeka in mag. 
Franc Hočevar. Več informacij o 
preostalih nagrajencih in razpisu 
je dosegljivih na spletnem mestu 
nagrade Horus.
Dodatne informacije:
IRDO - Inštitut za razvoj družbene
odgovornosti
Anita Hrast, direktorica
gsm: 031 344 883
e-pošta: nagrada. horus@irdo. si
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PROBIOTIKI ZA NA DOPUST
Zakaj pa potrebujem probiotike na dopustu?
Ker urejajo prebavo! Koliko ljudi gre na dopust 
in pravi, da so prve dni zaprti, ali celo slišimo iz
jave: "Jaz prinesem vedno vse domov"!, in še "na 
dopustu sploh ne grem na blato, počutim se groz
no, trebuh me boli, imam krče in se ne morem 
sprostiti". Ali pa celo pravijo, da, ker niso doma, 
ne morejo drugje na WC, torej šteje tu tudi sub
jektivni, psihološki dejavnik.
Nekateri se na dopustu zastrupijo ali kaj takega 
pojedo, da imajo diarejo. Tudi taka težava lahko 
človeku pokvari dopust oziroma zavira zasluženi 
počitek.
Nazadnje je pa še dejavnik sončenja, saj pretirano 
izpostavljanje soncu šibi naš imunski sistem. Le- 
tega pa probiotiki krepijo in še, če na morju uživa
mo probiotike, bomo imeli tudi lepši ten kože, 
zato je primerna probiotična kura.
Za izvajanje slednje poznamo več variant: 
ena je ta, da naredimo prečiščevalno kuro pred 
dopustom ali po njem, saj tako z določenimi 
prečiščevalnimi preparati (glivami, peroksidi itd.) 
prečistimo črevesje slabih bakterij, nato pa uve
demo 1 mesečno probiotično kuro, da spet vzpo
stavimo v črevesju dobre probiotične bakterijske 
kolonije, ki nam  zagotovijo pravo imunsko moč. 
Podrobneje: s točno določenimi preparati 
prečistimo in ubijemo vse bakterije v črevesju. 
Kuro izvajamo 10 dni, pri tem trebuh postane ra
ven, saj človek odvaja blato vsaj 3 x na dan, 
shujšali boste, potem pa nastopi kura, ko se doda 
"ta prave" dobre bakterije v črevesje, tako se bo

imunski sistem maksimalno okrepil. Ta kura se 
lahko izvaja pred dopustom ali po njem. 
Probiotik se lahko jemlje tudi kot simptomatik 
pri diareji in zastrupitvi. Tu je nepogrešljiv Sac- 
charomyces boulardii. 2 tableti ob vsakem odva
janju, v treh urah se vse ustavi.
Ali pa ob zaprtju, bakterije Lactobacillus Lactis in 
L. Casei v zelo nizki dozaži 1 milijarda, bodo od
prle človeka, ki ima težave s kroničnim zaprtjem. 
Tako bo dopust pravi, brez toksinov, in bo telo 
lahko zaužilo maksimalno dobrega, fizično in 
psihično.
Ce je prebava nepravilna, je tudi naše psihično 
stanje nestabilno, saj je živčni sistem tesno pove
zan z delovanjem našega črevesja, ne nazadnje 
črevesju pravimo tudi drugi možgani!
Ko smo živčni, napeti, zaskrbljeni, prestrašeni, se 
to psihično stanje zrcali tudi v črevesju, saj živčni 
prenašalci iz možganov ta stres prenesejo v čre
vesje in se zato zgodi, da sluznica v črevesju na
brekne in tako zavira presnovo in pravilno absor
pcijo živil. Na takšen način se živila ne bodo ab
sorbirala in človek postane "podhranjen"; na pri
mer nam bo lahko primanjkovalo železa v krvi 
ali pa bomo imeli težave s prebavo (zaprtje ali 
diareja).
Stres, ki je v glavi, se zrcali v prebavi... in obratno, 
če smo zaprti, bomo doživljali več stresa v glavi! 
To lahko preprečimo s probiotično kuro, tako bo
mo imeli dobro prebavo in stresa ne bomo 
doživljali oziroma ga bomo takoj premagali in 
nas ne bo oviral, še posebno na dopustu ne!

www.saeka.si
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Med velesilami in eksotiko 
vse manjši razkorak

Rekordno v minulem študijskem letu

Program Erasmus je živ!

Program Erasmus je v štu
dijskem letu 2012/2013 
dosegel nove rekorde, saj 

je štipendije EU za študij ali 
usposabljanje v tu jin i prejelo 
skoraj 270.000 študentov. Štu
denti so se največkrat odločili 
za študij v Španiji, Nemčiji in 
Franciji, Slovenijo pa si je kot 
gostiteljico izbralo 1920 tujih 
študentov.
V študijskem letu 2012/2013 je 
bil tipičen Erasmusov študent 
star 22 let, v tujini je preživel 
pol leta, njegova štipendija pa 
je znašala 272 evrov na mesec, 
kar je devet odstotkov več kot 
leto poprej, ko je štipendija 
znašala 250 evrov. V tujino se 
je odpravilo več deklet, 61 od
stotkov. Države, ki so poslale 
največ študentov glede na ce
lotno število diplom antov, so

bile Luksemburg, L iechten
stein, Finska, Latvija in Španija. 
Izmenjave se je v om enjenem  
študijskem letu udeležilo tudi 
1821 študentov iz Slovenije. 
Podatki kažejo, da ostaja študij 
na tuji univerzi še naprej naj
bolj priljubljena izbira, m ed
tem  ko se eden od petih  štu
dentov prek programa Erasmus 
odloči za delovno prakso v 
podjetju. Finančna sredstva iz 
program a Erasmus pa je v 
om enjenem  študijskem letu 
prejelo tud i več kot 52.600 
učiteljev in  upravnih delavcev, 
in sicer za poučevanje ali uspo
sabljanje v tujini. Približno 500 
zaposlenih v podjetjih - kar po
m eni porast za več kot 20 od
stotkov v primerjavi s prejšnjim 
letom  - je prejelo podporo pro
grama Erasmus za poučevanje

na visokošolskih ustanovah 
v tujini, kar kaže na vse 
večje zanim anje za usklaje
vanje izobraževanja in uspo
sabljanja s potrebam i trga 

dela. Nov program evropskega 
sodelovanja na področju izo
braževanja, usposabljanja, m la
dih  in  športa Erasmus+, ki je 
stekel z letošnjim letom, pa bo 
s skoraj 15 m ilijardam i evrov 
sredstev v naslednjih  sedm ih 
letih (2014-2020) zagotovil šti
pendije za štiri milijone ljudi, 
m ed njim i dva m ilijona viso
košolskih študentov in 
300.000 zaposlenih. Cilj EU do 
konca desetletja je doseči vsaj 
20-odstotno mobilnost študen
tov. T renutno je približno 10 
odstotkov študentov na študiju 
ali usposabljanju v tujini, od te
ga jih približno polovica preje
ma štipendijo iz program a Era
smus, študentom  omogoča, da 
preživijo nekaj časa v tujini in 
si tako razširijo svoja obzorja in 
izboljšajo svoje spretnosti.

Naša cenjena sodelavka Suzana Pertot, Suzi za vse 
prijatelje, ki jo poznamo še iz dijaških let, se je 
nedavno selila s Krasa nekam na mejo med Brda 
in Beneško Slovenijo, o čemer v svoji rubriki tudi 
lepo, kot ona zna, piše. Vsaka selitev je mučna, 
pa naša Suzi ne bi bila Suzi, če tudi tokrat ne bi še 
bolj oklestila svoje imovine, kot jo je že, ko pa je 
njen pravi dom narava, so njene sobe planine, je 
njena spalnica širno morje, so njene sanje nočno 
nebo, posuto z milijardami zvezd. Med krogom 
ljudi, ki jih poznam, ni nikogar, ki bi živel tako 
špartansko skromno, kot živi Suzi in je -  srečna! 
In Suzi se je tako odločila, da bo "razredčila" tudi 
svoje knjige, nekaj jih je podarila šolski knjižnici, 
nekaj prijateljem, ostalo jih je še precej, s katerimi 
ni vedela kam, dolgo sva se dogovarjala za dan, 
ko jih bom šel iskat, končno je le napočil in tako 
sem minuli teden sedel v avto in se odpravil v Ko
stanjevico na Krasu, kjer je Suzi doslej živela. 
Tudi na Krasu po vaseh to poletje orjejo s traktorji, 
kopači, buldožerji in stalno nekaj kopljejo, kot to 
počno na Vipavskem in 
sem moral zaradi tega 
narediti lep ovinek.
Končno sva se le našla, 
pri njeni nekdanji lju
bljeni sosedi gospe Fri
di smo spili odlično ka
vo, Elvio je šel iskat še 
zadnje marelice nekam 
na rob gmajne, midva s 
Suzi pa sva znesla nekaj 
vreč njenih knjig iz 
prazne hiše, a najbrž 
bom moral na Kras še 
enkrat. Pa ne zato, ker 
bi mi knjig manjkalo, a ne Suzi in ne jaz nimava 
srca, da bi knjige vrgla stran, tako sva pač bila 
vzgojena, tako živiva. Tako Suzi kot jaz tudi rada 
govoriva in sva oba tudi mnenja, da ponavadi ti
sti, ki stalno molči, to počne predvsem zato, ker 
nima ničesar, da bi povedal, in sva se seveda v Ko- 
stajevici zato tudi zagovorila; zmotno sva tudi to
krat mislila, da si v dveh urah lahko poveš vse za 
nazaj in vse za naprej in za sedaj, a se tega prepro
sto ne da: preveč let se že poznava, vmes sva se za 
dve desetletji tudi izgubila in se nisva obiskovala, 
nisva niti slišala, zato sva si tudi tokrat obljubila, 
da se enkrat na poletje le spet srečamo in se use
demo nekje v naravi za ves dan. Ne usedemo se 
seveda za ves dan, saj Suzi ne zna biti mirna, po 
mojem ima v nogah poseben motorček, saj ne
nehno hodi, hodi, hodi, hodi po gozdovih, pla
ninah, tratah in jasah, vedno nekam rine in pov
sod v naravi ji je lepo.
Mislim, da ne bom pretiraval, če bom zapisal, da 
ne poznam nikogar, ki bi tako kot naša Suzi, ljubil 
naravo, gozdove, reke, jezera, trate, nebesni svod, 
vse, kar diši po odprtem, svežem, naravnem. Po 
moje bi Suzi tudi najraje živela ter spala v naravi, 
če bi se dalo.
Poletje ljubiva oba in večkrat mi letos napiše, da 
se boji, da ga letos ne bova imela, zime tudi ona 
ne mara in prav pozimi Suzi tudi največ bere. Ob 
peči, ki mora biti pri njej obvezno avstrijska, ker 
je malce "usekana" na Avstrijce, in prav o tem se 
včasih dajeva, jaz namreč sveta visečih gorečk na 
lesenih oknih s srčki, lončenih peči, snega in ir
hastih hlač, jodlanja in vsega, kar spada zraven, 
nimam rad, Sredozemlje je moj naravni življen
jski prostor, tudi pretirana urejenost nemškega 
sveta, ki v sebi nosi zajedljivo zadrtost do dru
gačnega, me strašno moti.
Jasno je, da sem doma vreče najprej odložil v ga
ražo, a minulo soboto sem le pogledal, kaj je v 
njih, čeprav sem se spomnil njenih besed: "Veš, 
gotovo bo kaj marksizma in socializma notri, ha 
ha!"
Suzi je namreč v Ljubljani na filozofiji bila pred 
leti zdržala natanko sedem dni, kar ji je bilo do
volj, da je razumela, da sama ne bo zmogla obi
skovati filozofske fakultete, na kateri se je pri fi
lozofiji samo marksizem razlagalo štiri leta. 
"Meni je bilo dovolj že po tednu dni, sem rojena 
tu, poznam širjave in svobodo duha, kar pa so 
tam poučevali, je bilo noro!" mi je nedavno re
kla.
In sva se smejala, ko sem ji rekel, da se tudi sam 
sprašujem, kam so čez noč izginili vsi tisti profe
sorji, ki so leta in leta poučevali samoupravljan
je.... Moja malce cinična pripomba, da najbrž da
nes učijo demokracijo tiste, ki so jih bili pred leti 
samoupravljanje, je prinesla na obraz Suzi temno 
senco.
Suzi je svobodoljubno bitje.
"Ja, jaz si od tistih nisem pustil, da bi me učili še 
demokracije, je bilo že samoupravljanja dovolj!" 
sem bolj sebi kot njej navrgel 
Kar izginil sem v garažo in začel jemati knjige iz 
vreč, uf, če sem našel tudi stvari, ob katerih sem

se zabaval! Med knjigami, ki jih je Suzi dala v 
vreče, je bilo tudi nekaj družboslovja, za katerega 
velja, da itak hitro zastara, kajti družba, mi torej, 
se spreminja in prav privoščljivo sem jemal iz 
vreče tiste knjige, kjer sem lahko videl, kako je 
nekatere povozil čas, med njimi so tudi imena 
strokovnjakov vseh sort, strokovnjakov za vse 
čase, kot sam imenujem tiste, ki jih je naš pisatelj 
Janez Menciger, ki je bil znan kot velik poštenjak, 
imenoval z lepo besedo "vetrogončiči"...
Knjige veliko povedo o njihovem lastniku, še po
sebej leposlovje zna odkriti plati, ki jih tudi pri 
prijatelju nismo nikdar poznali in z veseljem sem 
z ene od Suzinih vreč potegnil zbrana najboljša 
dela Bertolta Brechta in z očali takoj poiskal tisto 
pesem, ki govori o tem, kako je mama v trebuhu 
prinesla iz Črnih gozdov na asfalt v mesto Bertol
ta, še vedno jo imam za eno naj lepših pesmi, kar 
sem jih kdajkoli prebral. Suzi sem z Brechtom še 
nekako povezal, pravo odkritje pa je bila knjiga, 
ki sem jo potegnil iz iste vreče in ima preprost na

slov: Nord, njen avtor 
pa je meni ljubi Louis- 
Ferdinand Celine. Ni
sem vedel, da Suzi 
pozna tega velikega 
Francoza. Nikdar nisva 
o tem govorila.
In sem bil vesel, prav 
muzal sem se, ko sem 
privlekel na dan poezi- 
jo Boba Dylana, ker je 
ta spadal v uporniško 
mladost kuštrave Suzi 
na tržaški univerzi, 
muzal pa sem se zato, 

ker mi je na koncertu v Trstu večer prej znanec 
mimogrede povedal, da je bil na Dylanovem kon
certu na Dunaju, a je Bob igral bolj sebi kot lju
dem, saj je bilo število poslušalcev škandalozno 
majhno.
Sklenil sem, da bom ob prvi priložnosti Suzi 
vprašal, kako je Celina spoznala, ker za tem mora 
biti tudi zgodba vredna opisa, v to sem prepričan!
V soboto zvečer mi je na prenosni telefon prijatelj 
Davorin Devetak poslal sms sporočilo z naslednjo 
vsebino: "Živjo, zelo lep tvoj zadnji Chatwinov 
kos, končno ena lepa misel o veliki vojni in mo
riji, jaz imam v teh dneh prazne retorike v mislih 
tudi Nizana, če ne grešim, je to roman La cospi- 
razione, ki sem ga dobil prav pri tebi, še na uni
verzi, ga je po tvoje bral tudi Arturo? Spet Francoz.
Proti retoriki in vojni Živjo!"
Ko sem se mu zahvalil, sem pomislil, kdo je prvi 
prinesel v našo takratno druščino Paula Nizana. 
Po moje je to bil naš prijatelj Arturo, knjigožer tu
di on, vem, da smo Nizana brali potem vsi, tega 
velikega poštenjaka, ki je plačal z življenjem svojo 
resnicoljubnost; ko so bili namreč komunisti leta 
1939 naredili pakt z nacisti, pakt Molotov-Rib- 
bentrop, Nizan kot član komunistične partije 
ostro nastopi proti temu, je javno proti podpisu 
tega pakta in je seveda takoj osamljen, kot so ved
no in povsod tisti, ki gredo proti vetru. Paul Nizan 
je kot mobiliziran vojak padel že na samem začet
ku vojne v kraju Dunkerque 23. maja leta 1940, 
ko so Nemci napadli Francijo. Njegovo ime pa so 
komunistični tovariši sramotno in nizkotno bla
tili skoraj do današnjih dni, šele na začetku se
demdesetih let minulega stoletja nekdanji tovariši 
le priznajo, s stisnjenimi zobmi in sila neradi!!!, 
da je bil Paul Nizan poštenjak.
Slovenskega naslova Nizanovemu romanu ne 
morem dati, ker ni preveden, takrat smo brali v 
italijanščini, tudi zato, ker so bile žepne knjige ce
novno dostopnejše. Že ob prejetju Davorinovega 
sms sporočila sem sklenil, da Nizana ne bom šel 
iskat nikamor na knjižne police, ker je tako iskan
je mukotrpno in vsaj pri meni zagotovo ne obrodi 
uspeha, v zameno pa, to vem, bi našel kako drugo 
zanimivo knjigo in bi jo spet povlekel na dan. Ah, 
knjige, te ljube knjige!
Danes mi ni jasno, zakaj in kako smo takrat od
krili te velike Francoze, saj ni bilo v naši družbi 
niti enega samega študenta francoščine in ne ro
manistike, mi je pa danes zares kristalno jasno, 
zakaj niti eden od nas iz takratne druščine knji- 
gožerov v življenju in v današnji družbi "ni uspel" 
in se niti eden tudi ni "tako ali drugače prilago
dil", nihče od nas ni ne "profiliran" in tudi kako 
drugače ne (pre)ozek.
In sem vesel, da smo nekdanji dvajsetletni knji- 
gožeri ostali vse do danes povezani, sicer res raz
drobljeni, raznešeni, razseljeni, tudi čudni in ne
prilagojeni, a med sabo globoko povezani in v bi
stvu vedno istim vrednotam zavezani, vedno z 
našim večnim vprašanjem "Kaj sploh počnem tu
kaj?" obteženi, a zavezani vrednotam, o katerih 
pa zares nikdar ne rečemo, da so vrednote, ampak 
bolj preprosto: "Taki pač smo!”

klavrna ekipica s polfinala in tek
me za tretje mesto, je pa še vedno 
ugledna reprezentanca, vredna 
najboljše osmerice. Tu pa so Ar
gentina (še sedem minut in strel
jala bi enajstmetrovke za osvoji
tev pokala), Kolumbija, Čile, 
Urugvaj, navsezadnje tudi Ekva
dor, pa odlični severni sosedi Me

hika in Kostarika.
Zakaj je Nemčija prvak? Ker ima 
sijajno ogrodje preverjenih Ba- 
yernovih mož (šest v prvi postavi 
v velikem finalu), dovolj vetera
nov, ki jim je državni dres pri 
srcu, pa tudi lepo skupinico 
vrhunskih mladih. Najbolj ekipa,

najbolj solidna, spreten trener 
Loew, tradicija (SP 2006 -  polfi
nale, EP 2008 -  finale, SP 2010 - 
polfinale, EP 2012 -  polfinale, SP 
2014 -  prvak).
Prikazan nogomet je bil dopa
dljiv, morda ne na nekem vrhun
skem nivoju, toda uspevala je na
padalna igra, zadetkov je bilo 
ogromno (tudi ker so povprečje

dvignile nekatere z goli posebej 
bogate tekme), veliko tekem (ne 
polfinala, pač pa finale) je bilo 
izjemno gledljivih in zabavnih. 
Tega si ljudje želijo, s tega vidika 
pa se je nogomet potrdil kot igra, 
ki jo obožujejo ljudske množice. 
Poglavje Italija. Prandelli je 
najbrž krivično grešni kozel. Kva

liteta ekipe je pač za 
osmino ali četrtfinale. 
Generacija iz leta 2006 
pripada preteklosti, ne
kaj dobrih mladih je, 
toda težko bodo azzurri 
v prihodnjem desetlet
ju v mednarodnem 
merilu ravno pred
njačili. V primerjavi 
srednjeročno ne vidi
mo Slovenije na dosti 
slabši ravni kot Italija. 
Podobna je, denimo, 
kakovost Hrvaške in 
Bosne in Hercegovine, 
ki v Braziliji nista imeli 
preveč sreče. Sta pa v ti
stem razredu desetin in 
desetin ekip, ki lahko 

tudi ostanejo brez svetovnega ali 
evropskega prvenstva, ravno tako 
pa se jim lahko posreči, da se celo 
prebijo tudi do četrtfinala.
In še o prizorišču. Marsikdo jem
lje to brazilsko izkušnjo kot ob
sodbo protislovij države, ki je 
bržkone investirala v infrastruk

turo preko svojih 
sedanjih skromnih 
zmožnosti, zdaj pa 
bodo preprosti 
ljudje še revnejši. V 
to bi se ne spuščali. 
Brazilija se je svetu 
predstavila kot spo
soben organizator, 
fascinantna dežela, 
armada z 200 mili
joni ljudi, ki so tuj
ca povečini sprejeli 
gostoljubno. Verja
memo, da se je 
vložek v mundial 
vendarle izplačal, 

vezati pa ga moramo tudi na sko
rajšnje olimpijske igre leta 2016, 
ki bodo spet postavile stadion 
Maracan^ in Rio de Janeiro v soj 
žarometov. Formula koriščenja 
struktur za dva bližnja planetar
na dogodka, ki bi jo bilo mogoče 
v prihodnje vredno posnemati še 
kje drugje.

HC

Padel je zastor na svetovno 
nogometno prvenstvo v 
Braziliji. Kakšen mesec je 

za nami! 32 reprezentanc, 64 te
kem. Nogometo-holiki smo si 
večino ogledali. Obveljala je izja
va slovitega angleškega napadal
ca Garyja Linekerja: »Nogomet je 
šport, v katerem se igra 11 proti

11 in na koncu zmagajo Nemci. 
O zmagoslavju Mannschafta in 
golu čudežnega dečka Maria Go- 
etzeja v podaljšku finala proti Ar
gentini je bilo povedano že vse. 
Vseeno pa bi pristavili nekaj ugo
tovitev.
Morda ni bilo to prvenstvo veli
kih virtuozov, toda bi
lo je izenačeno, borbe
no, neodločeno. Lep 
mundial. Zmaga nobe
ne ekipe, niti velesile 
proti športni eksotiki 
(na primer Argentina - 
Iran 1:0 z mojstrovino 
Messija v 91. minuti), 
ni sama po sebi umev
na. Outsiderjev dejan
sko ni, kdor se je 
uvrstil na SP, si je to za
služil in je med naj
boljše po kakovosti in 
organizaciji tudi spa
dal. Povprečna razlika 
med izbranimi vrstami se je torej 
zmanjšala na minimum, prese
nečenja v bistvu niso prese
nečenja, če je dovoljena igra be
sed.
Naposled je prevladala Evropa, 
toda Latinska Amerika se je pred
stavila kot letalonosilka in bi lah
ko čisto m irno obdržala doma 
naslov. Ne z Brazilijo, ki ni tista
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Sreda, 23 . julija, ob  21 . uri

Pcrsia - LEredita del Fuoco 
(Perzija - Dediščina ognja)
N em čija, 20 1 0  
Režija: Saskia VVeisheit 
Trajanje: 42  m in.
Produkcija: International Affairs

Ko leta 1933 Ernst Herzfeld odkrije 30 tisoč tisočletnih tabel v 
Perziji, skoraj ne more verjeti svojim očem. Table so dejansko 
arhiv mestne palače, obsegajo delovne pogodbe in uradne akte 
in gre za enega največjih arheoloških odkritij. Kamnite table 
predstavljajo spomin Perzije in so zaklad neprecenljive vrednosti, 
zaklad, ki se je  čudežno rešil pred požarom, ki so ga zanetili vojaki 
Aleksandra Velikega.

POGOVOR Z VIVIANOM DOMENICIJEM
Domenici je znan časnikar, ki piše o znanosti, je dolgoletni 
odgovorni urednik strani, ki so v dnevniku Corriere della Sera 
posvečene znanosti, je tudi preučevalec antične zgodovine, 
arheologije in antropologije. Spremljal je veliko mednarodnih 
ekspedicij paleontološkega in antropološkega značaja na vseh 
petih kontinentih in je objavil številne monografije. V svoji zadnji 
knjigi Note di stelle, ki jo je napisal skupaj z Margherito Hack, nas 
nagovarja z miti o ozvezdjih in opisom velikih prevar t.i. 
'fanta-arheologije'.

II Crepuscoio delle Civilta 
La fine deire ta  delle piramidi 
(Zaton civilizacij.
Konec obdobja piramid)
Francija, 2 0 1 2  
Režija: Frederic VVilner 
Trajanje: 52  m in.
Produkcija: Iliade P roduction  in Arte France

Sedemsto let zgodovine, 14 faraonov in nato zmešnjava, v 
piramide vdrejo in družba propade, zakaj? Francoski arheolog 
Audran Labrousse že trideset let razikuje, da bi razumel ključ 
katastrofe in doumel razloge za propad Antičnega kraljestva leta 
2200 pr. Kr.

Četrtek, 24 . julija, ob  21 . uri

Adulis - Cronaca della missione 
archeologica 2012-2013 
(Adulis - Kronika arheološke 
odprave 2012/2013)
Italija, 2013
Režija: A n gelo  in A lfredo C astiglioni 
Trajanje: 42  m in. / Produkcija: Ce.R.D.O  
Z n an stven o  svetovan je: Serena M assa

Gre za kroniko o arheološki odpravi v Adulis v Eritreji, kamera in 
pripoved spremljata arheologe dan za dnem, izkope in najdbe in to 
z budnim očesom avtorja, ki že petdeset let raziskuje v Afriki.

POGOVOR Z ANGELOM IN ALFREDOM CASTIGLIONIJEM
V več kot 50 letih sta opravila veliko etnoloških in arheoloških odprav 
v Afriko, realizirala sta veliko fotografskih in televizijskih reportaž, 
pripravila veliko število dokumentarcev in dolgometražnih fimov. Za 
tisk sta pripravila tudi veliko knjig, vse od sedemdesetih let minulega 
stoletja pa sta dokumentirala svoje raziskave. V Sudanu sta 
raziskovala več kot 20 let, njuni imeni sta vezani na pomembna 
odkritja v vzhodni Nubiji, odkrila sta antično mesto Berenike 
Panchrysos, mesto zlata, o katerem govori Plinij Starejši v svojem 
delu Naturalis Historia.

La citta egiziana sommersa 
La rivelazione di un segreto 
(Egipčansko potopljeno mesto 
Razodetje skrivnosti)
N em čija, 20 1 3  
Režija: Jan T enh aven
Trajanje: 52 min. / Produkcija: Hoferichter & Jacobs GmbH 
Z n an stven o  svetovan je: Franck G oddio

Heracleion, antično pristanišče leži na egipčanski obali, danes ga 
pokrivata pesek in blato. Arheolog Frank Goddio poskuša rešiti pred 
pozaabo potopljeno pristanišče ob izlivu reke Nil. Heraklion je bil 
okrašen s čudovitimi templji, poln je bil ladij, kanalov in majhnih 
zalivov, nastal je tik pred začetkom krščanstva in je obstajal vse do 7. 
stoletja, ko sta pesek in blato skrivnostno prekrila mesto, na katerega 
so vsi pozabili. Film dokumentira dolgo in pazljivo raziskovanje tega 
izgubljenega mesta in nam pokaže, kako posamezna odkritja dajejo 
počasi novo podobo nekdaj zelo obiskanega pristanišča.

P etek, 25 . julija, ob  21 . uri

I predatori del tempo 
(Roparji časa)
Italija, 20 1 0  
Režija: A dolfo  Conti 
Trajanje: 58  m in.
Produkcija: D oc Art S.r.l

Ukradena umetnost: gre za kriminalna dejanja neverjetnih 
razsežnosti, saj je večji kriminalni prom et sam o še z drogami. 
Kdo lahko plača neverjetne vsote denarja za umetniško delo? 
Katere so sile, ki določajo to  tržišče? Roparji časa je film o 
neposredni vpletenosti velikega števila muzejev, ki so 
sodelovali pri nezakonitem preprodajanju antičnih umetnin. 
Film je narejen kot detektivska zgodba, ki poglobi vse strani te 
kriminalne mreže, še posebej se poslužuje raziskav posebnih 
en o t  italijanskih orožnikov NTPC.

POGOVOR Z ALBERTOM ANGELOM
Paleontolog, časnikar znanosti, pisec, ki nas s svojim 
Popotovanjem v Sikstinsko kapelo pospremi k ponovnemu 
odkritju ene največjih umetnin vseh časov. Časnikar in voditelj 
kulturnih televizijskih programov, kot so Superquark, Passaggio a 
Nord ovest in Ulisse -  II piacere della scoperta, predvsem pa je 
avtor strasten raziskovalec sveta in neverjeten pripovedovalec 
njegovih lepot

Nagrajevanje
Podelitev Nagrade Oglej (Premio Aquileia), mozaika, ki so ga 
naredili gojenci Šole mozaicistov Furlanije (Scuola Mosaicisti 
del Friuli) filmu, ki bo prejel največ glasov publike.

Z ačetek  projekcij ob  21. uri.
Vstop je prost.
Ni p o treb n a  rezervacija.
V prim eru dežja bo  program  vseeno  potekal v Rimski 
dvorani (Sala Romana)

Info-line: 347 5422 876
uffic io stam pa@ fondaz ioneaqu ile ia .it
w w w .fo n d az io n eaq u ile ia .it
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